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يادداشت- 1

كاهش هيجاني قيمت ارز و طلا 
به معناي تقويت ارزش پول نيست

در هفته هاي اخي��ر نرخ طلا 
و ارز در بازار كاهش داش��ته و 
برخي اين پرس��ش را مطرح 
كرده اند كه اين كاهش تا چه 
حد به واقعيت ه��اي اقتصاد 
ايران مانند رش��د نقدينگي و 
تورم وابسته است و تا چه حد 
به واكنش احساسي و واكنش 
به مذاكرات برجام و لغو تحريم ها مرتبط است؟ از سوي 
ديگر، بازدهي بورس، سهام و ركود بخش مسكن نيز در 
مقايسه با رشد قيمت ها در بهار گذشته قابل توجه است. 
در پاسخ به اين پرسش بايد توجه داشت كه در اقتصاد ايران 
از نظر بنيادي اتفاقي رخ نداده و رشد نقدينگي 38 درصد و 
نرخ تورم نزديك به 50 درصد بوده است و لذا اين متغيرها 
موجب كاهش سرمايه گذاري، پايين بودن رشد اقتصادي 
و بالا رفتن قيمت ها مي شود و لذا كاهش قيمت هاي اخير 
واكنش به مذاكرات برجام و احتمال لغو تحريم هاست 
و بخشي از افزايش قيمت هاي پيش خور شده قبلي به 
جاي خود بازگشته است اما در عين حال، براي افزايش 
ارزش پول ملي نه تنها اتفاقي رخ نداده بلكه رشد نقدينگي 
و ت��ورم عملا افزايش قيمت ها را موجب خواهد ش��د و 
افزايش قيمت ها، هزينه ها، خلق پول، استقراض و تزريق 
نقدينگي موجب رشد قيمت ها خواهد شد و لذا نبايد اين 
كاهش قيمت ها را ماندگار و پايدار ارزيابي كنيم.  افزايش 
ارزش پول ملي زماني رخ خواهد داد كه بازار با ثبات نرخ ها 
مواجه شود و شاهد رشد سرمايه گذاري و توليد باشيم و 
به دنبال آن تورم و بيكاري كنترل شود. كاهش قيمت 
س��كه و همچنين قيمت ارز كه در حال حاضر به كانال 
۹ ميليون تومان و ۲3 هزار تومان رس��يده در اصل يك 
واكنش احساسي است. البته آنچه كه مربوط به قيمت 
سكه مي شود بخش زيادي از آن متاثر از كاهش جهاني 
قيمت هر اونس طلا است كه از ۲ هزار دلار به ۱۷۴0 دلار 
رسيد. مورد بعدي در رابطه با كاهش قيمت دلار در بازار 
ادامه در صفحه 3 است كه...  

بهمن آرمان

قيمت  بيت كوين ظرف ۱۲ ساعت، با سقوط ۱۰ درصدي در ساعاتي به كمتر از ۴۵ هزار دلار رسيد

سقوطآزادبيتكوين

يادداشت-2

عامل نوسان در بازار رمزارزها
بعد از نوس��اناتي ك��ه در بازار 
رمزارزها ايجاد ش��د بسياري 
از س��رمايه گذاران، مخاطبان 
و صاحبان س��رمايه به دنبال 
تفاس��يري مي گردن��د ك��ه 
تصويري از چش��م انداز آينده 
بازار رمزارزها ارايه كنند. به  طور 
كلي بايد اين واقعيت را پذيرفت 
كه نوسان بازار رمزارزها مانند هر نوسان اقتصادي ديگري 
كه در بازارهايي چون بازار س��رمايه، بازار نفت، طلا و... به 
وقوع مي پيوندد يك امر عادي و معمول اس��ت. موضوع 
نوس��انات در بازار رمزارزها هم يك موضوع جهاني است 
و چندان ارتباطي به شرايط داخلي اقتصادي كشورمان 
ندارد. اغلب تحليل ها حاكي از آن است كه اين نوسانات 
تحت تاثير اعلام ماليات هايي اس��ت كه دولت امريكا بر 
فعاليت هاي مرتبط با رمزارزها اعمال كرده است. زماني 
كه اين قواعد تازه مالياتي اعلام شد در كوتاه مدت، قيمت 
رمزارزها در دالان نزولي قرار گرفت. اما به  طور كلي همواره 
كارشناسان به اين نكته اش��اره كرده اند كه ريسك بازار 
رمزارزها از ريسك بازار سرمايه و موارد نظير آن بيشتر است 
و نبايد نگاهي كه به سرمايه گذاري در بورس وجود دارد را با 
سرمايه گذاري در بازار رمزارزها يكسان دانست. برخي اين 
ابهام را مطرح مي كنند با توجه به استقبالي كه طي ماه هاي 
اخير در ايران از بازار رمزارزها صورت گرفته، نوسانات رخ 
داده در اين بازار ممكن است، سرمايه هاي سرگردان جامعه 
را به سمت بازارهاي پرخطري مثل بازار ارز و سكه سوق 
دهد. معتقدم يك چنين احتمالاتي بعيد است چراكه از 
يك طرف اين نوسانات موقتي است و مجددا اين بازار با 
رشد مواجه مي شود و از سوي ديگر هم سرمايه گذار اساسا 
هوشمند است و با بررس��ي زنجيره حوادث در اين بازار 
ادامه در صفحه 3 متوجه واقعيت خواهد شد.  

سپهر محمدي

زهرا سليماني|
هرچند برخي تحليلگران تص��ور مي كردند با توجه به 
اقتصادي بودن موضوع بهره برداري از ۴هزار و 635 طرح 
وزارت جهاد كشاورزي در آخرين روز هفته، صحبت هاي 
رييس جمه��وري در اين مراس��م، بيش��تر بازتاب هاي 
اقتصادي داش��ته باش��د، اما بهره برداري هاي سياسي، 
انتخابات��ي و جناحي برخي افراد و جريانات باعث ش��د 
تا محتواي برآمده از اين مراس��م اقتصادي، بازتاب هاي 
سياس��ي و تبليغاتي فراواني پيدا كند. منتقدان دولت با 
تقطيع بخشي از اظهارات روحاني در مراسم بهره برداري 
از اين پروژه ها تلاش كردند، دولت را نس��بت به نيازهاي 
معيشتي مردم بي تفاوت نشان دهند. تحريف هايي كه 
تحليلگران آن را در راستاي جهت گيري هاي تبليغاتي 
و جناحي برخي گروه هاي انتخاباتي تحليل و تفس��ير 
مي كنند تا به افكار عمومي اين پالس مشخص را ارسال 
كنند كه دولت ميانه رو قادر به درك نيازهاي معيشتي 
مردم نيست و در ش��رايطي كه قيمت مرغ، ركوردهاي 
تازه اي را ثبت مي كند، آقاي رييس جمهوري مردم را به 
خريد ماهي و ميگو حواله مي دهند. رسانه هاي اصولگرا با 
تقطيع بخشي از صحبت هاي رييس جمهوري جمله اي 
را با اين مضمون منتش��ر كردند كه: »مسلما اگر عادات 
مردم از مصرف گوشت قرمز يا گوشت مرغ حركت بكند 
به سمت آبزيان؛ خب اين يك تحول بزرگي است.« اين 
جريانات رسانه اي بلافاصله از صحبت هاي روحاني اين طور 
نتيجه گيري كردند كه: »مردم اگر گوش��ت مرغ ندارند، 
خب بروند گوشت ماهي و ميگو بخورند.« و به طور وسيع 
در رسانه هايشان بازتاب دادند. اما بررسي ماهوي حقيقت 
صحبت هاي رييس جمهوري، ابعاد پنه��ان موضوع را 
مشخص مي كرد. بخش هايي كه رسانه هاي مخالف دولت 
تقطيع كرده و ترجيح دادند از كنار آن عبور كنند، شامل 
عبارتي بود كه رييس جمهوري طي آن مي گويد: »اگر ما 
بتوانيم به قيمت مناسب و به اندازه مناسب، آبزيان را در 
اختيار مردم قرار دهيم، مسلما اگر عادات مردم از مصرف 
گوشت قرمز يا گوشت مرغ حركت بكند به سمت آبزيان؛ 

خب اين يك تحول بزرگي است.شرطش اين است كه هم 
بتوانيم به اندازه كافي، اينها را وارد بازار كنيم و هم به قيمت 
مناسب در اختيار مردم قرار بدهيم كه مردم توان استفاده از 
اين اقلام را داشته باشند.« رفتاري كه نشان مي دهد، برخي 
افراد و جريانات بدون توجه به تبعات رفتارهاي تبليغاتي و 
انتخاباتي كه با موضوعات مختلف اقتصادي دارند، در واقع 
منافع ملي كشور را پاي منافع زودگذر تبليغاتي و انتخاباتي 
قرباني مي كنند. در كنار اين موضوع منشأ واقعي مشكلات 
گراني مرغ در بازار داخلي كه رييس جمهوري بخش قابل 
توجهي از آن را ناشي از تحريم هاي اقتصادي ارزيابي كرد، 
موضوع ديگري است كه بحث و تبادل نظر در خصوص 
ابعاد مختلف آن در ويترين رسانه هاي گروهي قرار گرفت. 
اينكه تا چه اندازه مش��كلات بازار مرغ )و اساسا معيشت 
مردم( ناشي از مشكلات برآمده از تحريم ها است؟ و تا چه 
اندازه به دليل مشكلات داخلي ايجاد شده، معادله اي است 
كه حل و فصل آن در واقع سرنوشت بسياري از ابهامات 

پيش رو را مشخص مي كند. برخي طيف  هاي سياسي 
با گل آل��ود كردن فضا از طريق جا انداختن اين تصور كه 
ريشه مشكلات معيشتي مردم نه به دليل تحريم ها، بلكه 
ناشي از سوءمديريت هاي مستقيم دولت بوده است، تلاش 
مي كنند تا ماهي هاي مورد نظر خود را در انتخابات پيش 
رو صيد كنند. اما واقعيت موضوع چيست؟ آيا همان گونه 
كه رييس جمهوري و دامنه وسيعي از تحليلگران اقتصادي 
تش��ريح مي كنند، ريش��ه اصلي بس��ياري از مشكلات 
معيشتي كشور برآمده از تحريم ها و محدوديت در تعامل 
س��ازنده با جهان پيراموني اس��ت؟ يا آن گونه كه برخي 
طيف هاي جناحي در بوق و كرنا مي كنند، مجموعه اين 
مشكلات برآمده از سوءمديريت در مديريت دولت است؟ 
»تعادل« در جريان اين گزارش از طريق در كنار هم قرار 
دادن تحليل ها، اظهارنظرها و ارزيابي هاي كارشناسان و 
مديران اقتصادي تلاش مي كند، نوري به ابعاد پنهان اين 

پرسش هاي بسيار مهم بتاباند.

  ريشه اصلي مشكلات بازار مرغ كجاست؟
مجموعه حاش��يه هايي كه طي روزهاي پاياني هفته 
بازتاب هاي فراواني در شبكه هاي اجتماعي و رسانه ها 
پيدا كرد به نشست بهره برداري از ۴هزار و 635 طرح 
وزارت جهاد كش��اورزي با حض��ور رييس جمهوري 
بازمي گردد. نشستي كه قاعدتا مي بايست ابعاد اقتصادي 
و معيشتي آن و اثراتي كه در بهبود وضعيت توليد كشور 
به جاي مي گذارد، مورد توج��ه قرار بگيرد، اما نه تنها 
يك چنين توجهي به آن نشد، بلكه برخي موضوعات 
حاش��يه اي در آن برجسته تر ش��د. رييس جمهور در 
بخشي از اين مراس��م با اشاره به برخي اظهارنظرهاي 
اشتباه در خصوص اينكه ريشه مشكلات معيشتي و 
گراني ها تحريم هاي اقتصادي نيس��ت، گفت: عده اي 
مي گفتند تحريم چه ربطي به مرغ دارد. ما كامل به مردم 
توضيح داديم كه دشمنان و بدخواهان مي خواستند 
در اين زمينه اخلال ايجاد ش��ود و اصلًا مرغ در كشور 
توليد نش��ود. نهاده هايي هم كه وارد كشور مي شود از 
طريق ارز و سيس��تم بانكي است و خريد و واردات اين 
نهاده ها با مشكلات فراواني همراه بود. مردم بايد بدانند 
تحريم هاي ظالمانه و ضدانساني ترامپ كه تا امروز هم 
ادامه دارد، در همه ج��ا )از جمله توليد و واردات مرغ( 
تاثيرگذار بوده است.« روحاني در ادامه تاكيد مي كند: 
»عده اي درصد درست مي كنند و مي گويند 30 درصد 
مشكلات براي تحريم است و ۷0 درصد براي مديريت 
است كه كاملًا غلط و نادرست است. آنها نمي دانند كه 
تحريم در چه جاهايي تاثيرگذار است و چه مشكلاتي 
ايجاد مي كند و نمي دانند كل توليد در بخش كشاورزي 
و صنعت، اگر مواد اوليه اش تامين نشود و به موقع وارد 
نشود، توليد متوقف ش��ده و تمام اينها روي صادرات 
و واردات ما تاثيرگذار اس��ت.« بلافاصل��ه پس از اين 
اظهارنظرهاي روحاني برخي رس��انه ها تلاش كردند 
ريشه اصلي مشكلات بازار مرغ را داخلي ارزيابي كنند. 
محمد يوسفي رييس انجمن توليد كنندگان مرغ در 
جريان گفت وگو با خبرنگار »تعادل« در پاسخ به اين 
پرسش كه مشكلات بازار مرغ تا چه اندازه به تحريم ها 
ربط داش��ته و چه اندازه به برخي كمبودهاي داخلي 
ارتباط داشته؟ گفت: »80 درصد قيمت مرغ، وابسته 
به قيمت نهاده است. تامين نهاده ها نيز از طريق واردات 
و تخصيص ارز صورت مي گيرد. طبيعي اس��ت زماني 
كه در دوره تحريم هاي اقتصادي، اين روند با مش��كل 
مواجه مي ش��ود. در برخي برهه ها روند تخصيص ارز 
نهاده با مشكل و تاخير مواجه شد و همين امر باعث بروز 
مش��كلات فراواني در بازار مرغ كشور شد.« اين فعال 
بخش تش��كل هاي توليد مرغ در ادامه تاكيد مي كند: 
»اگر قرار باش��د، درصدي براي مشكلات هر بخش در 
نظر گرفته شود، مي توان 80 درصد مشكلات بازار مرغ 
را به دليل تحريم ها و ۲0درصد مشكلات را نيز ناشي از 
تحريم ها ارزيابي كرد.« اما در كنار واردات نهاده موضوع 
عدم ارسال مرغ اجداد از سوي انگليس از سال ۹8 به بعد 
كه بعد از تحريم هاي همه جانبه امريكا به وقوع پيوست 
دليل ديگري اس��ت كه براي تحليل آن بايد تاريخچه 
تلاش هاي ايران براي بهره مندي از زنجيره مرغ لاين را 
ادامه در صفحه 2 بررسي كرد.  

رييس جمهور آينده بايد بداند
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 »تعادل« وضعيت صندوق هاي سرمايه گذاري را 
طي هفته اخير بررسي مي كند

سايه موج چهارم كرونا 
مذاكرات هسته اي و 

انتخابات رياست جمهوري 
بر سر بازار ملك

»تعادل« اثر تحريم ها در زنجيره تامين مرغ در كشور را بررسي مي كند

معاون فني گمرك 
در گفت وگو با »تعادل« 
درباره كاهش نرخ پايه 

صادراتي شفاف سازي كرد

با شعار، مشكلات كارگري حل نمي شود

كاهش قيمت طلا، سكه و ارز
صفحه3

صفحه8

صفحه4

صفحه5

صفحه6

صفحه7

 وضعيت غيرقابل قبول 
صندوق هاي سرمايه گذاري

3  ريسك  
بهاري

در  بازار  
مسكن

قرباني تحريم و انتخابات
رد ادعاي 
»همتي« 
درباره 

افت صادرات 

برخ�ود لازم می دان�م، انتص�اب جنابعالی را به س�مت 
مدیرعاملی ش�رکت آهن و فولاد ارفع یزد که  نش�ان از 
شایستگی، درایت، لياقت و توانمندی شما دارد را صميمانه 
تبری�ک و تهنيت عرض نمایم. رجای واث�ق دارم تعهد و 
کارآمدی های برجسته شما نوید بخش دستيابی هرچه 
بيشتر به قله های رفيع پيش�رفت و توسعه آن مجموعه 
معظم خواهد بود. دوام توفيقات و مزید عزت و س�امت 

جنابعالی را از جهان دار جان  آفرین مسئلت می نمایم. 

 جناب آقای 
مهندس علی محمدی

امين ابراهيمی
مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان

سامانه
پيامكي
روزنامه
تعادل

30005320

صحبت ه��اي  از  بع��د 
ر  د ي  ر ييس جمه��و ر
خص��وص تاثيرگ��ذاري 
تحريم هاي اقتصادي غرب 
در فرآين��د توليد و عرضه 
مرغ كش��ور، اين پرسش 
كه تا چ��ه اندازه تحريم ها 
در اين حوزه اثرگذار بوده 
است در محافل اقتصادي و رسانه اي كشور جريان 
يافته است. مطابق معمول در يك چنين مواقعي 
برخ��ي افراد و جريانات ت��لاش مي كنند تا دامنه 
اثرگذاري تحريم ها را يكسره انكار كنند و از سوي 
ديگر نيز برخي رس��انه ها به دنب��ال انكار برخي 
س��وءمديريت هاي داخلي در بروز مش��كلات در 
اين حوزه هس��تند. به عنوان شخصي كه دهه ها 
است در يكي از تش��كل هاي اقتصادي مرتبط با 
موض��وع فعاليت دارم، معتقدم ك��ه تحريم ها در 
توليد گوشت مرغ بسيار اثرگذار بوده است. بخش 
قابل توجه��ي از هزينه هاي توليد مرغ در كش��ور 
مرتبط با بحث نهاده هاي دامي هستند. همان طور 
كه مس��تحضريد، تامين نهاده ها نيز با اس��تفاده 
از واردات ص��ورت مي گيرد. حداق��ل 80درصد 
نهاده هاي دامي وارداتي است. طبيعي است كه هر 
كالاي وارداتي در زمان تحريم ها با نوسان مواجه 
مي شوند. مگر اينكه قيمت اقلام و محصولات توليد 
شده يكسره ذيل منطق بازار باشد. در اين شرايط 
با ارز آزاد نهاده ها تامين مي شود و نهايتا هم قيمت 
افزايش پيدا مي كند. اما در اقتصادي مانند ايران كه 
نهادهاي مسوول از طريق بخشنامه هاي دستوري 
تلاش مي كنند قيمت اقلام توليد شده را مشخص 
كنن��د و ارز ۴۲00 تومان ب��راي واردات نهاده ها 
تخصيص داده مي ش��ود، طبيعي اس��ت هر نوع 
تحريم، كمبود ارز و مشكل سازي در جريان سيال 

واردات مواد اوليه روند كلي توليد مرغ را نيز تحت 
تاثير قرار مي دهد. طي سال هايي كه اقتصاد ايران 
با مشكل تحريم ها مواجه شده، بانك مركزي بارها 
در تخصي��ص ارز مورد نياز براي تامين نهاده هاي 
دامي، تاخير داشته است، زماني كه تامين نهاده ها 
با چالش مواجه شود، طبيعي است كه جريان سيال 
توليد مرغ با مشكلات عديده اي روبه رو خواهد شد. 
اما معناي اين عبارات اين نيست كه در داخل هيچ 
نوع سوءمديريتي در جريان توليد مرغ كشور وجود 
نداشته اس��ت. به هر حال در حوزه تامين نهاده، 
نظارت و بسترسازي مناسب و... مشكلات فراواني 
وجود داشته است و اين مشكلات زمينه ساز بروز 
مشكلات عديده در بازار مرغ بوده اند. از سوي ديگر 
نمي توان فراموش كرد وضعيت توليد و عرضه مرغ 
كش��ورمان تابعي از شرايط كلان اقتصادي است. 
زماني كه در اقتصاد كشور تورم ۴0الي 50درصدي 
وجود داشته باشد، بعد مسوولان اقتصادي از طريق 
بخشنامه و دستور العمل تلاش كنند، قيمت اقلام 
توليدي مانند مرغ را ثابت نگ��ه دارند يا نرخ هاي 
دستوري اعلام كنند كه نسبتي با قيمت تمام شده 
توليدي نداشته باشد، طبيعي است كه بسياري از 
واحدهاي توليدي عطاي توليد را به لقايش خواهند 
داد و از فرآيند توليد كنار مي كشند. اما اين نسبت و 
تناسب بين تحريم ها و مشكلات داخلي 80 به ۲0 
است. يعني 80 درصد مشكلات پيش روي توليد 
مرغ در كشورمان به طور كلي برآمده از تحريم ها 
است و ۲0درصد اين مش��كلات نيز به مشكلات 
داخل��ي و س��وءمديريت ها مربوط اس��ت. بدون 
ترديد براي حل مشكلات توليد قبل از هر عاملي، 
مس��وولان بايد به فكر پايان دادن به تحريم هاي 
اقتصادي كشور باشند. در مرحله بعدي نيز موانع 
پي��ش روي توليد كش��ورمان از جمله توليد مرغ 

گوشتي بايد برداشته شوند. 

تحريمهاقيمتمرغرابهپروازدرآورد
يادداشت

محمد  یوسفي

يادداشت-3

يادداشت-4

سال 1399؛ يك فرصت سوزي 
عمومي در بازار سرمايه بود

فراز و نشيب هاي اين روزهاي 
 بيت كوين 

چند تا موضوع اس��ت كه اگر 
بخواهيم به آنها دقيق و عاري از 
هيجان نگاه كنيم متفاوت ديده 
مي شود. يك بحث اين است ما 
زماني كه س��ال ۱3۹۹ دعوت 
حداكثري به بورس مي كرديم، 
سيستم اقتصادي ايران همانند 
واكسن كرونا )منظور مشكل 
سيستمي است( بود، شما اكنون نمي دانيد كه واكسن 
رايگان هست يا خير؟ يك بلاتكليفي در اركان اقتصادي 
كشور وجود دارد. شايد شما بگوييد يك جاهايي هست كه 
تمامي كارها را انجام مي دهد، اما اين طور نيست ذي نفعان 
در بازارهاي مختلف حضور دارند و دربازارس��رمايه نيز 
هس��تند و ذي نفعان بازارهاي موازي نيز هستند.  شما 
درحال حاضر جنگ وزارت اقتصاد با بانك مركزي را سر 
نرخ بهره داريد، نرخ ارز هنوز هم مشخص نيست و معلوم 
نيست بعد از اين سركوب نرخ ارزي داشته باشيم يا خير، 
در اين ميان بحث تورم و انتخابات رياست جمهوري را نيز 
داريم.  همه اين موارد ريسك هايي هستند كه تمامي شان 
اقتصادي كش��ور را در بر مي گيرند و بازارسرمايه از اين 
قاعده جدا نيست، در نتيجه يكسري ريسك هاي كلان و 
سيستماتيك هستند كه خارج از...  ادامه در صفحه 3

  بيت كوي��ن پ��س از عب��ور از 
مقاوم��ت 6۲ ه��زار دلاري 
خود طي چند هفته گذش��ته 
موف��ق به ثبت رك��ورد جديد 
6۴ ه��زار دلاري ب��راي خود 
ش��د. پس از ثبت اين ركورد و 
ورود كوين بيس به بازار بيشتر 
سرمايه گذاران حوزه رمزارزها 
انتظار صعودي پرقدرت براي   بيت كوين داشتند اما در كمال 
تعجب نه تنها صعودي پرقدرت نداشت بلكه با سقوطي 
حدودا 30 درصدي مواجه شد تا اينكه به كانال 50 هزار 
دلار برسد. همچنين در كنار  بيت كوين اكثر آلت كوين ها 
هم سقوط كردند. سقوط غيرمنتظره  بيت كوين به كانال 
50 هزار دلار و س��اير رمزارزها باعث شوكه شدن بيشتر 
سرمايه گذاران اين حوزه شد به  طوري كه بسياري از افراد 
براي ترس از دس��ت دادن دارايي خود و حفظ آن اقدام به 
خروج از بازار كردند و همين دليل باعث تش��ديد نزولي 
شدن بازار شد. به  طوري كه در اين سقوط طبق گزارش 
Bybt بيش از يك ميليون حساب كاربري كه از اهرم براي 
معاملات استفاده مي كردند، ليكويد شد و البته همچنان 
ادامه در صفحه 3 در حال افزايش است.  

پيمان مولوي

ابوالفضل عبداللهي



رييس جمهوري گفت: براي من قابل درك نيس��ت كه 
چطور فردي مي تواند ايراني و مسلمان باشد اما از برداشتن 
تحريم ها عليه ملت ايران خوشحال نشود. به گزارش پايگاه 
اطلاع رساني رياس��ت جمهوري، رييس جمهور با بيان 
اينكه تحريم هاي ضد انس��اني و ظالمانه ترامپ در همه 
جا تاثيرگذار بوده است، گفت: عده اي با اين موضوع آشنا 
نيستند و با تعيين درصد مي گويند۳۰ درصد مشكلات 
به خاط��ر تحريم و ۷۰ درصد به دليل مش��كل مديريت 
است، در حالي كه نمي دانند تاثيرات تحريم بر كشور چه 
ميزان ب��وده و اگر نتوانيم مواد اولي��ه را وارد كنيم، توليد 
به طور كامل متوقف مي شود. حسن روحاني در شصت و 
چهارمين پويش تدبير و اميد براي جهش توليد و در آيين 
افتتاح طرح هاي ملي وزارت جهاد كشاورزي، اظهاركرد: 
امروز از فرصت استفاده كرده و از وزارت امور خارجه و همه 
دستگاه هايي كه در كنار وزارت خارجه در مذاكرات وين 
براي شكستن تحريم تلاش مي كنند، تشكر و قدرداني 
مي كنم. وي با بيان اينكه براي من قابل درك نيست كه 
چطور فردي مي تواند ايراني و مسلمان باشد اما از برداشتن 
تحريم ها عليه ملت ايران خوشحال نشود، ادامه داد: هر 
زمان كه ببينيم طرف مقابل ما آماده اجراي قانون و مقررات 
شده، لحظه اي صبر نخواهيم كرد و وقتي ببينيم حق مردم 
را مي توانيم بگيريم، يك لحظه صبر نمي كنيم، حال اگر 
عده اي ناراحت هستند، مهم نيست. رييس جمهور با اشاره 
به افتتاح طرح هاي ملي جهاد كشاورزي در كشور، افزود: 
يكي از اهداف ما از افتتاح طرح هاي ملي در طول بيش از 
يكسال گذشته اين بود كه به دنيا بفهمانيم، تحريم ها و 
فشارها نمي تواند ملت ما را در مسير رشد و توسعه متوقف 

كند. روحاني با تاكيد بر اينكه ب��دون صنعت مي توان با 
سختي زندگي كرد اما بدون كش��اورزي اصلا نمي توان 
زندگي كرد، اظهار كرد: در ۸ سال دولت تدبير و اميد برغم 
همه تحريم ها، مشكلات و حوادث، در كشاورزي توفيقات 
بسيار مهمي به دست آورده ايم. همه تلاش دولت اين بوده 
كه در بخش كشاورزي تحولي ايجاد شود و با مقايسه آمار 
اقدامات انجام شده در ۸سال گذش��ته با دوره هاي قبل 

مي توان اين تحول را به خوبي مشاهده كرد.  رييس جمهور 
تصريح كرد: بخش كشاورزي به عنوان تامين كننده امنيت 
غذايي، صادرات و خودكفايي در بس��ياري از محصولات 
استراتژيك، بسيار حائز اهميت است. از اين رو اين هفته 
تصميم گرفتيم جايزه ه��زار توماني براي گندم كاران در 
نظر بگيريم و اين يك هديه كوچك��ي از طرف دولت به 
كشاورزان عزيز است. امسال با وجود خشكسالي، گندم 

توليد شده براي خوراك مردم كفايت مي كند و نيازهاي 
بخش صنعتي را نيز خريداري مي كنيم. وي با قدرداني از 
تلاش هاي بخش كشاورزي در حوزه هاي مختلف افزود: 
امروز يكي از بخش هايي كه براي توليد واكس��ن تلاش 
مي كند بخش كشاورزي است و سرم سازي رازي مشغول 
توليد واكسن براي كرونا مي باشد و از جمله واكسن هايي 

است كه به ثمر خواهد نشست.
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80 امضا  براي شكايت از هيات رييسه 
درپي تخلف در تصويب بودجه

كاظم دلخوش، نماينده اصولگراي صومعه س��را در 
مجلس در رابطه ب��ا ادعاي يك نماين��ده مبني بر 
تخلف هيات رييس��ه در احكام بودجه ۱۴۰۰ پس 
از تصويب آن در صحن گف��ت: »در جايگاه اعضاي 
كميس��يون تلفيق امين مجلس بوديم، چند ماه به 
صورت شبانه روزي روي بودجه كار كرديم اما نهايتا 
جداول در ۲۵فروردين با تاخير به دولت ارسال شد 
و همچنين در برخي احكام بودجه تغييراتي صورت 
گرفته بود كه با آنچه نمايندگان به تصويب رسانده 
بودند، تفاوت داش��ت.« به گزارش برنا، او ادامه داد: 
»اعتقادمان بر اين اس��ت بودجه نوش��ته شده و به 
تصويب رسيده توسط مجلس با بودجه اي كه به دولت 
ارجاع ش��د، تفاوت دارد. از هيات رييسه درخواست 
كردي��م تا اين موضوع را بررس��ي كن��د و نتيجه را 
به مجل��س ارايه دهد. حدود۸۰ نف��ر از نمايندگان 
طرح ش��كايتي را به امضا رساندند و از هيات رييسه 
توضيحات لازم را درخواس��ت كردند كه چرا برخي 
احكام بودجه جابه جا شده است.« دلخوش در رابطه 
با اين بحث كه آي��ا اين تغيي��رات در ادوار مجلس 
مرسوم اس��ت، گفت: »خير، چنين تخلفي مرسوم 
نيس��ت، تيمي كه پس از تصويب بودجه را تنظيم 
كرده است احكام را مورد دستكاري قرار داده و اين 
بايد مشخص شود. چنين دستكاري در بودجه سابقه 

نداشته است.«
اين در حالي است كه جبار كوچكي نژاد، ديگر نماينده 
مجلس يازدهم نيز در رابطه با تخلف هيات رييسه 
و دس��تكاري در احكام بودجه ۱۴۰۰ توضيح داده و 
گفته است: »مقرر شد كميس��يون برنامه و بودجه 
در جلس��ه اي  از قاليباف دعوت كند تا او به سوالات 

پاسخ دهد.«

انهدام باند بزرگ قمار توسط 
سازمان اطلاعات سپاه

پاسداران گمنام امام زمان)عج( در سازمان اطلاعات 
س��پاه، يك باند بزرگ قمار را در مش��هد شناسايي و 
متلاشي كردند. به گزارش فارس، با تلاش پاسداران 
گمنام امام زمان)عج( در سازمان اطلاعات سپاه استان 
خراسان رضوي، در راستاي مبارزه با جرايم سازمان 
يافته، يك باند بزرگ قمار در ش��هر مشهد مقدس با 
گردش مالي بالايي معادل چند ميليارد، شناس��ايي 
و متلاشي شد. در اين رابطه ۱۸ گرداننده اصلي باند 
قمار و تعداد ۸۰ نفر از مباشرين كه به عنوان قمارباز 
در اين باند فعاليت داشتند، دستگير و تحويل مراجع 
قضايي شدند. همچنين از تعداد ۱۰ مكان استقرار و 
فعاليت اين باند، آلات و ادوات قمار، مشروبات الكلي، 
مواد مخدر، دستگاه هاي كارتخوان فروشگاهي، رايانه 

و نيز مقاديري مهمات جنگي كشف و ضبط شد.

ماجراي پول هايي كه از بورس
به خارج از كشور رفت

محسن عليزاده، عضو ناظر مجلس شوراي اسلامي 
در ش��وراي عالي بورس در رابطه با اظهارنظر هاي 
قاضي زاده هاش��مي نايب رييس مجلس ش��وراي 
اسلامي مبني بر ارجاع دادن اسامي ۲۰۰ حقوقي 
متخلف در بازار سرمايه به قوه قضاييه، اظهار كرد: 
منظور از اظهارنظراتي كه آقاي قاضي زاده هاشمي 
طي اين م��دت در مورد حقوقي هايي كه س��بب 
شدند تا س��رمايه هاي مردم از بازار سرمايه خارج 
شود اين است كه حقوقي ها قرار بود مبلغي را كه از 
محل بازار سرمايه كسب مي كنند، در گام نخست 
در يك مكان به منظور افزايش توليد به كار گيرند 
كه به طور حتم مي توان گفت ت��ا حدودي اين امر 
صورت نگرفت، به سبب آنكه اگر يك درصد محقق 
مي شد در حال حاضر مي بايست آمار ها در بخش 
تولي��د افزايش مي يافت يا آنك��ه در گام بعد مبالغ 
به منظور تعادل بخشي به بورس تزريق مي شد.او 
افزود: حقوقي هايي كه سرمايه هاي خود را از بازار 
س��رمايه خارج كردند عمدتا به سرمايه گذاري در 
بازار هاي موازي، پرداخت معوقات كارمندان شان 
يا سرمايه گذاري در كشور هاي ديگر صرف كردند 
كه در حال حاضر به دليل قرار گرفتن پرونده هاي 
اين اشخاص در دست قوه قضاييه نمي توان نام شان 
را ذكر كرد.عضو ناظر مجلس ش��وراي اسلامي در 
ش��وراي عالي بورس تصريح كرد: اين اصلا درست 
نيست كه مس��وولان مربوط و اشخاص و نهاد هاي 
حقوقي از اعتماد سهامداران سوءاستفاده كردند به 
سبب آنكه انتظار مردم از سرمايه گذاري در بورس 
كمك به بخش توليد بود، اما حال سرمايه گذاران 
شاهد هس��تند كه سرمايه هاي شان نه تنها به اين 
بخش كمك نكرده بلكه از بين هم رفته اس��ت. او 
گفت: كس��ي كه به عنوان ناظر بازار از ابتداي ورود 
سرمايه هاي مردم به بورس حضور داشته سازمان 
بورس است، مديران اين بخش بايد به طور مشخص 
ب��ازار را رصد مي كردند تا چني��ن اتفاقاتي در بازار 
سرمايه رخ ندهد نه آنكه كناره گيري مي كردند.عضو 
ناظر مجلس شوراي اسلامي در شوراي عالي بورس 
بيان كرد: اينكه عده اي از كارشناسان بازار سرمايه 
و خبرگان مالي مي گويند كه حقوقي ها با يكديگر 
دست به يكي مي كنند و سبب آشفتگي بازار سرمايه 
مي شوند، اصلا نظر غلطي نيست به سبب آنكه خيلي 
از حقوقي ها قبل از شروع رس��مي بازار مي آيند و 
صف هاي فروش س��اختگي تشكيل مي دهند كه 
چنين مساله اي به طور قطع سبب برهم زدن اذهان 
سهامداران بازار سرمايه مي شود.عضو ناظر مجلس 
شوراي اسلامي در شوراي عالي بورس گفت: اكنون 
نقدينگي زيادي از بازار سرمايه به سبب رفتار هاي 
ناشايس��تي كه طي اين مدت صورت گرفت خارج 
شده است، به طور قطع آقاي دژپسند وزير اقتصاد 
و دهقان دهنوي رييس س��ازمان بورس به عنوان 

دو مقام مسوول بايد در اين رابطه پاسخگو باشند.

وزير امور اقتصادي و دارايي خبر داد
تسريع در استعلام ها  و دستورالعمل 
استهلاك دارايي ها تا ۱۵ ارديبهشت

وزير امور اقتصادي و دارايي در پايان اولين جلسه هيات 
مقررات زدايي و تسهيل مجوزهاي كس��ب و كار و در 
گفت وگو با خبرن��گاران از تصويب مصوبات جديد در 
حوزه هاي ماليات، گمرك و سرمايه گذاري در صنعت 
گردشگري در جهت تسهيل كسب و كارها خبر داد. به 
گزارش ايسنا، فرهاد دژپسند در پايان اين نشست و در 
جمع خبرنگاران رسانه ملي با اشاره به نامگذاري امسال 
براي حمايت از توليد از سوي مقام معظم رهبري افزود: 
يكي از محورهاي جدي كه در موانع زدايي مورد توجه 
قرار مي گيرد، رفع مقررات زائد است، ضمن اينكه بهبود 
فضاي كسب و كار به تسريع و روان سازي سرمايه گذاري 
و تقويت توليد كمك مي كند. دژپسند در ادامه گفت: 
درجلس��ه امروز نيز كه نخستين جلس��ه هيات عالي 
مقررات زدايي و تسهيل مجوزهاي كسب و كار در سال 
۱۴۰۰ بود، مقرر شد به زيرمجموعه هاي وزارت ميراث 
فرهنگي و گردش��گري براي افزايش سرمايه گذاري 
تفويض اختيار شود. وزير اقتصاد افزود: همچنين مقرر 
شد كانون وكلا و مشاوران خانواده قوه قضاييه به عنوان 
يكي از مراجع صدور مجوز در نظر گرفته شوند. وي افزود: 
در حوزه ماليات مصوباتي داش��تيم تا توليدكنندگان 
سريعتر استعلام هاي مالياتي خود را دريافت كنند و مقرر 
شد قانون استهلاك دارايي در حوزه مالياتي نيز حداكثر 
تا ۱۵ ارديبهشت براي كمك به توليد كنندگان اصلاح 
شود. دژپسند اضافه كرد: در حوزه گمركي نيز مصوباتي 
براي ترخيص سريعتر كالاها داشتيم و مقرر شد پرداخت 
حقوق گمركي در پايان اظهار كالا باشد كه پيش از اين 
در ابتداي اظهار انجام مي شد. وزير اقتصاد همچنين در 
بخش ديگري از اين مصاحبه درباره پرداخت سود بانك ها 
گفت: اين سود بايد بر اس��اس مصوبات شوراي پول و 
اعتبار باشد در غير اين صورت اگر بانك ها بخواهند سودي 
بالاتر از مصوبات پرداخت كنند اين عدد به عنوان هزينه 
قابل قبول مالياتي شناخته نمي شود و بايد ماليات آن را 
بپردازند و اين موضوع را به طور جدي پيگيري مي كنيم.

افزايش ۲0 تا ۱۱0 درصدي 
قيمت كالاها

افزاي��ش تورم در ماه گذش��ته به نحوي ب��وده كه كالا 
و خدمات بين ۲۰ تا ۱۱۰درصد نس��بت به پارس��ال 
افزايش قيمت داش��ته اس��ت و »روغ��ن و چربي ها« 
در ص��در اين گراني قرار دارد.  به گزارش ايس��نا، پايان 
فروردين ماه س��ال جاري با افزايش ت��ورم و ثبت ارقام 
بالا در اين ش��اخص هم��راه بود؛ به طوري ك��ه كالا و 
خدمات در مقايسه با اسفندماه ۲.۷ درصد )تورم ماهانه( 
افزايش قيمت داش��ت. از س��ويي تورم نقطه به نقطه 
۴۹.۵ درصد اعلام ش��د كه نش��ان داد هزينه خانوارها 
 به طور متوسط تا مرز ۵۰ درصد نسبت به فروردين ماه
 س��ال ۱۳۹۹ افزايش دارد و از س��ويي تورم ۱۲ ماهه 
منتهي به فروردين ۳۸.۹ درصد گزارش شد.   اما بررسي 
جزييات اين تورم در فروردين ماه از اين حكايت دارد كه 
خوراكي ها و آشاميدني هاي مورد استفاده مردم تا بيش 
از ۶۳ درصد نسبت به پارسال و ۲.۹ درصد در مقايسه 
با اسفندماه افزايش قيمت دارد. در بين آنها خوراكي ها 
۶۲.۹ درصد افزايش تورم داش��ته است. در بين كالا و 
خدمات در شاخص تورم ماهانه بالاترين افزايش مربوط 
به »هتل و رس��توران« با ۶.۲ درصد، »گوش��ت قرمز و 
ماكيان« ۵.۸ درصد و همچنين گروه »گوشت قرمز و 
سفيد و فرآورده هاي آن« با ۵.۵ درصد است.   سبزيجات 
تنها كالايي است كه در فروردين ماه ارزان شده و تورم 
منفي ۰.۲ درصد دارد و گروه »شير، پنير و تخم مرغ« نيز 
جزو اقلام با كمترين تورم ماهانه با ۰.۲ درصد در فروردين 
ماه بود. بالاترين افزايش قيمت نسبت به پارسال به گروه 
»روغن و چربي ها« ب��ا ۱۰۹.۳ درصد اختصاص دارد 
بعد از آن گروه »شير، پنير و تخم مرغ« با ۷۷.۴ درصد 
و همچنين گروه »چاي، قهوه و نوشابه« با ۷۵.۱ درصد 
قرار دارد.  كمترين افزايش قيمت نسبت به فروردين ماه 
س��ال ۱۳۹۹ براي گروه »آب، برق و سوخت« با ۲۰.۴ 
درصد ثبت شده است.  بررسي جريان تورم سالانه نيز از 
اين حكايت دارد كه بيشترين تورم براي ميوه و خشكبار 
با ۵۴.۹ و بعد از آن گروه »روغن و چربي ها« و همچنين 

»شير، پنير و تخم مرغ« با حدود ۵۳ درصد است.

انتقاد از اقدام غيرقانوني دولت 
در اصلاح نرخ گندم

ارسلان قاسمي، رييس كميسيون كشاورزي اتاق تعاون 
ايران در واكنش به تعيين هزار تومان جايزه براي تحويل 
گندم از كشاورزان اظهار داشت: نكته مهمي كه در اين 
زمينه بايد مورد توجه قرار بگيرد اين است كه تشكل هاي 
عضو شوراي قيمت گذاري محصولات استراتژيك بيشتر 
از آنكه نماينده كشاورزان باشند نماينده دولت در اين 
شورا هستند. رييس كميسيون كشاورزي اتاق تعاون 
ايران با بيان اينكه تشكل هاي عضو شوراي قيمت گذاري 
محصولات استراتژيك ش��به دولتي و نماينده دولت 
هستند، گفت: مجلس بايد ورود و تركيب اعضاي اين 

شورا را اصلاح كند.

ادعاي عجيب درباره
نابودي ۳0 هزار تن پرتقال

مصطفي دارايي نژاد، رييس اتحاديه بارفروشان تهران 
هم از فاسد شدن هزاران تن پرتقال و سيب خبر داده و 
گفته است: پرتقال و سيب ديگر مشتري ندارد و بهاي هر 
كيلوگرم پرتقال به پنج تا هفت هزار تومان كاهش داشته 
است اما تاريخ مصرف پرتقال تا پايان فروردين بوده و 
كساني كه هنوز پرتقال در انبار خود دارند، اكثر بارشان 
فاسد شده اس��ت. شب عيد به دولت هشدار داديم كه 
ميوه هاي تنظيم بازاري را كيلويي ۱۰ تا ۱۲ هزار تومان 
روانه ميدان كنند، اما برخي  اين هشدار را جدي نگرفتند 
و براي اينكه اين ميوه را با نرخ بالاتري بفروشند سيب 
و پرتقال را به بازار عرضه نكردند و حالا با گرم شدن هوا 

هزاران تن پرتقال فاسد شده است.

رييس جمهور در آيين افتتاح طرح هاي ملي وزارت جهاد كشاورزي:

برخيازبرداشتنتحريمعليهملتايرانخوشحالنميشوند

FATF چالش هاي  سياسي و اقتصادي
 FATF حدود ۳ س��ال از جدي ش��دن پيوس��تن ايران به
مي گذرد و در اين مدت اظهارنظرهاي بسياري را در برداشت؛ 
با اين وجود نگاه ها به چالش حل اين پرونده بخشي سياسي و 
بخشي نيز اقتصادي و بانكي است. اين روزها با داغ شدن بحث 
پيوستن به مقررات FATF يا همان گروه ويژه اقدام مالي، 
سوال هاي زيادي درباره چيستي اين گروه مطرح مي شود 
كه گاهي با پاس��خ هاي اشتباه و غيرفني در اين باره مواجه 
مي ش��ويم. گروه ويژه اقدام مالي، يك سازمان بين دولتي 
است كه توسط ۷ كش��ور صنعتي در سال ۱۹۸۹ تاسيس 
شد و در حال حاضر توسط ۳۸ كشور مديريت مي شود كه 
با نگرش توسعه براي مبارزه با پولشويي فعاليت مي كنند. 
اين سازمان ۴۰ بند دارد كه هر كشور عضو بايد به آنها عمل 
كند تا در فهرست سياه FATF قرار نگيرد. در نتيجه برخلاف 
اظهارنظرات اش��تباه، اين ساز و كار دستپخت چند كشور 

خاص نيست كه بخواهند بر كشورهاي عضو تسلط داشته 
باشند. كشورهايي مانند روسيه و چين عضو FATF هستند 
و طبيعتا خواستار به تله افتادن نيستند. به گفته برخي، ايران 
در صورت پيوستن به اين سازمان با حمايت چين و روسيه 
مي تواند از سياس��ي كاري برخي كشورهاي غربي مصون 
بماند و علاوه بر اين مب��ادلات بانكي و نقل و انتقالات پول 
و حتي مراودات با كشورها را نيز سهل تر خواهد كرد. شايد 
جالب باش��د كه بدانيد لبنان، سوريه و يمن و حتي ونزوئلا 
 FATF كه شديدترين تحريم ها را تحمل مي كنند نيز عضو
هس��تند. لازم به ذكر اس��ت كه توصيه هاي اين سازمان، 
پشتوانه حقوقي سازمان ملل متحد را دارد. با اين حال، ايران 
هنوز درباره پيوستن به FATF تصميم نهايي را نگرفته و اين 
موضوع با وجود تاكيد رهبر معظم انقلاب مبني بر بررسي 
دوباره و تصميم گيري در اين خصوص همچنان مسكوت 

مانده است. اين در حالي است كه جلسه ۱۸ فروردين امسال 
مجمع تشخيص مصلحت نظام كه قرار بود با موضوع بررسي 
FATF برگزار شود به دليل مخالفت ستاد ملي مقابله با كرونا، 
لغو شد. محمدجواد ايرواني عضو اين مجمع به تازگي اعلام 
كرد: بررسي اين لوايح بعد از رفع تحريم ها موضوعيت دارد، 
بنابراين قرار نيست تا پايان به  نتيجه رسيدن مذاكرات وين 
اين لوايح بررسي شوند. مراودات تجاري و نقل و انتقالات مالي 
از مهم ترين مباحثي است كه به گفته موافقان اين طرح، با 
پيوستن يا نپيوستن به FATF دستخوش تغييرات خواهد 
شد. در همين باره حسن روحاني رييس جمهوري معتقد 
اس��ت: بدون تصويب لوايح FATF روابط بانكي ما با دنيا به 
راه نمي افتد. فردا اگر به مشكل بانكي در دنيا خورديم، مردم 
نگويند دولت ناكارآمد بود. همه كش��ورها تلاش مي كنند 
رتبه بالاتري را در FATF كسب كنند ولي ما ايستاديم تماشا 

مي كني��م. وي ادامه داد: همه باي��د واضح با مردم صحبت 
كنند. وقتي اين لوايح اجرا نمي شود، يعني مردم بايد پول 
بيشتري بدهند. تمام كشورهايي كه دوست ما هستند و با 
ما كار مي كنند، به ما توصيه مي كنند اگر به FATF ملحق 
نشويد، ارتباطات بانكي با ما قطع مي شود. اگر لوايح اجرا نشد، 
به مردم توضيح دهيم چقدر اين كار هزينه دارد. عبدالناصر 
همتي رييس كل بانك مركزي نيز مي گويد: FATF جزو 
ضرورت هاي فعاليت بانكي اس��ت كه اگر تصويب نشود به 
خصوص در زماني كه تحريم ها برداشته شود، در مبادلات 
بانكي دچار مشكل مي شويم. محسن رضايي، دبير مجمع 
تشخيص مصلحت نظام يكي از مخالفان FATF است كه 
در اين باره مي گويد: اقدام اخير ش��وراي FATF در دست 
گذاشتن بر روي دو مورد خاص مشكوك است، آيا اين دخالت 

يك گروه خارجي در مسائل داخلي ايران نيست؟  

قرباني تحريم و انتخابات
ادامه از صفحه اول

  وابس�تگي در تولي�د م�رغ چگون�ه محقق 
مي شود؟

هر چند توليد مرغ به صورت سنتي در كشورمان و ساير 
كشورهاي جهان سابقه اي چندين هزار ساله دارد، اما 
اين صنعت در سطح جهان از حدود ۸۰ سال پيش ايجاد 
شده است. پيش از ايجاد اين صنعت در روش هاي سنتي 
مرغداري، جوجه ها را يك سال نگه مي داشتند تا وزنش 
به دو كيلو برسد و مهياي مصرف شود. اما در روند مدرن 
صنعت مرغداري ب��ا اصلاح نژاد و تغذيه علمي كار را به 
جايي رس��اندند، كه مرغ دانه كمتري بخورد و گوشت 
بيشتري بدهد، ضمن اينكه در زمان كوتاه تري بالغ بشود 
و به اصطلاح به وزن مطلوب برسد. يكي از فعالان حوزه 
دام و طيور كه س��ابقه حضور در هيات علمي دانشگاه 
را نيز دارد در جريان گفت وگو با تس��نيم به شرط افشا 
نشدن نامش مي گويد: »در اين صنعت ضريبي مطرح 
است به  نام ضريب تبديل؛ يعني مقدار دانه اي كه جوجه 
مي خورد و تبديل به گوشت مي شود. اولين  بار كه اين 
كار را ش��روع كردند، ضريب تبديل ۴ بود؛ يعني بايد ۴ 
كيلو دانه مي خورد تا يك كيلو گوشت بدهد؛ امروز اما 
حتي صحبت از يك و س��ه دهم است؛ يعني در بعضي 
شركت هاي بزرگ دنيا دارند روي اين كار مي كنند كه 
مرغ ۱.۳ كيلو دانه بخورد و يك كيلو گوشت بدهد؛ البته 
اين هنوز در مرحله آزمايش است و در حال حاضر روند 
مرسوم در دنيا اتفاق مي افتد ۱.۷ تا ۱.۸ است.« در فرآيند 
توليد مرغ در س��طح جهان در حال حاضر از طريق سه 
نسل يا نژاد صورت مي گيرد: نخست مرغ هاي لاين، دوم 
اجداد؛ و نهايتا نژاد مادر؛ كارشناسان و پژوهشگران اين 
صنعت اين سه نژاد را با هم تركيب مي كنند تا در نهايت 
مرغ گوشتي با تخم گذار توليد شود. در اين ميان اين سه 
نس��ل مرغ لاين واجد تمام ويژگي هايي است كه براي 

توليد مرغ گوشتي نياز است.

توليد مرغ لاين بر اساس چه مكانيسمي است؟
بر اساس يك تعريف بسيار ساده، مرغ لاين عبارت است 
از مرغي كه تمام صفات ژنتيكي را كه در اين صنعت مورد 
نياز است با اصلاح نژادي در آن نوع ذخيره شده است. در 
واقع از دل تركيب خصايص هاي مورد نياز براي مرغ هاي 
مناسب، مثل وزن بالا، خوراك پايين و... صفات ژنتيكي 
مطلوبي ايجاد مي ش��ود كه با كمترين هزينه بيشترين 
بهره وري و س��ود را داش��ته باش��ند. اينقدر تلاقي هاي 
ژنتيكي صورت مي گيرد تا در نهايت نژادي با بيشترين 
بهره وري ايجاد شود. در ژنتيك به  طور عام به اين ويژگي 
»ژن غالب؛ ژن مغلوب« مي گويند كه در انسان و حيوان 
مشترك است. اين روش اصلاح نژاد تحول دامنه داري را 
در تغذيه انسان ها در سطح جهان ايجاد كرد و كشورهايي 
كه در اين علم رش��د كردند، بازار گوش��ت جهاني را در 
اختيار خودش��ان گرفتند. ريشه وابستگي صنعت مرغ 
كشورمان نيز به همين علم و تخصص بازمي گردد. از دهه 

۴۰ خورشيدي اين صنعت در ايران پا گرفت و نخستين 
ماشين جوجه ريزي در اين سال در ايران راه اندازي شد. 
پرسشي كه با اين توضيحات به ذهن خطور مي كند آن 
است كه مرغ اجداد در چه فرآيندي ايجاد مي شود؟ نبايد 
فراموش كرد نژاد لاين در واقع ش��امل م��رغ و خروس 
هستند كه تمام صفات مورد نياز را دارند. وقتي از تلاقي 
اين جفت مرغ و خروس، تخم مرغ به دست مي آيد، اين 
تخم مرغ مي ش��ود، »اجداد« يعني در واقع از اين مرغ و 
خروس لاين دو چيز به دست مي آيد؛ يكي همان مرغ و 
خروس لاين و در نهاي��ت از اين تركيب لاين يك اجداد 

مي توان به دست آورد.

تاريخچه صنعت طيور در ايران
يكي از تحليلگران حوزه دام و طيور در خصوص مسيري 
كه صنعت طيور كش��ورمان طي كرده است، مي گويد: 
از ميانه هاي دهه ۴۰ خورشيدي كه صنعت مرغداري 
در ايران به صورت مدرن پا گرفت، كش��ورهاي صاحب 
صنعت تنها مرغ گوش��تي را در اختيار ايران قرار دادند. 
با توجه به اين واقعيت كه لاين در زمره اسرار اقتصادي 
كشورهاي صاحب صنعت محسوب مي شد در اختيار 
ايران قرار ندادند. اين در حالي است كه از يك جفت لاين 
مي توان چند صد هزار مرغ گوشتي به دست آورد. يعني 
كش��ورهاي صنعتي منبع اصلي نژاد را در اختيار ايران 
قرار ندادند تا بتوانند صدها هزار مرغ گوش��تي به ايران 
صادر كنند. با توجه به اينكه توليد مرغ گوشتي امكانات 
تخصصي كمتري نياز داشت، در ايران كسي پيگير به 
دست آوردن منبع اصلي توليد مرغ نشد. در زمان پهلوي 
دوم تلاش هايي براي به دست آوردن منبع اصلي نژادي 
شد، اما كشورهاي غربي با توجيهاتي مانند اينكه لاين 
براي محيط زيس��ت خطر دارد و... از دادن اين دانش به 
ايران خودداري كردند و در نهايت و بعد از پيگيري هاي 
فراوان پهلوي، اجازه مونتاژ اين نژاد به اين داده شد. اين 
روند ادامه داشت تا اينكه آمريكا در سال هاي ۵۴ و ۵۵ 

خورش��دي با هدف تامين بازارهاي كشورهاي منطقه 
توليد مرغ لاين در ايران را استارت زدند. نژادي از گونه 
لاين با عن��وان »آربوراكرز« كه حومه بوئين  زهرا توليد 
آن آغاز شد. براي اجداد هم مكاني در همان نزديكي در 
زياران قزوين با نژاد اسراييلي تدارك ديده شد. روندي 
كه انقلاب باعث شد كل اين زنجيره جمع آوري و از ايران 
خارج شود. به رغم برخي تلاش ها براي حفظ اين زنجيره، 

امكان نگهداري از اين ثروت ملي ميسر نشد.

جوانه ها سر از خاك بر مي آورند
با توجه به اين واقعيت كه برخي صنعتگران ايراني در بطن 
صنعت لاين در كش��ور قرار داش��تند، در سال هاي پس 
از جنگ در زمان دولت هاشمي رفسنجاني تلاش هايي 
صورت گرفت تا اين زنجيره از هم گسيخته دوباره ايجاد 
شود. مانند گياهي كه از ريشه درآمده باشد و برخي دوباره 
تلاش كنند، آن را احيا كنند. قلمروي وسيع مورد نياز اين 
صنعت ايجاد و در نهايت در س��ال ۱۳۷۲ با يك شركت 
هلندي قرارداد بسته مي ش��ود تا يك گله ۱۱ هزارتايي 
از لاين را با كلي سرمايه گذاري تهيه كردند. دليل اينكه 
هلندي ها اين لاين ها در اختيار ايران قرار دادند اين بود 
كه تصور مي كردند، پول را از ايران مي گيرند اما به دليل 
حساسيت صنعت ايران قادر به ايجاد اين زنجيره به هم 
پيوسته ژنتيكي نخواهد بود. سرانجام، مجتمع توليد مرغ 
لاين آرين در ه��زار و ۱۳۶ هكتار از اراضي بكر و جنگلي 
بابل كنار )مزرعه ش��كارگاه اختصاصي قرقاول خاندان 
سلطنتي( مازندران ايجاد ش��د كه راه اندازي اين مزارع 
بس��يار پيش��رفته حدود يك دهه به طول انجاميد. اما 
انگليس و اروپا تا قبل از سال ۹۸ در خصوص مرغ، تحريمي 
را متوجه اقتصاد ايران نكرده بود، تا اينكه در سال ۱۳۹۸ 
اتفاقي كه مسوولان امنيتي كشور نگران وقوعش بودند 
به يك باره افتاد و انگليس كه منش��أ تأمين بخش قابل 
توجهي از جوجه اجداد كشور بود با استناد به تحريم هاي 
ايالات متحده، از فروش اين حلقه حياتي از زنجيره تأمين 

به ايران استنكاف ورزيد. به عبارت ديگر اتفاق بي سابقه اي 
كه هرگز حتي در زمان بالاترين سطح از تنش ها بين ايران 
و غرب در ابتداي دهه ۹۰ خورشيدي و...، رخ نداده بود، 
بروز كرد. انگليس از تامين جوجه اجداد كشور سر باز زد. 
با اين تحريم بود كه دامنه وسيعي از مرغداري هاي كشور 
تعطيل ش��دند و صنعت مرغداري كشور روزهاي تيره و 
تاري را به خود ديد. اش��اره هايي كه رييس جمهوري در 
خصوص تاثير تحريم ها در صنعت مرغ كش��ور داشتند 
ناظر به اين بخش از تحريم ه��اي اروپا و انگليس بود كه 
باعث بروز مشكلات فراواني در صنعت مرغداري كشورمان 
شد. واقعيتي كه برخي افراد و جريانات يا مايل به ديدن آن 
نيستند يا اينكه خود را به خواب زده اند تا آن را انكار كنند.

ضرورت ايجاد زنجيره هاي صنعتي
بعد از گذشت بيش از ۲۵ سال بعد از تحريم هاي انگليس 
عليه صنعت طيور ايران، معاونت علمي و فناورانه نهاد 
رياس��ت جمهوري تلاش براي احياي مجدد مرغ لاين 
را در دس��تور كار قرار داده است. تلاش هايي كه معاون 
توسعه فناوري ستاد توسعه زيست فناوري معاونت علمي 
و فناوري رياست جمهوري آن را در مواجهه با تحريم ها و 
سويه هاي وارداتي ارزيابي مي كند. ذوالفقاري در وبينار 
زيست فناوري كشور كه مهرماه ۹۹ برگزار شد يكي از 
موضوعات مهم امنيت غذايي را »مرغ لاين« دانست و 
افزود: اواسط سال گذشته واردات جوجه هاي اجدادي 
به كشور دچار مشكل  شد و لاين  مرغ هاي »بابل كنار« 
و »آرين« اهميت يافت و بر حسب دستور و فرمايشات 
مقام معظم رهبري در زمينه احياي لاين آرين در امنيت 
غذايي جامعه، يك س��ري وظايف را براي اين كارگروه 
تعريف كردي��م. ذوالفقاري طراحي س��امانه عملكرد 
گله هاي اجداد، مادر و جوجه گوش��تي آرين و طراحي 
سيس��تم هاي ركوردبرداري مناس��ب تعيين ضريب 
تبديل در سطح گله لاين آرين را از اقدامات اين كارگروه 
در ح��وزه فناوري هاي نوين اين پروژه ن��ام برد و اظهار 
ك��رد: در گام بعدي در زمينه طراحي ميكروچيپ هاي 
مناس��ب براي ركوردبرداري دقي��ق و طراحي و تهيه 
سيستم هاي مناسب بررسي صفات مورد نظر در انتخاب 
مانند سيستم هاي اسكن و آناليز تصوير اقدام شد. عموما 
عملكرد لاين آرين را با كاتالوگ سويه هاي خارجي كه 
وارد كشور مي شوند، مقايسه مي كنند كه تحقيقاتي كه 
در اين زمينه انجام شد، نشان داد كه عدد و رقم هايي كه 
از تفاوت لاين آرين با سويه هاي خارجي اعلام مي شود، 
اشتباه است و سويه آرين قابليت رقابت و جايگزيني با 
سويه هاي وارداتي را در سبد غذايي خانوارهاي ايراني 

دارد.
در نهايت بايد ديد س��رانجام اين صنعت بسيار مهم و 
كليدي در كش��ورمان چه سرانجامي پيدا مي كند و آيا 
ايران خواهد توانس��ت مسيري را كه از بيش از نيم قرن 
گذشته در مسير اس��تقلال غذايي خود آغاز كرده را به 

سرانجام مورد نظر برساند يا خير؟



گروه بانك و بيمه  |
هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح جديد در بازار تهران 
روز پنجشنبه، دوم ارديبهشت با ۱۰۰ هزار تومان افزايش 
نسبت به روز كاري گذش��ته به ۱۰ ميليون و ۱۰۰ هزار 
تومان رس��يد.روند نزولي قيمت ها در بازار سكه و طلا در 
روزهاي اخير، تشديد شده اس��ت.به نظر مي رسد كه به 
دليل تحولات سياست خارجي و چشم انداز كاهشي نرخ 
دلار، قيمت ها در بازار سكه و طلا تمايل به افت بيشتر دارد 
به طوري كه فعالان اين بازار انتظار كاهش بيشتر قيمت ها 
را دارن��د. ارزش هر قطعه س��كه تمام به��ار آزادي طرح 
جديد به رقم ۱۰ ميليون و ۱۰۰ هزار تومان رسيد و سكه 
تمام بهار آزادي طرح قديم نيز۱۰ ميليون تومان معامله 
شد.نيم سكه بهار آزادي۵ ميليون و ۶۰۰ هزار تومان، ربع 
سكه سه ميليون و ۶۰۰ هزار تومان و سكه يك گرمي هم 
۲ ميليون تومان قيمت خورد.ع��لاوه بر اين، در بازار طلا 
ني��ز نرخ هر گرم طلاي۱۸ عيار به يك ميليون و ۱۱ هزار 
تومان رسيد. هر مثقال طلا نيز به قيمت چهار ميليون و 
۳۸۰ هزار تومان معامله شد.اونس جهاني طلا نيزيك هزار 
و ۷۸۶ دلار و ۸۱ سنت فروخته شد. كاهش قيمت دلار به 
عنوان مهم ترين عامل افت قيمت سكه و طلا در روزهاي 

اخير به شمار مي رود.

   تداوم روند تدريجي كاهش نرخ دلار
به كانال ۲۲ هزاري

نرخ دلار در صرافي هاي بانكي روز پنجشنبه با ۳۶ تومان 
كاهش در مقايس��ه با روز كاري گذشته به رقم ۲۳ هزار و 
۳۳۳ تومان رس��يد و به اين ترتيب آم��اده ورود به كانال 
۲۲ هزار توماني مي شود. قيمت فروش يورو با كاهش ۱۶ 
توماني نسبت به قيمت  پاياني روز گذشته ۲۷ هزار و ۹۷۷ 
تومان شد. قيمت خريد هر دلار ۲۲ هزار و ۸۷۱ تومان و 
نرخ خريد هر يورو نيز۲۷ هزار و ۴۲۳ تومان بود.علاوه بر 
اين، نرخ خريد دلار در بازار متشكل ارزي۲۳ هزار و ۱۲۹ 
تومان و نرخ فروش آن ۲۳ هزار و ۳۶۰ تومان اعلام ش��د. 
همچنين نرخ يورو در اين بازار ۲۷ هزار و ۶۵۸ تومان و نرخ 

فروش آن نيز۲۷ هزار و ۹۳۵ تومان اعلام شد.
بر اس��اس اين گزارش، در سامانه س��نا در روز معاملاتي 
گذشته )چهارش��نبه( هر يورو به قيمت۲۷ هزار و ۹۰۵ 
تومان و هر دلار ۲۳ هزار و ۲۷۱ تومان به فروش رس��يد.

همچنين روز كاري گذش��ته در سامانه نيما، حواله يورو 
به قيمت۲۷ ه��زار و ۹۵۹ تومان فروخت��ه و حواله دلار 
به قيم��ت۲۳ هزار و ۲۳۳ تومان معامله ش��د. با توجه به 
تحولات سياست خارجي و افزايش اميدواري به موفقيت 
مذاكرات وين، آزادس��ازي پول هاي بلوكه شده ايران در 
ساير كشورها و كاهش سفته بازي در بازار ارز، قيمت انواع 
ارز در هفته هاي اخير روند كاهش��ي داش��ته است. دبير 
هيات مديره اتحاديه طلا و جواهر گفت: قيمت ها به علت 
كاهش ن��رخ ارز و تعطيلي بازار و نبود تقاضا رو به كاهش 
بوده است. نادر بذرافشان دبير هيات مديره اتحاديه طلا و 
جواهر اظهار كرد: در هفته اي كه گذشت اونس جهاني۲۷ 
دلار افزايش داشت و اما به علت تعطيلي بازار و نبود تقاضا، 
س��كه طرح جديد۴۲۰ هزار توم��ان و هر گرم طلاي۱۸ 
عيار۲۲ هزار تومان كاهش يافت. وي گفت: در حال حاضر 
اونس جهاني به ۱۷۸۸ دلار رسيده و هر قطعه سكه طرح 
جديد۱۰ ميليون و ۱۰۰ هزار تومان، سكه طرح قديم۹ 
ميليون و ۹۵۰ هزار تومان، نيم سكه ۵ ميليون و ۸۵۰ هزار 
تومان، ربع سكه ۳ ميليون و ۷۵۰ هزار تومان و سكه هاي 
گرمي۲ ميليون و ۱۰۰ هزار تومان فروخته ش��ده است. 
بذرافش��ان افزود: هر گرم طلاي۱۸ عيار۱ ميليون و ۱۸ 
هزار تومان و هر مثقال طلا ۴ ميليون و ۴۰۰ هزار تومان 
فروخته شده است. دبير هيات مديره اتحاديه طلا و جواهر 
گفت: حباب قيمت سكه به ۲۰۰ هزار تومان رسيده است. 
قيمت هر اونس طلا با ۰.۲ درصد رش��د به ۱۷۸۷ دلار و 
۱۱ سنت رسيد.در حالي كه دلار تضعيف شده، سوددهي 
اوراق خزانه داري امريكا كاهش يافته و پس از پيشنهاد جو 
بايدن مبني بر افزايش ماليات بر سود سرمايه ارزش سهام 
در بازارهاي مالي كاهش داشته است، قيمت طلا روز جمعه 
شاهد افزايش بود و در مسير ثبت سومين رشد هفتگي 
متوالي قرار گرفت. بر اساس اين گزارش، قيمت هر اونس 
طلا با ۰.۲ درصد رش��د به ۱۷۸۷ دلار و ۱۱ سنت رسيد. 
قيمت طلا در روز پنجشنبه به بالاترين رقم از ۲۵ فوريه 

يعني ۱۷۹۷ دلار و ۶۷ سنت رسيده بود. قيمت فلز زرد از 
ابتداي هفته تاكنون ۰.۶ درصد رشد داشته است. قيمت 
طلا در معاملات آتي نيز با ۰.۴ درصد رشد به ۱۷۸۸ دلار 
و ۱۰ سنت رسيد. شاخص ارزش دلار در برابر سبد ارزهاي 
رقيب ب��ا ۰.۱ درصد كاهش مواجه بود و س��بب ارزان تر 
شدن طلا براي خريداراني ش��د كه از ارزهاي غيردلاري 
استفاده مي كنند. پس از انتشار خبرهايي مبني بر اينكه 
بايدن پيشنهادي براي افزايش ماليات شركت هايي كه 
سوددهي بيش��تري دارند مطرح خواهد كرد، سوددهي 
اوراق قرضه ده ساله دولت امريكا شاهد كاهش بود. هدف 
بايدن از اين طرح تامين بودجه يك تريليون دلاري حمايت 
از آموزش هاي پيش دبستاني كودكان و پرداخت حقوق 
ايام مرخصي به كارگران اعلام شده است. تعداد شهروندان 
امريكايي متقاضي دريافت مق��رري بيكاري طي هفته 
گذشته به پايين ترين رقم ۱۳ ماه گذشته رسيد.آمارهاي 
گمرك سوييس نش��ان مي دهد اين كشور در ماه مارس 
بيشترين ميزان صادرات طلا طي ده ماه گذشته را تجربه 
كرده است. ميزان صادرات طلاي سوييس به هند در اين 

ماه به بالاترين رقم از سال ۲۰۱۳ رسيده است.

    حباب سكه محو خواهد شد
نايب رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران گفت: اگر همانطور 
كه پيش بيني ها نشان مي دهد روند مذاكرات برجام مثبت 
باشد و در نتيجه آن قيمت ارز كاهش پيدا كند ممكن است 
حباب سكه از بين برود و روند نزولي به اصل قيمت آن برسد.

اين روزها بازار طلا و سكه تحت تأثير شرايط خاص مذاكرات 
برجام و همچنين نزديكي به انتخابات رياست جمهوري با 
روند كاهشي رو به رو شده است. روند نزولي قيمت ها قابل 
توجه بوده و اگرچه اندكي افزايش در قيمت طلا و س��كه و 
همچنين ارز مشاهده شد، اما با توجه به چشم انداز مثبت 
مذاكرات و رفع تحريم ها احتمال تداوم روند كاهش��ي در 
هفته آينده نيز بسيار قوي است. در همين رابطه، نايب رييس 
اتحاديه طلا و جواهر تهران روز پنجشنبه گفت: در طول دو 
هفته گذشته به دليل تعطيلات ناشي از كرونا كاهش قابل 
توجهي در تقاضاي طلا رخ داده اس��ت. همين امر يكي از 
عوامل پايين آمدن قيمت ها بود. اما مهم ترين نبود. وي به 
قيمت ارز به عنوان عامل اصلي در شروع روند نزولي قيمت 
طلا و س��كه در مدت ياد شده اش��اره كرد و اظهار داشت: 
قيمت طلا و سكه به شدت به آينده قيمت ارز گره خورده 
است. در روزهاي اخير مذاكرات مثبت با كاهش قيمت ارز 
همراه شد و همين امر كاهش قابل توجه قيمت طلا را نيز 
به همراه داشت. سير نزولي به صورتي بود كه مردم از ترس 
اينكه قيمت دلار و طلا بيشتر پايين بيايد براي فروش هجوم 
آورده و به همين خاطر عرضه بسيار افزايش پيدا كرد. البته 
تقاضايي هم وجود نداشت. خريداران منتظر قيمت هاي 
پايين تر هستند. »محمدكشتي آراي« افزود: در مدت دو 
هفته  گذشته حباب سكه از حدود ۴۰۰ هزار تومان به ۲۰۰ 
هزار تومان كاهش يافت. اگر مذاكرات آنگونه كه پيش بيني 
مي شود مثبت پيش برود پايين آمدن قيمت ارز و طلا ادامه 
خواهد يافت و نه تنها حباب سكه از بين خواهد رفت بلكه با 
تداوم روند از اصل قيمت سكه نيز كاسته مي شود.وي درباره 
افزايش نسبي قيمت ها در روز گذشته عنوان داشت: بالا رفتن 
قيمت انس جهاني و توقف مذاكرات در اين موضوع موثر بود. 
روز سه شنبه قيمت هر گرم طلاي۱۸ عيار۱ ميليون و ۵۰ 

هزار تومان بود كه در عصر روز چهارشنبه ۱۵ هزار تومان 
افزايش داشت. اين۱۵ هزار تومان ناشي از بالا رفتن قيمت 

اونس جهاني بود.

    سقوط ارزش بيت كوين به زير۵۰ هزار دلار
ارزش بيت كوين به دنبال پيش��نهاد بايدن براي دو برابر 
كردن ماليات ب��ر افزايش س��رمايه، ۵.۸ درصد كاهش 
يافت و به حدود ۴۸۵۹۶ دلار رسيد.به گزارش بلومبرگ، 
ارزش بيت كوين به دنبال اعلام پيش��نهاد دو برابر كردن 
ماليات بر افزايش سرمايه براي ثروتمندان توسط بايدن، 
براي هفتمين بار طي۸ روز گذشته كاهش يافت. ارزش 
بيت كوين۵.۸ درصد كاهش يافت��ه و به حدود ۴۸۵۹۶ 
دلار رسيده است. جي پي مورگان به دنبال كاهش قيمت 
بيت كوين از اوج ۶۴۸۷۰ دلار در چهاردهم آوريل هشدار 
داده بود كه احتمال سقوط بيشتر ارزش اين ارز مجازي 
وجود دارد. نگراني هاي مالياتي ش��ايديكي از دلايل اين 
كاهش باشد. س��رمايه گذاران بيت كوين در امريكا كه از 
افزايش۷۰ درصدي ارزش اين ارز مجازي در سال جاري 
ميلادي س��ود برده اند، حالا اگر سرمايه ارز مجازي خود 
را پس از بيش از يك سال مالكيت بفروشند، با ماليات بر 
افزايش سرمايه خود مواجه هستند. بيت كوين بهترين 
عملكرد را در ميان س��رمايه هاي ديگر در سال هاي اخير 
داش��ته اس��ت و هر كس در س��ال گذش��ته بيت كوين 
خريداري كرده حالا ۵۷۵ درصد سود كرده است. اين رقم 
براي سرمايه گذاراني كه در آوريل۲۰۱۹ خريد كرده اند، 
۸۰۰ درصد اس��ت. به گفته تحليلگران، يكي از مسائلي 
كه بايد نگران آن بود اين اس��ت كه بزرگ ترين س��ودها 
آس��يب پذيرترين آنها در برابر فروش هستند. ماليات بر 
افزايش س��رمايه باعث مي ش��ود، دارندگان اين سودها 

مجبور باشند پول زيادي را به دولت بدهند.

    ريزش همه ارزهاي مهم ديجيتالي
به جز اتريوم كه ب��ه روند صعودي خود ادامه داد، ارزهاي 
مهم ديگر براي دومين روز شاهد ريزش نسبتا سنگيني 
در ارزش خود بودند. به گزارش سي ان بي سي، در حالي كه 
گزارشاتي از احتمال خارج كردن سهام صرافي ديجيتال 
كوين بيس از ب��ورس فرانكفورت به دلي��ل ناقص بودن 
اطلاعات خواسته ش��ده منتشر شده بود، مديران بورس 
آلمان اع��لام كردند در نظر دارند براي تكميل مدارك به 
كوين بيس مهلت دهند. همچنين انتصاب گري گنسلر 
به سمت رياس��ت س��ازمان بورس و اوراق بهادار امريكا 
خبر خوبي براي بازار رمزارزها محس��وب مي ش��ود. وي 
جز، چهره هاي آشنا با رمزارزها در بين مقامات شناخته 
مي شود. با ترديد نسبت به روند بلندمدت بيتكوين، شمار 
س��رمايه گذاران عمده در اتريوم افزاي��ش قابل توجهي 
داشته است تا جايي كه اكنون تعداد نهنگ هاي اتريوم كه 
۱۰ هزار عدد اتريوميا بيشتر از اين رمزارز در اختيار دارند، 
به ركورد تاريخي تازه اي رس��يده است. استفان ايزاك- 
مديرموسسه الوين كپيتال- گفت: پايان بيتكوين اجتناب 
ناپذير است. نگراني هاي محيط زيستي و قانون گذاري هاي 
دولتي سرنوشت حتمي بيت كوين را رقم مي زنند. نمي دانم 
چگونه و چه طور، اما پايان بيتكوين رقم خواهد خورد.در 
ادامه روند ورود بانك هاي مركزي مختلف جهان به عرصه 
ارزهاي ديجيتالي، بانك مركزي انگليس كه دومين بانك 

مركزي قديمي جهان نيز محسوب مي شود اعلام كرد به 
دنبال راه اندازي شكل جديدي از پول ديجيتالي خواهد 
بود كه توسط خانوارها و كسب و كارهاي انگليسي مورد 
استفاده قرار گيرد اما اين ارزها قرار نيست جاي وجه نقد 
را بگيرند بلكه در كنار آنها استفاده خواهند شد. مجموع 
ارزش بازار جهاني ارزهاي ديجيتالي در حال حاضر ۲۰۲۰ 
ميليارد دلار برآورد مي شود كه اين رقم نسبت به روز قبل 
۲.۰ درصد كمتر شده است. در حال حاضر ۵۴ درصد كل 
بازار ارزهاي ديجيتالي در اختيار بيت كوين و ۱۵ درصد در 
اختيار اتريوم است. بيت كوين۱۲ سال پيش توسط گروه 
گمنامي از معامله گران بر بستر بلاك چين ايجاد شد و از 
س��ال ۲۰۰۹ معاملات اوليه آن شكل گرفت.  در واكنش 
به اخبار بازار كار امريكا، ارزش دلار جهاني افزايش يافت.
در خب��ري خوب براي اقتصاد امريكا به ويژه در زماني كه 
نرخ تورم وضعيت نگران كننده اي دارد، شمار متقاضيان 
دريافت مزاياي بيكاري اين كش��ور تا نيمه نخس��ت ماه 
آوريل با ۷۷ هزار نفر كاهش نسبت به ماه قبل به ۵۴۷ هزار 
نفر رسيد كه اين رقم، پايين ترين رقم ثبت شده طي۱۱ 
ماه اخير تاكنون محسوب مي شود. طبق اعلام وزارت كار 
امريكا، بيشترين ميزان كاهش در تقاضاي دريافت مزاياي 
بيكاري مربوط به ايالت هاي نيويورك، فلوريدا، جورجيا 

و تگزاس بوده است. 

    س�ركوب نرخ ارز، يارانه به توليد كشورهاي 
خارجي

يك كارشناس اقتصادي معتقد است اگر سركوب نرخ ارز 
طي سال هاي۹۲ تا ۹۶ رخ نمي داد، جهش بعدي نرخ ارز در 
سال هاي اخير را نداشتيم. عباس آرگون در گفت وگو با ايبِنا 
پيرامون رويه تعيين نرخ ارز از طريق سازوكار بازار گفت: 
كاملا موافق هستم كه بايستي نرخ ارز بر اساس مكانيسم 
بازار و عرضه و تقاضا تعيين شود و هرگونه سركوب نرخ ارز 
مسلما باعث خروج سرمايه از كشور مي شود كه اين روند 
باعث كاهش رونق صادرات و عاملي براي توجيه بيش��تر 
واردات به كشور مي ش��ود. به عبارت ديگر؛ يارانه اي براي 
توليدكننده خارجي خواهد بود. وي افزود: نرخ ارز يكي از 
مهم ترين و موثرترين متغيرهاي اقتصادي است و بيانگر 
شرايط اقتصادي كشور و يك عامل براي مقايسه بين اقتصاد 
ملي و اقتصاد دنيا است. همچنين تاثير مهم ديگري هم بر 
متغيرهاي اقتصادي همچون تورم، اش��تغال، صادرات و 
واردات دارد. به گفته آرگون؛ در واقع يكي از مسائل مهمي 
كه دولت با آن مواجه است، كنترل نرخ ارز و ايجاديك فضاي 
مناسب اقتصادي است، براي اينكه توليد داخلي را بتوانيم 
حفظ كنيم و از افزايش تورم جلوگيري ش��ود و در نهايت 
فراهم كردن شرايط ورود سرمايه گذاران خارجي به كشور 
است. نوسان شديد نرخ ارز در واقع عدم تعادل و بي ثباتي در 
اقتصاد كشور را نشان مي دهد و فعاليت بنگاه هاي اقتصادي 
را با ريسك هاي مهمي مواجه مي سازد. در حقيقت جريان 
مالي بنگاه هاي اقتصادي را تحت تاثير خودش قرار مي دهد. 
البته كنترل نرخ ارز با قيمت گذاري نرخ ارز متفاوت است. 
به بيان ديگر، ما بايد شرايط را پيش بيني پذير كنيم. اين 
كارشناس اقتصادي با اشاره به سركوب نرخ ارز در سال هاي 
گذشته گفت: قطعا اگر سركوب نرخ ارز طي سال هاي۹۲ 
تا ۹۶ رخ نمي داد، جهش بعدي نرخ ارز در سال هاي اخير 
را نداش��تيم. بايستي هر سال نرخ ارز را مطابق با نرخ تورم 
تعديل و افزايش مي داديم. روندي كه هم توسعه صادرات را 
مي توانستيم دنبال كنيم و هم از واردات بي رويه جلوگيري 
مي كرديم؛ چون وقتي نرخ ارز پايين باشد، واردات كالا به 
جاي توليد آن، توجيه پذير مي شود. در حقيقت به نوعي 
باعث رشد قاچاق كالا به داخل كشور مي شود. هرچند بايد 
اين راه هم در نظر داشت كه نرخ ارز در يك شرايط طبيعي 
بايد مسير گفته شده را طي كند. مثلا در سال گذشته كه 
با يك جنگ تمام عيار اقتصادي مواجه بوديم، امكان روند 
تعديل نرخ ارز در مسير سازوكار بازار، دشوار بود و بايستي 
اينگونه ملاحظات را هم لحاظ كرد. ولي در يك ش��رايط 
طبيعي كه ما در س��ال هاي۹۲ به بعد داشتيم، متاسفانه 
اجازه نداديم كه نرخ ارز رشد بكند و به نوعي سركوب نرخ 
ارز را داشتيم كه در نهايت اين مسير غلط منجر به خروج 
سرمايه از كشور شد. همچنين باعث شد كه توليد داخلي از 
رونق بيفتد و حاشيه سود توليدي هاي داخل، كاهش پيدا 

كند و سرمايه گذاري ها در اقتصاد با كاهش مواجه شود.
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نرخ سود سپرده و تسهيلات
بايد متناسب باشد

محمد ربيع زاده كارش��ناس پولي و بانكي گفت: نرخ 
سود سپرده ها تسهيلات بايد با هم متناسب باشد كه 
در حال حاضر اينگونه نيست. براي يك بانكدار نرخ سود 
سپرده مهم نيست، بلكه رابطه بين اين دو مولفه داراي 
اهميت است.يك كارشناس پولي و بانكي معتقد است: 
نرخ مصوب سود بانكي علاوه بر اينكه الزام قانوني است 
و تخلف از آن جرم است، يك ضرورت و امري ايده آل و 
حياتي براي بانك هاست، يعني با اين دو منطق اكثريت 
قريب به اتفاق بانك ها معتقد و متعهد به اجراي مصوبه 
شوراي پول و اعتبار هستند، مگر چند بانك بسيار اندك 
كه با كسري شديد منابع و ريسك نقدينگي مواجه اند.   
محمد ربيع زاده در گفت وگو با ايبِنا تصريح كرد: بانك ها 
به نرخ مصوب سود سپرده كنوني پايبند هستند و تمايلي 
به رعايت نكردن آن ندارند چرا كه اصلاحات ساختاري 
و مالي برايشان اهميت راهبردي دارد. فرض كنيد اگر 
نرخ سود سپرده بالاي۱۸ درصد پرداخت كنند، طبيعتا 
قيمت تمام شده پول هم بالا مي رود و صورت هاي سود 
و زيان بانك ها را به آتش مي كشد؛ اتفاقي كه مورد قبول 
هيچ ذي نفعي در بانك ها نيس��ت.  وي ادامه داد: هيچ 
مدير ارشدي اعم از مديرعامل يا اعضاي هيات مديره 
هم در تصميم سازي و سياس��ت گذاري و هم در اجرا، 
نه تنها نمي خواهند بيشتر از نرخ مصوب سود سپرده 
به س��پرده گذاران پرداخت كنند بلكه حتي اگر نرخ 
سود پايين تر هم بيايد، رضايت بيشتري دارند و براي 
عملكردشان در موفقيت بانك مطلوبيت بيشتري دارد. 
چنانچه مشاهده شد وقتي نرخ سپرده هاي كوتاه مدت 
كاهش يافت برخ��ي بانك هاي بزرگ با اصلاح مثبت 
صورت هاي مالي خود مواجه شدند به عنوان نمونه برخي 
از بانك هاي بزرگ به اندازه كل منابع يك بانك خصوصي 
سپرده كوتاه مدت داشتند و مجبور بودند در بازار رقابت و 
نگهداري منابع خود و مديريت ريسك نقدينگي به تمام 
سپرده هاي كوتاه مدت نرخ سود بالا پرداخت و زيان آن را 
تحمل كنند؛ اما به محض اينكه نرخ سود سپرده كاهش 
يافت و به ۱۰ درصد رسيد، اصلاح نسبي صورت هاي 
مالي و كاهش زيان يا افزايش، س��ودآوري اتفاق افتاد.  
اين كارشناس پولي و بانكي گفت: ممكن است در برخي 
شعب بانك ها، براي رقابت بين بانكي تمايل به پرداخت 
نرخ سود سپرده بالاتر از نرخ مصوب وجود داشته باشند 
تا به منابع آن شعبه اضافه شود؛ اما در مجموع نظام بانكي 
بعيد است مديريتي بخواهد نرخ سود سپرده بالا پرداخت 
كند، مگر اينكه با مشكلات نقدينگي شديدي مواجه 
باشد و نتواند از بازار بانكي كسري خود را جبران كند. اما 
در هر حال اكثر بانك ها به نرخ سود مصوب شوراي پول 
و اعتبار، هم از نظر الزام قانوني و آگاهي از تبعات قانوني و 
انضباطي آن و هم از نظر توجيه مالي و مراقبت از حفظ 
سودآوري بانك تحت مديريت پايبند و متعهد هستند. 
ربيع زاده با تاكيد بر اينكه بايد نرخ سود سپرده و نرخ سود 
تسهيلات براساس منطقي قوي با هم تناسب داشته 
باش��د، اظهار كرد: نكته مهمي كه در اين ميان مطرح 
مي شود اين است كه نرخ سود س��پرده ها و نرخ سود 
تسهيلات بايد با هم متناسب باشد كه در حال حاضر 
اينگونه نيس��ت. براي يك بانكدار نرخ سود سپرده ها 
مهم نيس��ت بلكه رابطه بين نرخ اين دو مولفه )يعني 
نرخ سپرده و نرخ تس��هيلات( و نرخ وكالت و حاشيه 
واسطه گر مهم و حياتي است.  وي افزود: به نظر مي رسد 
نگاه سياسي و غير كارشناسي در سياست گذاري نرخ 
س��ود بانكي حاكم اس��ت و تصميم ها بيشتر متاثر از 
مسائل سياسي است تا مسائل كارشناسي و فني.  اين 
كارشناس پولي و بانكي با اشاره به آخرين مصوبه اي 
كه براي نرخ سود سپرده ها ابلاغ شد، گفت: از شوراي 
پول و اعتب��ار به قوه مقننه بازار پول تعبير مي كنند 
كه در آخرين مصوبه اين نه��اد كليدي و تاثيرگذار 
در اقتصاد كشور، سقف نرخ سود سپرده با تغييراتي 
همراه بود، اما نرخ سود تسهيلات بدون تغيير همان 
۱۸ درصد براي هم��ه بخش ها و همه بانك ها باقي 
ماند كه اينگونه تصميم ها قطعا تبعات منفي مالي، 
اقتصادي و حتي اجتماعي به همراه خواهد داشت 
و مديريت بانك ها را با انواع پارادوكس ها و تناقض ها 
مواجه مي كند.  به گفته ربيع زاده، بانك ها هزينه هاي 
عملياتي و غير عملياتي دارند و اينگونه نرخ گذاري 
يك طرفه و دستوري، هم صورت هاي مالي بانك ها 
را ناتراز كرده و هم ده ها ريس��ك ب��ه بانك و جامعه 
تحميل مي كند. هيچ منطقي چنين سياست گذاري 
را نمي پذيرد كه براي  خريد و فروش يك كسب و كار 
چنين نرخ گذاري دستوري شود و بعد از آن كسب و 
كار خواسته شود بدون هيچ چالشي هم وظايف خود 
را ب��ه خوبي انجام دهد و هم هم��ه قوانين را رعايت 
كند. معروف است كه  گفته مي شود تورم قانون فساد 
مي آورد. بايد اين را اضافه كنيم كه منطق اش��تباه 
قانون هم تورم قانون مي آورد.  بدون تعارف بايد گفت 
كه سياستمداران و تصميم گيران خارج از نظام بانكي 
نگاهي سياسي و يك طرفه به بانك ها دارند. تمايل 
اينگونه تصميم س��ازان و تصميم گيرندگان، با هر 
انگيزه اي به كاهش يا تثبيت نرخ سود تسهيلات و 
عدم توجه به لزوم تناسب اين نرخ با نرخ تجهيز منابع 
مورد نياز )نرخ سود سپرده ها( موضوع بسيار عجيبي 
است كه شايد فقط در كشور ما مشاهده مي شود.  وي 
با اشاره به اينكه بيش از ۲۵ ريسك متوجه كسب و 
كار بانك ها است، تصريح كرد: يكي از اين ريسك ها، 
ربسك نقدينگي اس��ت؛ كه يكي از عوامل مهم آن، 
اين اس��ت اگر مردم در بانك سپرده گذاري نكنند و 
تسهيلات گيرنده ها نيز تسهيلات خود را بر نگردانند، 
يا به موقع بر نگرانند، آن بانك با كسري شديد مواجه 
خواهد شد كه يا از بين بانكي استقراض مي كند )كه تا 
حدي منطق مالي دارد( يا ناخواسته نزد بانك مركزي 
بدهكار مي ش��ود و به اصطلاح حس��ابش نزد بانك 
مركزي قرمز مي شود كه عملي تورم زاست. وقتي با 
يك قيمت گذاري دستوري بانك ها مجبورند منابع 
خود را تا س��قف ۱۸ درصد تسهيلات دهند و تا نرخ 
۱۸ درصد هم منابع مورد نياز، خود را براي تسهيلات 
تجهيز كنند مثل روز روشن است كه گرفتار ريسك 

نقدينگي و انواع بيماري هاي ديگر خواهند شد. 

فراز و نشيب هاي اين روزهاي 
 بيت كوين 

 اما دلايل اصلي س��قوط از نظر كارشناس��ان چيست؟ 
كارشناسان نظرات مختلفي براي اين سقوط دارند؛ برخي 
از آنها معتقدند اخبار منتش��ر شده مبني بر ممنوعيت 
رمزارزها جهت خريد كالا و خدمات توسط بانك مركزي 
تركيه و همچنين اتهام��ات خزانه داري امريكا به برخي 
موسسات مبني بر پولشويي دليل اصلي سقوط رمزارزها 
است. برخي ديگر از آنها نيز معتقدند كه بازار ديگر رمق 
صعود نداشت و با ورود نهنگ ها شاهد سقوط بوده ايم. به 
هر حال گمانه زني هاي مختلفي در مورد اين سقوط وجود 
دارد اما چيزي كه پيداست سقوط ۳۰ درصدي   بيت كوين 
و ساير رمزارزها است؛ به  طوري كه باعث نابودي سرمايه 
برخي از مردم شد. براي پي بردن به مهم ترين دليل سقوط 
اگر تمام نظرات كارشناسان را در كنار هم بچينيم به نتيجه 
بهتري خواهيم رسيد. به نظر مي رسد مهم ترين دليل براي 
س��قوط  بيت كوين و رمزارزها، نياز به اصلاح بازار و ورود 
نهنگ ها جهت ايجاد ترس در بازار براي به دست آوردن 
سودهاي كلان است و بقيه عوامل در اولويت هاي بعدي 
سقوط قرار دارند. همچنين نمودارها نشان مي دهند در 
صورت عدم حمايت قوي براي برگشتن به كانال ۶۰ هزار 
دلار،  بيت كوين همچنان نزولي است و كانال بعدي سقوط 
۴۰ هزار دلار خواهد بود. به هر حال تمام بازارهاي مالي فراز 
و نشيب دارند و اين يك امر كاملا طبيعي است اما چيزي 
كه پيداست اين است كه رمزارزها به خصوص  بيت كوين 
با توجه به ماهيت و اهدافي كه دارند، هنوز در ابتداي راه 
خود هستند و با وجود تمام فراز و نشيب ها و مخالفت ها 

آينده روشني خواهند داشت.

سال 1399؛ يك فرصت سوزي 
عمومي در بازار سرمايه بود

 كنترل بازيگران هس��تند، گرچه بس��ياري از بازيگران 
اقتصادي مي توانند بر روي آن تاثي��ر بگذارند. بنابراين 
ريسك در اوج است و يكي از دلايل نزولي بودن بازار اين 
است كه اين ديدگاه مستولي بوده و غلط هم نيست به دليل 
اينكه ما اگر كاهش نرخ ارز را داشته باشيم، ناخودآگاه بر 
روي شركت هاي بورسي تاثير منفي حداقل در بازه زماني 
سه الي ش��ش ماه را خواهد داش��ت و بعد از آن اگر رشد 
اقتصادي داشته باشيم مي تواند جبران شود. ديدگاه دوم؛ 
بنده امروز در جايي ديدم كه نوش��ته بود احياي بورس 
را انجام دهيد و برجام را ول كني��د. اين ديدگاه از جايي 
نشات مي گيرد كه درك نكرده اند موضوع در اقتصاد ايران 
چيست. اقتصاد ايران در ده سال گذشته رشد اقتصادي 
صفرداشته است. مگر مي شود در ۱۰ سال به طور متوسط 
رشد اقتصادي صفر داشته باشيد و بعد بورس پويا و رو به 
جلويي داشته باشيد. اين شدني نيست و چنين چيزي 
در طولاني مدت الزاما امكان پذير نيست. به نظر بنده اين 
مباحث به موضوعات خارج از دامنه بازمي گردد. گرچه 
درك مي كنيم افرادي كه اين تصور را داشتند بازارسرمايه 
يك بازار بدون ريسك است چراكه؛ بارها رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس و ديگر افراد و مسوولان راجع به امنيت 
سرمايه گذاري در بورس صحبت كرده اند و فاكتور ريسك 
را حذف كردند اكنون بايد پاسخگو باشند. نكته آخر؛ يك 
تجربه اي در حال رخ دادن است و بازارسرمايه محل حضور 
مستقيم نيست و نيازمند دانش است. اين تجربيات بسيار 
گران و پرهزينه به دست آمد اما احساس بنده اين است كه 
يك طيف زيادي اين تجربه را كرده اند و دعوت در س��ال 
۱۳۹۹ با نمره زير ۱۰ از اين وضعيت خارج شد و نمره قابل 
قبولي نگرفت، اينكه مثلا ما برجام را گره بزنيم به بورس 
بگوييم موضوعي كه نسبت به آن اهميت بيشتري دارد، 
درست نيست. اگر سايه تحريم از اقتصاد ايران برداشته شود 
مي تواند اميدوار به رشد اقتصادي باشد و همه اميدوار باشند 
كه تحريم ها برداشته شود. سال ۱۳۹۹؛ يك فرصت سوزي 
عمومي در بازارسرمايه بود يعني اين امكان وجود داشت 
كه استفاده هاي بسياري از بازار شود اما متاسفانه به سمت 
وسويي حركت كرد كه اين موضوع به علت ديدگاه هاي 
كوتاه مدت تبديل به فرصت سوزي شد.  به طور خلاصه 
بايد گفت كه بازارسرمايه در سال ۱۳۹۹ اسير ديدگاه هاي 

كوتاه مدت با رويكرد ابزاري شد.

عامل نوسان در بازار رمزارزها
واقعيت آن است كه رشد رمزارزها همچنان تداوم دارد و 
يك چنين نوساناتي نمي تواند چشم انداز پيش روي اين 
بازار را تيره و تار كند. از منظر داخلي، دورخيزي كه اخيرا 
مجلس براي س��اماندهي قانوني بازار رمزارزها صورت 
داده هر چند خوشحال كننده است اما مجلس بايد اين 
روند قانوني را از طريق مش��ورت بيشتر با كارشناسان و 
متخصصان داخل��ي و بخش خصوصي اين حوزه پيش 
ببرد. در واقع نمايندگان بايد درك شفاف تري از موضوع 
داشته باشند. برخي تصور مي كنند چون عنوان رمزارزها 
بر اين نوع دارايي الصاق شده بنابراين فقط ارز هستند و 
بايد ذيل مديريت بانك مركزي قرار بگيرند در حالي كه 
اين تصور اشتباه است. بسياري از اين اقلام ارز نيستند بلكه 
ارز دارايي هستند. برخي ديگر نه ارز هستند و نه دارايي 
بلكه قراردادهاي هوشمند مالي يا گواهينامه هاي ديجيتال 
هس��تند. مجموعه اين گزاره ها در عرصه فناوري هاي 
بلاك چين قرار مي گيرند و قرار دادن آنها ذيل مديريت 
بانك مركزي اشتباه است. بر حسب ماهيت هاي مختلفي 
كه اين فناوري دارد بايد با آن برخورد ش��ود. اگر ماهيت 
ارزي دارد بايد ذيل مديريت بانك مركزي قرار بگيرد. اگر 
ماهيت سهام دارند بايد به عنوان زيرمجموعه بورس با آنها 
برخورد شود، اگر ماهيت گواهينامه داشته باشد، نيازمند 
نوع ديگري از ساماندهي هستند. اين روند در بسياري از 
كشورهاي دنيا مانند، سنگاپور، سوييس و... دنبال مي شود 
و اينگونه نيست كه به مجموعه مباحث مرتبط با فناوري 
بلاك چين بر اساس يك راهكار قانوني برخورد شود. با 
اين توضيحات معتقدم قبل از هر تصميم ديگري ضرورت 
دارد كه مسوولان، سرمايه گذاران و عموم مخاطبان درك 
شفاف تري از واقعيت اين فناوري داشته باشند و مبتني 
بر اين درك شفاف اقدام به تحليل و ارزيابي و برنامه ريزي 
در اين خصوص كنند. از طريق اين تصوير شفاف است كه 
نحوه مواجهه هر بخشي با اين واقعيت اقتصادي مبتني بر 

منطق و خردمندي بيشتر معنا پيدا خواهد كرد.

سكه 10.1 ميليون تومان معامله شد

كاهش قيمت طلا، سكه و ارز

كاهش هيجاني قيمت ارز و طلا به معناي تقويت ارزش پول نيست
 آن هم روي كاهش قيمت س��كه تاثير گذاشته و كاهش 
قيمت سكه تا حدود زيادي طبيعي به نظر مي رسد. بنابراين 
كاهش قيمت اونس طلا در بازارهاي جهاني و كاهش قيمت 
دلار در ايران موارد اصلي كاهش دهنده نرخ سكه هستند. 
ولي آنچه كه در رابطه با كاهش قيم��ت دلار در بازار اتفاق 
افتاده و صف هاي فروش دلار در رابطه با افرادي كه اين ارز 
را با قيمت هاي بالاتري خريداري كرده اند اين است كه اين 
مس��اله كاملا هيجاني و متاثر از شايعات بوده كه قرار است 
بخش��ي از دلارهاي و منابع ارزي ايران كه در كش��ورهاي 
ديگر بلوكه شده آزاد ش��ود كه اين هنوز مشخص نيست. 
توافق برجام هم عملا عامل ديگري است كه روي كاهش 
قيمت دلار در بازار تاثير گذاشته است ولي واقعيت اين است 
كه در اقتصاد ايران ما ش��اهد رويداد ويژه اي نيستيم يعني 
اينكه نسبت سرمايه گذاري به توليد ناخالص داخلي هنوز 
در حد پايين ترين ميزان درميان كش��ورهاي خاورميانه و 
شمال آفريقاست. بي تدبيري و س��وء مديريت هم در اداره 
بورس و بازار س��رمايه عملا بيداد مي كند و كسي را هم كه 
وزير اقتصاد به عنوان رييس سازمان بورس تعيين كرده بر 
پايه ديداري كه بنده با ايشان داشتم از دانش و انگيزه كافي 
براي رويارويي با وضعيت بحراني بورس برخوردار نيست. به 
همين خاطر هر روز شاهد گردهمايي مالباختگان در مقابل 
نهادهاي مختلف هستيم. بسياري پيش بيني مي كنند كه 

جريان مالباختگان در بورس شدت بيشتري از مالباختگان 
موسسات مالي و اعتباري باشد. آن زمان صحبت از چند ده 
هزار نفر بود كه الان مربوط به بيش از ۱۵ ميليون نفر است 
كه كد س��هام دارند و ۲۰ ميليون نفر ديگر هم داراي سهام 
عدالت هستند كه ممكن است پيش زمينه اي براي تنش 
شديد اجتماعي باشد كه از سوي ديگر قدرت هاي خارجي 
و س��رويس هاي اطلاعاتي آنها مي توانند از اين مساله سوء 
اس��تفاده كنند. ضمن اينكه امضاي تفاهم نامه و قرارداد با 
چين هم موجب واكنش هاي بسيار منفي هم در ايران و هم 
در خارج از ايران كه نزديك به ۱۱ ميليون نفر هستند ديده 
شده است. بنابراين يك مجموعه اي از عوامل مختلف موجب 
شده تا شرايط شكننده اي ايجاد شود و نوسان فعلي قيمت ارز 
در ايران يك مساله بسيار موقتي است و مي تواند با انگيزه هاي 
سياسي گروه هاي خاصي در ايران صورت گرفته باشد. ولي 
آنچه كه مربوط به علم اقتصاد است اينكه هيچ نشانه مثبتي 
دال بر تقويت ريال در مقابل ساير ارزها مشاهده نمي شود. 
كاهش قيمت سكه و همچنين قيمت ارز كه در حال حاضر 
به كانال ۹ ميليون تومان و ۲۳ هزار تومان رسيده در اصل يك 
واكنش احساسي است. البته آنچه كه مربوط به قيمت سكه 
مي ش��ود بخش زيادي از آن متاثر از كاهش جهاني قيمت 
هر اونس طلا اس��ت كه از ۲ هزار دلار به ۱۷۴۰ دلار رسيد.  
مورد بعدي در رابطه با كاهش قيمت دلاردر بازار است كه آن 

هم روي كاهش قيمت سكه تاثير گذاشته و كاهش قيمت 
سكه تا حدود زيادي طبيعي به نظر مي رسد. تصور اين است 
كه نوسان فعلي قيمت ارز در ايران يك مساله بسيار موقتي 
است و مي تواند با انگيزه هاي سياسي گروه هاي خاصي در 
ايران صورت گرفته باشد. ولي آنچه كه مربوط به علم اقتصاد 
است اين است كه هيچ نشانه مثبتي دال بر تقويت ريال در 
مقابل ساير ارزها مشاهده نمي شود. ايران پيشتاز افزايش 
نرخ ارز در بين۳۰ اقتصاد مهم جهان است. قيمت دلار در 
كشورهاي »سوييس، عربستان، امارات، تايلند، چين، كره و 
سنگاپور كمتر از ۲ درصد يا منفي«، »فيليپين، منطقه يورو، 
ويتنام، انگلستان، چك، ژاپن، س��وئد، بنگلادش، مالزي، 
عراق، لهستان، كانادا و استراليا كمتر از ۳۰ درصد«، »شيلي، 
اندونزي، هند، مكزيك و پاكس��تان بين۵۵ تا ۹۰ درصد«، 
»روسيه، نيجريه، مصر و برزيل بين۱۴۰ تا ۲۰۰ درصد«، 
تركيه۳۸۰ درصد و ايران۲۰۰۰ درصد در ۱۰ س��ال اخير 
بالا رفته است. قيمت ارز در يك قرن قاجاريه )قرن نوزدهم 
ميلادي( ۴۵۰ درصد و در نيم قرن پهلوي۴۰۰ درصد افزايش 
يافت. اين كه دولت، بانك مركزي و گروهي فرصت طلب و 
رانت جو و عده اي اقتصادخوانده كم سواد وابسته به آنها از 
روند مستمر افزايش نرخ ارز )شوكهاي ارزي( براي توليد و 
صادرات پشتيباني مي كنند، مغلطه و سفسطه اي است كه 
هيچ وقت و هيچ جا مطرح نشده و در دستور كار قرار نگرفته 

است.  صادراتي كه متكي به مابه التفاوت قيمتها و رانت قيمت 
ارز باشد همواره نيازمند افزايش نرخ ارز مي باشد، چنان چه 
در سه سال گذشته تجربه شده است. با تداوم عقب نشيني 
طلا در بازار جهاني و كاهش نرخ ارز، سكه در بازار وارد كانال 
۹ ميليون تومان شد. انتشار اخبار جديد از كاهش تنش هاي 
بين ايران و امريكا، اثر خود را به سرعت بر بازار ارز و به دنبال 
آن در بازار طلا گذاشته است. البته مهم تر از كاهش قيمت 
سكه و دلار، روند تغييرات آن در معاملات بود. سكه و دلار 
در معاملات نيمه اول روز روند نزولي جدي را دنبال كردند و 
وارد فاز نزولي شدند. از سوي ديگر بررسي ها نشان مي دهد 
حباب هر قطعه سكه نيزكاهش داشته و همين افت ميزان 
حباب سكه خود نشان دهنده كاهش تقاضاست و به دنبال 
كاهش تقاضا، حباب نيز كوچك تر ش��ده است. بررسي ها 
نش��ان مي دهد قيمت اونس جهاني به سبب بهبود اوضاع 
اقتصادي جهاني در حال كاهش اس��ت و كارشناسان اين 
روند را ادامه دار مي دانند.  واكسيناسيون سراسري در جهان، 
چشم انداز آتي اقتصاد را مثبت كرده و پيش بيني ها بر مثبت 
شدن شاخص هاي اقتصادي جهان دلالت دارد. همچنين 
برخي كارشناسان اقتصادي احتمال كاهش تحريم هاي 
امريكا عليه ايران و بازگش��ت دوباره اين كشور به برجام در 
دوره رياس��ت جمهوري جو بايدن را از جمله دلايل رواني 

آغاز سقوط قيمت ها در بازارهاي موازي در ايران مي دانند.

ادامه از صفحه اول



 رقيه ندايي|
يكي از تعاريف ساده سرمايه گذاري، خريدن كالايي است 
كه در حال حاضر مورد استفاده قرار نمي گيرد و در آينده 
با فروش آن سود كسب خواهد شد. حال اين كالا ممكن 
است ملك، خودرو، طلا، سهام، اش��ياء قيمتي و... باشد. 
به طور كلي، سرمايه گذاري را مي توان در دو نوع مستقيم و 
غيرمستقيم دسته بندي كرد. در سرمايه گذاري مستقيم، 
سرمايه گذار مستقيماً وارد بازار مي شود و به خريد و فروش 
س��هم مي پردازد. اين كار نيازمند داشتن دانش و تجربه 
كافي و البته صرف زمان براي بررسي بازار است. پر واضح 
است كه همه دانش و تجربه كافي را براي معامله در بورس 
و ساير بازارها ندارند. از طرف ديگر، ممكن است افرادي كه 
باتجربه و خبره نيز باشند، زمان لازم را براي حضور در بازار 
نداشته باش��ند. اين افراد مي توانند از طريق واسطه هاي 
مالي، مانند سبدگردان ها و صندوق هاي سرمايه گذاري 
در بورس س��رمايه گذاري كنند. واسطه هاي مالي تحت 
نظارت سازمان بورس و اوراق بهادار قرار دارند و مجوزهاي 
لازم را اخذ كرده اند. علاوه بر اين، صندوق ها و سبدگردانان 
تيم هاي تخصصي دارند كه مرتباً  بازار را پايش كرده و سهام 
سودآور را شناسايي مي كنند. سرمايه گذاري در صندوق ها 
از انواع سرمايه گذاري هاي غيرمستقيم است. صندوق هاي 
س��رمايه گذاري، با وجوهي كه از طرف سرمايه گذاران در 
اختيار دارند، سبد هاي متنوعي را تشكيل داده و در ازاي آن 
از سرمايه گذاران كارمزد دريافت مي كنند. صندوق هاي 
معامله پذير »سهامي« و »مختلط« در هفته اي كه گذشت 
به طور متوسط ۳ درصد افت قيمت را تجربه كردند و خالص 
ارزش دارايي هاي آنه��ا ۳/۲ درصد كاهش يافت، اين در 
حالي بود كه ش��اخص كل بورس افت ۲/۹ درصدي را به 
ثبت رساند. اين درحالي است كه شاخص كل بورس تهران 
در مجموع و طي هفته گذشته ۳۶هزار واحد افت كرد و از 
ارتفاع يك ميليون و ۲۴۳هزار واحد به ارتفاع يك ميليون 
و ۲۰۷هزار واحد رسيد. همچنين شاخص كل هم وزن با 
افت يك درصدي رو به رو شد. شاخص كل فرابورس نيز دو 
روز سبز و سه روز قرمز را تجربه كرد و در مجموع ۲۲۳واحد 

معادل ۱/۲ درصد افت كرد.

    عملكرد صندوق هاي سرمايه گذاري در سهام
كمترين زي��ان هفتگي مرب��وط به صن��دوق امين 
تدبيرگران فردا با نماد »الم��اس« با ثبت ۰/۹ درصد 
كاهش قيمت بود و NAV اي��ن صندوق ۳/۲ درصد 
افت داشته است اما؛ بهترين عملكرد هفتگي مربوط به 
صندوق واسطه گري مالي يكم با نماد »دارا يكم« بود 

به طوري ك��ه NAV آن تنها يك درصد در يك هفته 
ارتقا يافت. بيشترين سقوط قيمت صندوق هاي قابل 
معامله به صندوق پالايش��ي يكم اختصاص داشت؛ 
صندوق »پالاي��ش« كه قيمت آخر هفت��ه قبل آن 
۳/۲ درص��د بالاتر از NAV ابط��ال بود علي رغم افت 
هشت درصدي خالص ارزش روز دارايي هايش با افت 

۷.۵درصدي قيمت مواجه شد و به حباب ۴/۹ درصدي 
رسيد. بدون درنظر گرفتن »دارا يكم«، كماكان صندوق 
آواي معيار با نماد »آوا« را مي توان ارزان ترين صندوق 
در شروع هفته جاري نام برد زيرا قيمت آن روي تابلو 
۱۵/۹ درص��د زي��رNAV ابطال ق��رار دارد. صندوق 
»پالايش« نيز به عنوان گران ترين صندوق با انحراف 

۴.۹درصدي قيمت به استقبال هفته بعد رفت.

    صندوق هاي مبتني بر سكه طلا
در طول هفته گذش��ته صندوق هاي كالايي مبتني 
بر سكه طلا به طور ميانگين زيان پنج درصدي براي 
س��رمايه گذاران خود به همراه داشتند، به موازات آن 
گواهي سپرده يك روزه س��كه طلاي بانك رفاه ۳/۶ 
درصد افت قيمت داشت و دو درصد پايين تر از قيمت 
س��كه بازار آزاد به معاملات اين هفته خود پايان داد. 
صندوق ETF پش��توانه طلاي زرافشان با نماد »زر« 
بيشترين زيان معادل با ۵.۷درصد گروه صندوق هاي 
مبتني بر طلا را به دس��ت آورد، همچنان بيش��ترين 
انحراف قيمت برابر با ۶.۲درصد را در بين صندوق هاي 
قابل معامله در اختيار دارد. مي توان گفت صندوق ها 
با مقايسه با شكل وضعيت بهتري دارند و سهامداران 
اين صندوق ها ق��رار را بر فرار ترجيح مي دهند. اغلب 
س��رمايه گذاران صندوق هاي سرمايه گذاري بورسي 
مي گويند كه سرمايه گذاري در اين صندوق ها بسيار 
به صرفه و سودآورتر از بازارسرمايه يا بانك است و شما 

ديگر دغدغه اي براي سرمايه خود نداريد. 
اين نوع از صحبت ها كاملا درست است. صندوق هاي 
س��رمايه گذاري بهتري��ن و مطمئن تري��ن راه 
س��رمايه گذاري در بازارسرمايه است و حتي اگر شما 
دانش مالي كافي هم داشته باشيد مي توانيد به سراغ 
اين صندوق ها برويد. از سويي ديگر ميزان زيان دهي 
يا س��وددهي اين صندوق ها باتوجه ب��ه نوع متفاوت 
است و اگر شاخص كل چند صد درصد سقوط كند، 
ميزان بازدهي منفي اين صندوق ها بسيار كمتر از افت 

شاخص خواهد بود.
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 شمارش معكوس 
براي گرفتن حق از سهام عدالت

آزادسازي سهام عدالت به سالگرد خود نزديك مي شود، 
فرآيندي كه ارديبهشت سال گذشته كليد خورد و به 
مشمولان حق انتخاب داده ش��د كه يكي از دو روش 
مستقيم يا غيرمس��تقيم را براي مديريت سهام خود 
انتخاب كنند. بر اين اساس از ميان حدود ۴۹ ميليون نفر 
مشمول سهام عدالت، ۳۰ ميليون نفر روش غيرمستقيم 
را برگزيدند تا سهام دار ش��ركت هاي سرمايه گذاري 
سهام عدالت شوند.شركت هايي كه ارزش دارايي آنها 
كه همان ارزش دارايي مش��مولان است بالغ بر ۴۰۰ 
هزار ميليارد تومان بوده و سرنوش��ت آنها نه تنها روي 
آينده مشمولان بلكه روي آينده هر استان تاثيرگذار 
اس��ت. چراكه سرمايه زيادي را در اختيار دارند و نحوه 
عملكرد ش��ركت ها، زيرنظر هيات مدي��ره مي تواند 
سرنوش��ت اقتصادي و اجتماعي هر استان را تعيين 
كند. در اين راستا قرار است اعضاي هيات مديره توسط 
مشمولان هر استان انتخاب شود. تاكنون نيز بيش از 
۲۰۰۰ نفر كانديداي عضويت هيات مديره ش��ده اند و 
صلاحيت عمومي و تخصصي آنها توسط سازمان بورس 
درحال بررسي است. پس از اتمام بررسي ها، افراد تاييد 
صلاحيت ش��ده به مشمولان معرفي شده و اطلاعات 
آنها در سامانه ديما در اختيار مشمولان قرار مي گيرد 
و سهام داران در روز انتخابات بايد راي موافق يا مخالف 
خود را درمورد افراد تاييد صلاحيت شده اعلام كنند. 
البته براي اين منظور سهام داران حتما بايد در سامانه 
سجام ثبت نام كنند و در روز انتخابات استان )بسته به 
اينكه سهام دار، مشمول شركت كدام استان است(، به 
صورت الكترونيكي در مجمع حاضر شده و راي دهند.
بنابراين سرنوشت هر ش��ركت، آينده اقتصادي آن و 
ميزان سودي كه هر فرد در آينده دريافت خواهد كرد، 

توسط سهام داران آن استان تعيين مي شود.

پول صندوق توسعه ملي 
به بورس رسيد؟

ماشاالله عظيمي، عضو شوراي عالي بورس گفت: منابعي 
كه قرار بود از صندوق توسعه ملي به صندوق تثبيت بازار 
سرمايه تزريق شود هنوز صورت نگرفته است.صندوق 
توسعه ملي به اندازه منابع خود نقدينگي وارد بازار كرده 
است، اما منابع اين صندوق كافي نيست و نيازمند منابع 
بيشتري است كه از روش هاي مختلف به بازار تزريق شود. 
عظيمي با اشاره به اينكه هماهنگي نداشتن دستگاه هاي 
اجرايي يكي از مشكلات اين روزهاي بازار سرمايه است، 
افزود: تصميماتي كه براي سازماندهي شرايط بازار گرفته 
مي شود به دليل تأخير در اجراي مصوبات، اثري ندارد. 
وي بيان كرد: دولت مدعي است كه از طريق فروش اوراق، 
نقدينگي جمع مي كند، اما بايد بداند كه بازار سرمايه يك 
طرفه نيست و به كنش هاي بيروني و دروني بازار واكنش 
نشان مي دهد، پس بايد براي تأمين مالي از طريق بازار 
سرمايه بازنگري مجدد صورت گيرد.عظيمي گفت: بايد 
در زمان رش��د بازار، آموزش هاي عمومي افزايش يابد، 
زيرا بورس نيازمند صبر و حوصله است و از نوسانات بازار 
ارز تأثير مي گيرد.عظيمي گفت: تغيير دامنه نوسان به 
مثبت ۶، منفي ۳ باعث افزايش س��رعت نقدشوندگي 
در بازار مي شود. عضو شوراي عالي بورس با بيان اينكه 
سرمايه گذاران بايد نگاه بلندمدت به بازار سرمايه داشته 
باشند تصريح كرد: وقتي افراد، بدون هيچ اطلاعاتي به 
اين بازار ورود مي كنند در زمان اصلاح بازار، بدون هيچ 
تحليلي به سرعت اقدام به فروش سهام و ايجاد صف هاي 
فروش مي كنند كه همين موضوع زمينه ايجاد نوسان 

شديد در بازار را فراهم مي كند.

ابهامات چگونگي عرضه خودرو 
در بورس

كميسيون صنايع مجلس عرضه خودرو در بورس كالا 
را تصويب كرد كه طبق اين مصوبه، خودروسازان بايد 
خودروهاي تعيين شده توسط ش��وراي رقابت را فقط 
از طري��ق بورس كالا عرضه كنن��د و قيمت پايه عرضه 
خودرو در بورس توسط شوراي رقابت تعيين مي شود.  
همچنين، مابه التفاوت حاصله از قيمت مصوب شوراي 
رقابت و فروش خودروها در بورس كالا، در اختيار نهضت 
قطعه س��ازي و خريد تجهيزات حم��ل و نقل عمومي 
قرار مي گيرد. در اين زمينه، س��هراب دل انگيزان، يك 
كارشناس اقتصادي در گفت وگو با ايسنا گفت: اين مصوبه 
ابهامات زيادي دارد كه يكي از آنها چگونگي عرضه خودرو 
در بورس است. با توجه اينكه بورس كالا محلي براي خريد 
و فروش عمده كالاست و عرضه خودرو به صورت خرد 
امكان پذير نيست. اگر بلوكي هم عرضه شود، مشكلات 
خاص خودش دارد، بنابراين بايد مشخص شود كه با چه 
مكانيسمي قرار است، خودرو در بورس عرضه شود.  وي 
افزود: تقاضا در بازار خودرو بيشتر از عرضه است اما به اين 
معني نيست كه همه عرضه خودروسازان به بازار عرضه 
مي شود بلكه آنها به هر بهانه اي چون نبود قطعه، امكان 
عرضه به بازار را ندارند. درحالي كه هزاران خودرو ممكن 
است در انبار اين خودروسازان باشد كه يك قطعه ندارند 
و همين باعث مي ش��ود تا اين خودروها خارج از مسير 
منطقي به فروش برس��ند و فضاي رانت و دلالي شكل 
بگيرد. اين كارشناس اقتصادي ادامه داد: قاعده قبلي اين 
بود كه مردم ثبت نام مي كردند و خودروساز با پول مردم 
خودرو را توليد مي كرد كه خودروساز با بهانه كمبود يك 
قطعه، عرضه خودرو را از مسير منطقي خارج مي كند. 
اكنون مردم قرار اس��ت پول بدهند و در بورس خودرو 
بخرند، اين ابهام وجود دارد كه سرانجام پيش فروش ها 
چه ش��د و اينكه خودروي حقيقي در بورس فروخته يا 
پيش فروش مي ش��ود.  دل انگيزان گفت: علاوه براين، 
در اين زمينه سوالاتي چون اينكه وضعيت مردمي كه 
قبلا پيش فروش كرده اند چه مي شود؟ چرا خودروساز 
خودروي ناقص را با كسر قيمت تحويل نمي دهد؟ مطرح 
مي شود. وي در پايان سخنانش مطرح كرد كه تنها راهكار 
براي بازار خودرو اين است كه دست دلالان از آن برداشته 
شود و خودروسازان خودرو را در زمان مشخص تحويل 

دهند و با مردم صادق باشند.

درخواست برگشت شكايت سازمان 
بورس از فعالين بازار به قوه قضاييه

نامه درخواس��ت برگشت شكايت س��ازمان بورس از 
فعالان بازار به قوه قضاييه ارس��ال شد. در نامه دهقان 
دهنوي رييس س��ازمان بورس به رياس��ت محاكم 
دادگس��تري استان تهران آمده اس��ت: احتراما پيرو 
مكاتبات معاونت محت��رم حقوقي آن مرجع عالي در 
تاريخ ۱۳ اسفند ۹۹ و ۱۵ فروردين ۱۴۰۰ در خصوص 
شكايات جاري اين س��ازمان در مجتمع قضايي امور 
اقتصادي درباره فعاليت هاي غيرمجاز برخي از افراد در 
فضاي مجازي با توجه به پيشنهاد آن مقام محترم مبني 
بر اينكه س��ازمان بورس مي تواند دعاوي جاري خود 
در خصوص فعاليت هاي غيرمجاز در فضاي مجازي 
و پرونده هاي مطروحه را مس��ترد و با س��از و كار هاي 
داخلي خود بررسي و اقدامات موضوع نامه هاي ياد شده 
را به عمل آورد، ضمن استقبال از اين پيشنهاد سازنده 
درخواست مي شود كه پرونده ها به اين سازمان مسترد 
شود. سازمان بورس و اوراق بهادار آمادگي كامل دارد 
تا موارد مذكور را بررسي و با به كارگيري ساز و كار هاي 

داخلي خود حل و فصل نمايد.

مخالف  دامنه 
نامتقارن بورس هستيم

پ��ور ابراهيمي رييس كميس��يون اقتصادي مجلس 
شوراي اسلامي در كلاب هاوس در خصوص وضعيت 
بازار س��رمايه بيان كرد: پيشنهادي در خصوص ايجاد 
شوراي مشورتي بورس مطرح ش��ده است، اين شورا 
مي تواند تشكيل شود و فعاليت خودش را ذيل سازمان 
بورس يا مجموعه هاي مرتبط انجام دهد. او در خصوص 
تسهيل قوانين و صدور مجوزها گفت: كاملا با اين امر 
موافق هستم مخصوصا در امور سبدگرداني. به عنوان 
مثال س��بدگردان هايي كه دنب��ال گرفتن يك مجوز 
هس��تند، زمان طولاني را بايد صرف كنند و اين قضيه 
نيازمند اصلاح است.در عرضه اوليه ها و تامين سرمايه 
نيازمند اصلاح هستيم به اين دليل كه شركت ها ۶ تا ۹ 
ماه دنبال مجوز هستند. پور ابراهيمي در رابطه با سهام 
عدالت اظهاركرد: وقتي مجامع برگزار شود و اختيار به 
 آنها داده شود از سمت عرضه نگراني هايي ايجاد مي شود . 
اقدامات دولت در نحوه واگذاري سهام عدالت بسيار مهم 
است.ما مخالف دامنه نامتقارن هستيم و هرچه زودتر 
بايد به متقارن تبديل ش��ود و در شورا مطرح خواهيم 
ك��رد. او افزود: نمي توانيم دامنه نوس��ان را خيلي باز يا 
خيلي محدود نماييم، بايد مكانيسمي طراحي كنيم 
كه نقدينگي افزايش يابد.نرخ تسعير ارز بانك ها هيچ 
تناسبي با نرخ هاي واقعي ندارد و حتما در جلسه سران 
قوا مطرح خواهد شد. اين نماينده مجلس گفت: درباره 
چند نرخي بودن ارز، ما مخالف بوديم چراكه به جز رانت 
چيزي عايد مردم نشد و حتي به دولت پيشنهاد حذف 
نرخ ارز ترجيحي را داده ايم. ما تلاش داريم در سال ۱۴۰۰ 
به سمت نرخ ارز شناور مديريت شده برويم.ما دو بخش 
را پيشنهاد خواهيم كرد يك بخش افزايش اعتبار براي 
سهامداران و اعتبار براي كار گزاري ها در نزد بانك هاست .

طرح حمايت از 
پرتفو هاي كوچك بايد اجرا شود

سعيد اسلامي بيدگلي، عضو ش��وراي عالي بورس 
در پاسخ به اظهارنظر خود مبني بر اينكه طرح هاي 
حمايتي سال ۹۹ در نهايت به نفع سهامداران بزرگ 
تمام شد، اظهار كرد: بخش��ي از پول پاشي به قصد 
خريد س��هام در قيمت هاي بالا به نفع سهامداران 
عمده تمام ش��د. يعني عده اي سهم ها را خريداري 
كردند و با بالا رفتن قيمت سهام آن را فروختند. در 
نهايت اينكه سهامداران خردي كه ما قصد حمايت از 
آنها را داشتيم، سودي نكردند. او ادامه داد: اگر هدف ما 
حمايت از سرمايه گذاران خردي است كه در سال ۹۹، 
با تشويق و حمايت مجموعه نهاد هاي حاكميتي و 
دولت وارد بازار سرمايه شدند؛ بايد به دنبال طرح هايي 
باشيم كه در نهايت سهامداران خرد را حمايت كند. 
افرادي كه به تازگي وارد بازار سرمايه شدند و حداقل 
اين ادعا را دارند كه ما به خاطر حمايت هاي دولت از 
بورس وارد بازار سرمايه شده ايم؛ بايد اين افراد را تحت 
حمايت قرار دهيم تا آسيب كمتري مورد توجه آنها 
باشد. اين مقام مسوول در پاسخ به نحوه اين حمايت ها 
بيان كرد: ش��يوه هاي اين حماي��ت به صورت هاي 
گوناگون است. اما به علت اينكه اقتصاد ما دولتي است 
و مسائل اجتماعي نيز در اولويت نظام سياست گذاري 
كش��ور ما قرار دارد، مي توانيم طرح هايي را اجرايي 
كنيم كه از جمله اين طرح ها مي توان به طرح بيمه 
سهام س��هامداران با پرتفوي زير ۱۰ ميليون تومان 
است كه در جلس��ه قبل از پايان سال شوراي عالي 
بورس به تصويب رسيد. بهتر است طرح هايي شبيه به 
اين مورد عملياتي شوند يا اگر قرار است حمايت هايي 
صورت بگيرد بر روي پرتفو هاي كوچكي كه عمدتا 
نيز تازه وارد هستند، متمركز شود. اسلامي بيدگلي 
در پاس��خ به اينكه آيا كانون س��هامداران حقيقي 
مي تواند گامي در جهت حمايت از اين سهامداران 
باشد، تصريح كرد: شنيدن صداي سهامداران خرد 
و پيگيري حقوق بديهي آنها مانند تشكيل مجامع، 
حق راي آنها، گرفتن سود هاي سهمي و ...؛ با توجه 
به اين موارد به نظرم لازم است تا يك كانون قانوني 
وجود داشته باش��د كه اين مسائل را پيگيري كند. 
عضو ش��وراي عالي بورس در ادام��ه اظهار كرد: ، اما 
تش��كيل اين كانون كمي سخت است. به اين دليل 
كه تعداد مشاركت كنندگان در آن بسيار زياد است 
و همچنين انتخاب اعض��اي هيات مديره و حقوقي 
كه آنها مي توانند پيگي��ري كنند، پيچيدگي هاي 
اقتصادي و اجتماعي خود را دارد. به همين دليل در 
حال حاضر در سازمان بورس و اوراق بهادار جلساتي 
تشكيل مي ش��ود و با كميسيون اقتصادي مجلس 
شوراي اس��لامي نيز در اين خصوص مشورت شده 
اس��ت، براي اينكه اين كانون براي پيگيري حقوق 

بديهي سهامداران خرد تشكيل شود.

»تعادل« وضعيت صندوق هاي سرمايه گذاري را طي هفته اخير بررسي مي كند

وضعيتغيرقابلقبولصندوقهايسرمايهگذاري

شاخص هفته جاري مثبت مي شود؟ارزش معاملات بورس كاهش يافت
كارشناسان بازار سرمايه از وضعيت بازار سرمايه مي گويندافزايش مالكيت حقوقي ها در بازارسرمايه طي هفته گذشته

گروه بازارسرمايه|
طي هفته اخير بازار سرمايه شاهد چهار روز سرخ و يك 
روز سبز بود. همچنان افت شاخص و خروج پول حقيقي 
ادامه پيدا كرد و بازار خبر تازه اي براي انگيزه خريد سهام 
توسط سهامداران نداش��ت. با اين حال در روز سه شنبه 
شاهد رشد حدود س��ه هزار واحدي شد اما؛ اين شرايط 
پايدار نبود و آخرين روز هفته با سرخ پوشي به پايان رسيد. 
البته در اين ميان يك نكته وجود دارد اينكه دامنه نوسان 
نيز از روز چهارش��نبه از طرف منف��ي افزايش يافت و به 
مثبت ۶ تا منفي ۳ تغييريافت. شاخص كل بورس تهران 
در مجموع ۳۶هزار واحد افت كرد و از ارتفاع يك ميليون 
و ۲۴۳هزار واحد به ارتفاع يك ميليون و ۲۰۷هزار واحد 
رسيد. همچنين شاخص كل هم وزن با افت يك درصدي 
رو به رو ش��د. شاخص كل فرابورس نيز دو روز سبز و سه 
روز قرمز را تجربه كرد و در مجموع ۲۲۳واحد معادل ۱/۲ 

درصد افت كرد.

    تغيير مالكيت ها به نفع حقوقي ها تمام شد
در هفته اي كه گذش��ت تغيير مالكيت همچنان به نفع 
حقوقي بود و هيچ روزي بازار شاهد ورود پول افراد حقيقي 
نشد. در مجموع خالص فروش حقيقي ها حدود دو هزار 
و۲۸۴ميليارد تومان از خريدش��ان بيشتر بود. گفتني 
است اين هفته هيچ گروهي ش��اهد ورود پول نبود. در 
طرف ديگر گروه هاي »بانك ها و موسس��ات اعتباري« 
با ۵۵۴ميليارد تومان، »فلزات اساسي« با ۲۸۰ميليارد 
تومان و »محصولات شيميايي« با ۲۷۳ميليارد تومان 
به ترتيب بيشترين تغيير مالكيت حقيقي به حقوقي را 
ثبت كردند. گفتني است بيشترين خروج پول حقيقي 
به ترتيب متعلق به نماده��اي »وتجارت«، »وبملت« و 
»شس��تا« بود. به طوري كه مالكيت حقوقي در تركيب 
س��هامداري بانك تجارت ۱۴۲ميلي��ارد تومان و بانك 
ملت ۱۳۳ميليارد تومان افزايش يافت. گفتني اس��ت 
در هفت��ه اخير نيز اي��ن دو نماد بانك��ي در صدر خروج 
پول هاي حقيقي ها در طول هفته بودند. از طرف ديگر 
بيشترين ورود پول حقيقي به ترتيب متعلق به نمادهاي 
»پترولح«، »وسنا« و »ونوين« بود. به طوري كه مالكيت 
حقيقي در تركيب سهامداري حق تقدم گروه پتروشيمي 
سرمايه گذاري ايرانيان ۳۲ميليارد تومان و سرمايه گذاري 
نيروگاهي ايران ۸ميليارد تومان افزايش يافت. بيشترين 
معاملات بورس و فرابورس در هفته اي كه گذشت به گروه 
»بانك ها و موسسات اعتباري« تعلق داشت به طوري كه 
هزار و ۸۷۹ميليارد تومان فقط در اين بخش جابه جا شد، 
گروه»فلزات اساس��ي« با معاملات هزار و ۲۰۱ميليارد 

توماني دوم شد و »محصولات شيميايي« با ۹۲۳ميليارد 
تومان در جايگاه س��وم قرار گرفت.  تنها دو گروه در اين 
هفته بازدهي مثبت داش��تند. گروه »استخراج نفت« 
۰.۵درصد و گروه هاي »لاس��تيك و پلاس��تيك« ۰/۳ 
درصد بازدهي ثبت كردند. همچنين گروه »ماشين آلات 
و تجهيزات« اين هفته ب��دون تغيير باقي ماند. از طرف 
ديگر ك��م بازده ترين گروه ها به ترتي��ب »فرآورده هاي 
نفتي« با منفي ۳.۲درصد، »خرده فروشي« با منفي ۲/۸ 
درصد و »شركت هاي چندرشته اي صنعتي« با منفي 
۲.۷درصد به ثبت رسيدند. نمادهاي »ساراب« با ۱۰/۲ 
درصد، نماد »شرنگي« با ۴/۷ درصد و نماد »ورازي« با 
۳/۵ درصد بيشترين بازدهي را طي اين هفته ثبت كردند. 
در سمت ديگر، »شغدير« با ۱۰درصد، »سفارس«با ۸/۳ 
درصد و »فاراك« با ۶/۵ درصد بيشترين كاهش قيمت 

را تجربه كردند.

    ارزش معاملات چنگي به دل نزند
ارزش معاملات اين هفته نيز چنگي به دل نمي زد. حتي 
در روز يكشنبه رقم ارزش معاملات تا ۸۵۹ميليارد تومان 
هم افت كرد. متوسط ارزش معاملات اين هفته به حدود 
هزار و ۶۳۴ميليارد تومان رسيد كه نسبت به هفته پيش 
حدود ۳۲درصد كاهش يافته است. همچنين بيشترين 
ارزش معاملات هفته ب��ا دو هزار و ۷۸۴ميليارد تومان 

متعلق به روز سه شنبه، ۳۱فروردين ماه بود.

    مسووليت بورس با كيست؟
بازارهفته گذشته وضعيت مطلوبي نداشت و حتي در 
ي��ك روز ارزش معاملات ت��ا ۸۵۹ هزارميليارد تومان 
افت كرد كه اين موضوع نش��ان دهنده خروج ادامه دار 
سرمايه گذاران بورس��ي از بازار سرمايه است. از سويي 
ديگر هيچيك از مس��وولان بورس��ي قاطع و استوار به 
صحبت ها و اعتراض سهامداران و سرمايه گذاران بورسي 
گوش نمي دهند و همين موضوع باعث ش��ده كه طي 
هفته اخيرشاهد تجمع هاي بورسي در تمامي شهر ها 
از جمله تهران باشيم.  »تعادل« در گزارش هاي پيشين 
خود به پاي صحبت تجمع كنندگان بورسي نشست، اين 
گروه تنها به دنبال پول و سرمايه خود هستند آيا زمان 
آن نرسيده كه دولت و مس��وولان فكري اساسي براي 
بازارسرمايه كنند؟ مدت كمي تا پايان دولت فعلي باقي 
مانده و تقربيا مي ت��وان فهميد كه دولت برنامه خاصي 
براي بورس ندارد و بايد در انتظار دولت بعدي نشست و 
ديد آيا دولت آينده وضعيت بورس را سامان مي بخشد 

يا وضعيت فعلي را ادامه مي دهد؟

اكنون ديگر همه نگران وضعيت فعلي بازارس��رمايه 
هس��تند. صداي اعتراض ها روز چهارشنبه علاوه بر 
تهران، در مش��هد و اصفهان هم درآمد. مردمي كه 
به پشتوانه سخن سياس��ت مداران و سياست سازان 
پ��ا به بازاري گذاش��تند ك��ه قصد آنها اي��ن بود كه 
سرمايه هايشان را با سود معقول برگردانند اما آنچه 

اتفاق افتاد و درو كردند، برداشت باد بود. 
شكي نيس��ت كه قبل از هر چيز در بازارهاي مالي، 
رفتاره��اي معامل��ه گ��ران و س��رمايه گذاران خود 
تعيين كنن��ده و عامل اصلي شكس��ت ي��ا پيروزي 
آنهاس��ت اما اي��ن نكت��ه را نبايد فرام��وش كرد كه 
سياست سازان نبايد از عدم درك و آگاهي شهروندان 
سوءاستفاده كنند و پس از ترغيب و وسوسه در ميان 
مردم براي سرمايه گذاري، آنها را رها كنند. نفس اين 
امر كه دولت ها به مردم در س��رمايه گذاري سيگنال 
بدهند يا در روند بازار دخالت كنند، اشتباه و خطايي 
اس��ت كه تجربه ناموفق آن سال هاس��ت گريبانگير 

اقتصاد ماست.
س��رمايه گذاران بورس��ي در اين اعتراض و نگراني 
سرمايه گذاران از آب شدن سرمايه هايشان هستنداما؛ 
سياس��ت گذاران رفتارهايي از خود بروز مي دهد كه 
نگراني ها را بيش از پيش مي كند. نخس��تين اقدام 
معيوب و پرحاش��يه در ب��ازار س��رمايه در چند ماه 
اخير، اعمال دامنه نوسان نامتقارن و جديدا افزايش 
محدوده دامنه نوس��ان يك درص��دي كه دورنماي 
نامعلوم سياست گذار از شيوه سياست گذاري را نشان 
مي دهد و حاصلي جز بي اعتم��ادي براي بازارندارد.

اين نوع سياس��ت هاي معيوب و پرحاشيه آنقدر به 
وضعيت انبوه رسيده كه بورس بازان را با بي تفاوتي و 

بي اعتمادي مواجه كرده است. 
امير حسين واعظ، كارشناس بازار سرمايه درخصوص 
وضعيت ب��ازار مي گويدافزايش دامنه نوس��ان به ۹ 
درصد )از منفي ۳ تا مثبت ۶( نيز نتوانست تكاني به 
بازار بدهد. همان روند تكراري روزهاي گذشته دنبال 
شد، ارزش معاملات اندك، تشكيل صفوف فروش بر 
روي سه چهارم نمادهاي بازار، سنگيني عرضه ها و 
نبود تقاضاي قدرتمند در سمت خريدار.همين روند 
تكراري و تداوم روزهاي قرمزپوشي بورس، اعتراض 
سهامداران را در برخي شهرها به دنبال داشته است. 
نبايد از كنار اين اعتراض ها به س��ادگي گذشت چرا 
كه اقتص��اد ايران به يك بازار س��رمايه پويا و عميق 
نياز دارد و ب��راي گذر از اقتصاد بانك محور بايد بازار 
سرمايه بتواند قدرت تامين مالي براي انواع شركت ها 

را داشته باشد. با اين حال سهامداران نه تنها اعتماد 
خود را به بورس از دست داده اند بلكه صداي اعتراض 
آنها نيز هر روز بلندتر مي ش��ود. آن چه اين روزها در 
حال وقوع است مشابه اتفاقي است كه چند سال پيش 
براي موسسات مالي و اعتباري غيرمجاز رخ داد. بالا 
گرفتن اعتراض ها نسبت به عملكرد موسسات مالي 
و اعتباري باعث ش��د دولت پرداخت اصل س��رمايه 
س��رمايه گذاران را تقبل كند.اكنون نيز سهامداران 
به دنبال جبران زيان هاي خود هس��تند. اين تشابه 
اصلا و در هيچ حالتي زيبنده نيست. چرا كه ماهيت 
بازار سرمايه مش��خص است و كش��ورهاي توسعه 
يافته، بورس را محور فعاليت هاي اقتصادي خود قرار 
مي دهند. اكن��ون نيز افراد تصميم گير بايد به دنبال 
راهكارهايي باش��ند كه بتواند ضريب نقدشوندگي 
را در بازار افزاي��ش داد. تكرار و تداوم صف فروش ها، 
فرصت بازار س��رمايه براي اقتصاد كشور را به تهديد 

تبديل مي كند.

    تغيير روند بازارسرمايه
علي عصاري، كارشناس بازار سرمايه در گفت وگوي 
اخير خود با اش��اره به اينكه بازار در هفته گذشته با 
فشارهاي فروش زيادي همراه بود، توضيح داد: روند 
هفته هاي گذشته در اين هفته هم تكرار شد. در پايان 
هفته ارزش معاملات افزايش يافت كه فاكتوري مثبت 
ب��راي رخ دادن برخ��ي از اتفاقات در بازار اس��ت.در 
جريان معاملات هفته آخر فروردين برخي از نمادهاي 
بانكي و خودرويي تحركات مثبت را ثبت كردند. اين 
كارشناس بازار سرمايه معتقد است اين صنايع مرتبط 
به بحث برجام است و تحركات آنها مي تواند ناشي از 

اثرات مذاكرات برجام باشد.
او درباره روند بازار در هفته اول ارديبهشت اظهار كرد: 
با توجه به افزايش حجم معاملات و برخي از تحركات 
مثبتي كه در بازار ديده مي شود، احتمال دارد روند 
مثبت باشد.علي عصاري معتقد است يكي از دلايل 
سبز شدن شاخص در هفته  آينده، افزايش تقاضا براي 

سهام شاخص ساز گروه خودرو و بانك است.
عصاري يكي ديگر از دلايل مثبت شدن بازار در هفته 
آينده را تسويه حساب اوراق اختيار دو نماد بزرگ و 
تاثيرگذار در بازار مي داند. او درباره احتمال تحركات 
مثبت گروه خودرو در هفت��ه آينده گفت و توضيح 
داد: ماه ارديبهشت، ماه تسويه حساب اوراق اختيار 
تعداد زيادي از نمادها است، كه يكي از عوامل تحرك 

مثبت در بازار است.



گروه راه و شهرسازي|
با تعطيلي سه هفته اي بازار مسكن در فروردين 99 تعداد 
معاملات آپارتمان در شهرتهران به يك هزار و 200 فقره 
رسيد و كمترين ركورد معاملاتي در نخستين ماه سال را 
طي چند دهه برجاي گذاشت. امسال اما به نظر مي رسد 
كه اوضاع بازار مسكن اگر نه وخيم تر كه دستكم هم سطح 
فروردين سال گذشته باشد. چه آنكه از سويي همچنان سايه 
ريسك سيستماتيك كرونا بر سر تمام بازارها از جمله مسكن 
گسترده است و از سوي ديگر، مسائل و مشكلات اقتصاد 
ايران همچنان از ريسك غيراقتصادي تحريم ها و مذاكرات 
هس��ته اي رنج مي برد و همزمان، ريسك رشد نقدينگي، 
انتظارات تورمي و سرايت پيامدهاي افزايش شديد قيمت ها 
در بازار مصالح ساختماني منجر به رويگرداني سرمايه گذاران 
از بازار مسكن شده اس��ت. اما آنگونه كه كارشناسان بازار 
مس��كن مي گويند، در صورت تعديل شرايط كرونايي و 
بازگشايي دوباره بازار مسكن، انتظار مي رود در ارديبهشت 
ماه، همچنان شاهد رش��د قيمت ها در اين بازار باشيم و 
به تعداد معاملات ملكي نيز افزوده شود.آنگونه كه ايسنا 
گزارش كرده است، ركود مطلق، واژه اي است كه مي توان 
براي اين روزهاي بازار مسكن به كار برد. در اولين روزهاي 
ارديبهش��ت ماه ۱۴00 مشاوران املاك در نقاط مختلف 
تهران از كس��ادي معاملات، ارايه تخفيف از سوي برخي 
س��ازندگان و كاهش ۱0 تا ۱۵ درصدي قيمت نسبت به 
اسفندماه سخن مي گويند.همزمان با موج چهارم كرونا 
دفاتر املاك از 2۱ فروردين ماه تعطيل شده اند. به همين 
دليل عمده تعاملات بازار مسكن در فضاي مجازي انجام 
مي شود. با اينكه پس از تعطيلي دفاتر مشاور املاك، تعداد 
آگهي ها مقداري كاهش يافته، بازديد از آگهي ها افزايش پيدا 
كرده است. اما اغلب جست وجوها در اپليكيشنها و سايتها 

براي اطلاع از وضعيت قيمتها و معاملات است.

   افت آگهي ها با تعطيلي دفاتر املاك
اطلاعات به دست آمده از يك سامانه ملكي نشان مي دهد 
كه هفته اول فروردين ماه ۱۴00 تعداد آگهي ها با رشد قابل 
توجهي مواجه شده اما با بسته شدن دفاتر املاك، تعداد 
آگهي ها نيز افت كرده است.البته معمولا فروردين به دليل 
تعطيلات ۱۵ روزه آن كسادترين ماه در بازار مسكن است 
اما سه عامل ويروس كرونا، تعطيلي دفاتر و جهش قيمتها 
نيز ركود فروردين امسال را تشديد كرده است؛ چرا كه طي 
دو سه سال گذشته قيمت مسكن افزايش قابل توجهي 
پيدا كرد. سال ۱۳99 نيز بعد از بورس كه ۱۵۵ درصد رشد 
يافت، مسكن شهر تهران رتبه دوم بازدهي را با ۸۵ درصد 
رشد سالانه بين بازارهاي بورس، مسكن، طلا و ارز به خود 
اختصاص داد.از طرف ديگر قيمت مصالح ساختماني در 
سال ۱۳99 حدود ۱00 درصد افزايش يافته كه بر قيمت 
تمام شده ساخت تاثير مي گذارد اما واقعيت اين است كه 

بازار مسكن ظرفيت رشد قيمت را ندارد.

   خريداران فعلا منتظر انتخابات هستند
حتي اگر دفاتر نيز بازگش��ايي ش��ود به نظر نمي رسد كه 
رونق چنداني در بازار مسكن ايجاد شود. ارايه آمار از قيمت 
مس��كن در فروردين ماه نيز احتمالا به دليل تعداد پايين 
معاملات نمي تواند قابل اتكا باش��د. واس��طه هاي ملكي 
مي گويند كه اغلب خريداران، دست كم تا بعد از انتخابات 
رياس��ت جمهوري صبر مي كنند. بعد با توجه به شرايط 
تصميم خواهند گرفت كه آيا اقدام به خريد كنند يا نه. از 
طرفي تعداد فروشنده زياد است و اغلب واحدهاي عرضه 
شده در شمال تهران قرار دارد. با توجه به زمزمه هاي اعمال 

ماليات بر خانه هاي خالي، جن��ب و جوش براي فروش يا 
اجاره اين واحدها بيشتر شده است. در شهر تهران تقريبا هر 
يك ثانيه يك آگهي فروش ملك، اضافه يا تمديد مي شود؛ 
در حالي كه كل معاملات اسفندماه ۱۳99 فقط ۵۳00 فقره 
بود كه عميق ترين ركود دست كم در بين ماه هاي اسفند 

سال هاي ۱۳۸۸ به بعد محسوب مي شود.

   قيمت آپارتمان در اطراف تهران؟
در ش��هر جديد پرديس هم متاثر از ته��ران، بازار فروش 
آپارتمان راكد شده و قيمتها نيز نسبت به بهمن و اسفند 
تغيير نكرده است. در حال حاضر قيمت واحدهاي تحويل 
آينده در فاز ۱۱ بين ۵20 تا ۵۵0 ميليون تومان و واحدهاي 
آماده بين ۶90 تا حدود 900 ميليون تومان است. در فاز 
9 عمدت��ا قيمتها كمتر از ۶00 ميليون توم��ان و در فاز ۵ 
واحدهاي آماده در طبقه همكف ۶۷0 تا ۶۸0 ميليون تومان 
خريد و فروش مي ش��ود.با اينكه هنوز آمار تحولات بازار 
مسكن شهر تهران در فروردين ماه از سوي بانك مركزي 
ارايه نشده، گزارش هاي ميداني گوياي آن است كه احتمال 
تغييرات معنادار در معاملات و قيمت مسكن در اولين ماه از 

سال ۱۴00 بعيد به نظر مي رسد.

   تاثير ماليات خانه هاي خالي بر بازار مسكن
دولت در نظر دارد واحدهاي خالي از س��كنه را به منظور 
ايجاد تعادل وارد بازار مسكن كند. از روز ۱9 ارديبهشت ماه 
ثبت اطلاعات ملكي خانوارها در سامانه املاك و اسكان به 
نشاني amlak.mrud.ir آغاز شده كه تا دو ماه ادامه دارد.

سيد محمد مرتضوي، عضو هيات مديره كانون انبوه سازان 
درباره تاثير ماليات خانه هاي خالي بر بازار مسكن مي گويد: 
اخذ ماليات از خانه هاي خالي به اندازه اي كه تبليغات روي 
آن شده گشايشي در بازار مسكن نخواهد داشت و دردي را 
دوا نمي كند. دولت بايد دو اقدام براي كاهش قيمت مسكن 
انجام دهد؛ اول اينكه برخي مصالح ساختماني تعيين كننده 
مثل فولاد، سيمان، آجر و تاسيسات ساختماني را با قيمت 

مناسب در اختيار سازندگان بگذارد. دوم اينكه مسكن را 
به توليد انبوه برساند؛ موفقيتي كه هيچگاه در سال هاي 
گذشته نداشته ايم؛ زيرا دولت دخالتي در بازار مسكن ندارد.

   حباب مسكن تخليه مي شود؟
در اين حال، معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه بهاي 
فعلي مسكن، قيمت واقعي نيست و حباب زيادي دارد، 
گفت: روند نزولي كه در بارار ارز و طلا آغاز شده است، تاثير 
مثبتي در شكست حباب مسكن دارد.محمود محمودزاده 
به ايرنا درباره چشم انداز قيمت مسكن گفت: مسكن به 
يك  كالاي سرمايه اي تبديل شده است و همزمان با بازار 
رقيب رشد كرده كه باعث شده تا قيمت هاي فعلي، واقعي 
نباشد.به گفته معاون وزير راه و شهرساري قيمت كنوني 
مسكن چندين برابر افزايش قيمت مصالح ساختماني 
رشد داشته كه ناشي از رقابت با بازارهاي موازي وتاثيرگذار 
اس��ت.محمودزاده گفت: سال گذشته در قيمت مصالح 
ساختماني رشد داشتيم اما رشد قيمت مسكن متناسب 
با رشد مصالح و زمين نبوده است و در رقابت با بازارهاي 
رقيب دچار حباب قيمتي شده اس��ت.معاون وزير راه و 
شهرسازي گفت: اين ايراد به وضعيت كنوني اقتصاد وارد 
است كه مسكن تبديل به كالاي سرمايه اي شده و روند 
قيمت گذاري را دچار بحران كرده است.وي پيش بيني 
كرد كه همزمان با بهبود شرايط سياست خارجي، كاهش 
قيمت در بازارهاي رقيب از جمله طلا بورس و ارز رخ داده 
و شاهد كاهش قيمت ها در بازار مسكن باشيم. محمودزاده 
گفت: روند نزولي كه دربازار ارز و طلا آغاز شده است تاثير 
مثبتي در شكست حباب مسكن دارد و در بازار مسكن 

تاثير مثبت خواهد گذاشت.

   توپ در زمين شهرداري
در اين حال، فرش��يد پورحاجت، دبير كانون سراس��ري 
انبوه سازان با انتقاد از سازمان  نظام مهندسي و شهرداري ها 
به دليل افزايش هزينه هاي س��اخت، گفت: هزينه صدور 

پروانه ساختماني ۳00 درصد افزايش يافته است. پورحاجت 
در گفت وگو با تسنيم با اشاره به افزايش قيمت نهاده هاي 
ساختماني طي سال هاي اخير و تاثير آن بر ساخت و ساز 
مس��كن اظهار كرد: مصيبت هاي بخش مسكن در سال 
9۸ و 99 گريبان بخش توليد را نيز گرفته است. به عبارت 
ديگر اين بخش دچار مشكل شده و نقدينگي در اين بخش 
به شدت كاهش يافته است.وي بيان كرد: از سال گذشته 
مكاتبات متعددي را براي افزايش وام ساخت انجام داديم كه 
بالاخره امسال اين خواسته محقق شد.دبير كانون سراسري 
انبوه س��ازان اضافه كرد: به نظر مي رسد وام جديد ساخت 
به ح��وزه توليد كمك مي كند، البته توليدي كه در بخش 
مصرفي باشد. وام ۴۵0 ميليون توماني براي پروژه هاي بزرگ 
رقم چنداني نيست، اما براي پروژه هاي مصرفي كه حول و 
حوش متوسط قيمت مسكن هستند گره گشا خواهد بود.

پورحاجت در پاسخ به اينكه امسال هزينه توليد مسكن چه 
ميزاني است و برآورد شما در اين رابطه چقدر است، گفت: 
برآوردها در اين زمينه متفاوت است چون ساختمان هاي 
مختلف و متفاوتي در كش��ور ساخته مي شود. اگر هزينه 
خدم��ات را از دل هزينه هاي س��اخت فاكت��ور بگيريم و 
ساختمان را متوسط ۴ تا ۵ طبقه در نظر بگيريم حدود ۶ 
ميليون تومان براي هر مترمربع مي شود.وي با بيان اينكه 
اين هزينه بدون هزينه هاي مربوط به اخذ مجوزهاس��ت، 
 اظهار كرد: پروانه ساختماني در شهرهاي مختلف هزينه هاي 
متفاوتي دارد،  همچنين بسته هاي رنگارنگ سازمان هاي 
نظام مهندسي س��اختمان تجوز مي كنند، از سوي ديگر 
 هزينه ها بابت خريد انشعابات )آب، برق و گاز( نيز وجود دارد 
كه به قيمت تمام ش��ده مسكن اضافه مي شود.وي با بيان 
اينكه نرخ افزايش برخي خدمات ارايه شده در بخش ساخت 
و سازها از جمله خدمات شهرداري ها نجومي بوده است، 
تصريح كرد: در برخي شهرها تا ۳00 درصد عوارض مربوط به 
صدور پروانه ساختماني افزايش يافته است. اينگونه نمي شود 
هر زمان كه شهرداري ها با كمبود منابع مواجه مي شوند 

هزينه هاي خود را از جيب توليد تامين كنند.
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ايجاد حس تعلق به شهر
با آموزش به دانش آموزان

رييس مركز مطالعات و برنامه ريزي شهر تهران گفت: 
در تهران ۵ هزار مدرس��ه وجود دارد و اگر هر س��ال در 
هر مدرسه ۱00 درخت كاشته شود عدد بزرگي است؛ 
در مدارس كشورهاي پيشرو دانش آموزان با كاشت و 
مشاركت در نگهداشت محيط زيست علاوه بر منافع 
جمعي به حس تعلق در حفظ اين دستاورد دست پيدا 
مي كنند.به گزارش ايرنا از روابط عمومي مركز مطالعات 
و برنامه ريزي ش��هري، وبينار تخصصي »ش��هرهاي 
يادگيرندهِ دان��ش، ظرفيت و رقابت« با هدف معرفي و 
توسعه شهرهاي پيشرو در حوزه آموزش هاي شهروندي 
و يادگيرنده با حضور جمعي از فعالان حوزه شهري در 
تهران برگزار شد.در اين نشست برخط »محمد حسين 
بوچاني«، رييس مركز مطالعات و برنامه ريزي شهر تهران 
با اشاره به اهميت يادگيري از كودكي تا ميانسالي افزود: 
يكي از مهم ترين چالش هاي حوزه ش��هري در تهران 
موضوع پس��ماند است و بهترين نقطه ش��روع در اين 
چالش آموزش هاي ش��هروندي در مدارس و بالا بردن 
مشاركت كودكان در ساماندهي زباله از مبدا و هم افزايي 
در مدارس راه حل برون رفت از اين چالش است.رييس 
مركز مطالعات و برنامه ريزي شهري تهران گفت: مباحث 
ايمني و مديريت بحران مقوله اي كاملا اجتماعي است 
كه بايد با محوريت خانواده آموزش داده ش��ود؛ انسان 
بايد ياد بگيرد و ياد دهد تا بتواند خود و همنوعش��ان را 
در بحران ها نجات دهد، اين مقوله در تمام مدارس دنيا 
آموزش داده و بررسي ها نشان داده است كه تجربيات 
تعاملي مدارس و ش��هرداري ها موفق بوده و در ايجاد 
فرهنگ و آموزش هاي شهروندي نقش بسزايي دارد.

بوچاني با اشاره به نمونه هاي موفق اين ارتباط موثر در 
كشورهاي فنلاند، امريكا، اتريش و هلند افزود: دانش 
شهري بايد با تقويت رابطه مردم به شهر شكل بگيرد، 
مردم بايد به شهر حس وابستگي و تعلق داشته باشند و 
اگر ظرفيت هاي شهري ديده شود و مردم نسبت به آن 
آگاهي پيدا كنند و براي استفاده از آن در فرصت هايي كه 
دارند برنامه ريزي داشته باشند، موفق شده ايم كه شهر و 
مردم را به هم ارتباط دهيم.وي ادامه داد: شهر بايد محلي 
امن و تفريحي براي شهروند باشد و فقط براي اسكان به 
آن نگاه نشود؛ براي رسيدن به اين هدف بايد سازوكارهاي 

موفق در دنيا را به كار گرفت.

۹۵ درصد از تاكسي هاي شهري 
دوگانه سوز هستند

مديرعامل اتحاديه تاكسيراني شهري كشور گفت: در 
حال حاضر ۳۱۸ هزار دس��تگاه تاكسي در كشور فعال 
هستند كه 9۵ درصد از تاكسي هاي شهري دوگانه سوز 
هس��تند. مرتضي ضامني در گفت وگو ب��ا ايرنا افزود: 
براي گازسوز كردن خودروهاي حمل و نقل عمومي با 
كاربري تاكسي هاي اينترنتي، آژانس ها، تاكسي تلفني 
و س��رويس هاي مدارس، در راس��تاي مصوبه دولت و 
هماهنگي هاي صورت گرفته اين امكان فراهم ش��ده 
است تا مالكان اين ناوگان بتوانند با نام نويسي در سامانه 
وزارت نفت به صورت رايگان نس��بت به دوگانه س��وز 
كردن خودروي خود اقدام كنند.ضامني درباره فعاليت 
تاكس��ي هاي اينترنتي و مشكلات پيش روي تاكسي 
داران نيز گفت: به نظر من استفاده از تكنولوژي هاي نوين 
در همه كسب و كارها امري لازم و اجتناب ناپذير است و 
در بلندمدت باعث به روز بودن آن حرفه و تداوم آن خواهد 
شد.وي ادامه داد: ورود تاكسي هاي اينترنتي در عرصه 
حمل و نقل عمومي شهري كشور در ماه هاي آغازين 
فعاليت اين ناوگان با مقاوت ها و اعتراض هايي مواجه 
بود، زيرا فعاليت آنها در سال هاي نخست در چارچوب 
ضوابط تعريف شده اي نبود، دو نكته در اين نوع فعاليت 
وجود داشت، يكي اينكه قوانين و مقرراتي كه هر گونه 
فعاليت در حوزه حمل و نقل عمومي را نيازمند اخذ مجوز 
از شهرداري ها مي دانس��ت و نكته دوم يكسان نبودن 
ش��رايط براي رانندگان و ناوگان فعال در حوزه حمل و 
نقل عمومي رسمي و تاكسي هاي اينترنتي بود.ضامني 
تاكيد كرد: با برگزاري جلس��ات متعدد و در راس��تاي 
مصوبه هيات وزيران در همكاري مشترك وزارتخانه هاي 
كش��ور و صنعت و معدن و تجارت ب��ا معاونت علمي 
رياست جمهوري چارچوبي براي فعاليت تاكسي هاي 
اينترنتي در قالب دستور العملي تهيه و ابلاغ شد و اين امر 
تا حدودي مشكلات را در اين بخش مرتفع كرد، اما لازم 
است در حوزه تاكسي هاي رسمي نيز با اصلاح مقررات 
موجود و حذف برخي قيدهاي مازاد بستر فعاليت را براي 

هر دو گروه عادلانه شود.

پياده راه خيابان شريعتي
باغ راه مي شود

اجراي باغ راه در پياده راه خيابان ش��ريعتي به عنوان 
يكي از اصلي ترين شريان هاي ورودي منطقه يك از 
ابتداي پل ش��هيد آيت الله صدر تا ميدان قدس وارد 
فاز عملياتي شد. به گزارش مهر، سيد حميد موسوي 
شهردار منطقه يك با اعلام اجراي طرح باغ راه در پياده 
راه خيابان شريعتي اظهار كرد: به منظور ارتقاي زيبايي 
بصري و ايجاد و تقويت آرامش و در عين حال سرزندگي 
در خيابان شريعتي به عنوان يكي از مسيرهاي اصلي 
ورودي به منطقه يك، تبديل آن به باغ راه مطرح و طرح 
مطالعاتي و اوليه آن انجام و عمليات اجرايي مقدماتي 
شامل نقش برداري كل مسير به انجام رسيده است.وي 
گفت: اين اقدام علاوه بر زيبا سازي يكي از خيابان هاي 
شاخص منطقه و ايجاد يك فضاي مطبوع و فرح بخش 
شهري، با كاهش مسيرهاي ارتباطي سواره و توسعه 
پياده راه با كاشت گل، درخت و درختچه، نصب آبنما، 
نيمكت، تأمين روشنايي مناسب و…، در ساماندهي 
ترافيكي محدوده نيز تاثيرگذارخواهد بود.موس��وي 
افزود: پس از تصويب نهايي طرح، عمليات اجرايي پروژه 
از ضلع جنوب شرقي خيابان شريعتي آغاز خواهد شد 
و با اجراي آن ش��هروندان عزيز، خيابان شريعتي را به 
صورت كاملًا سبز و محيطي تفريحي با نورپردازي هاي 

خاص رويت خواهند كرد.

پازل ايراني كريدور ريلي 
چين-اروپا 

سعيد رسولي، معاون وزير راه و شهرسازي گفت: پيش 
از اين در كريدور ترانزيتي ريلي چين به اروپا از طريق 
ايران، س��ند پنج جانبه اي به امضا رسانديم و در سفر 
اخير به تركيه مجدداً نكاتي را براي روان سازي اجراي 
اين سند مورد توافق قرار داديم. رسولي در گفت وگو 
با ف��ارس، درباره مش��وق هاي تعرف��ه اي راه آهن ها  
براي جذب صاحب��ان كالا در كريدورهاي ترانزيتي 
اظهار داش��ت: مباحث تعرفه اي معمولًا در مذاكرات 
2 يا چندجانبه كريدوري بين كش��ورها مورد بحث 
قرار مي گيرد. تأكيد همه اعضا و راه آهن ها هميش��ه 
بر اين اس��ت كه ما بايد نرخ تعرفه اي حمل كالا را در 
كريدورهاي مختلف ترانزيتي رقابتي كنيم، بنابراين 
اين اصل پذيرفته شده است و همه از اين اصل حمايت 
مي كنيم.مديرعامل شركت راه آهن گفت: اما به طور 
مشخص در هر مسير بسته به »ميزان تقاضاي حمل 
بار« و »مس��ير« معمولًا اسناد تفاهم نامه چندجانبه 
همكاري بين كشورها در يك كريدور داريم.به عنوان 
مثال در كريدور ترانزيتي ريلي چين به اروپا از طريق 
ايران، س��ند پنج جانبه اي به امضا رسانديم و در سفر 
اخير به تركي��ه مجدداً نكات��ي را براي روان س��ازي 
اجراي اين س��ند مورد توافق قرار داديم.معاون وزير 
راه و شهرس��ازي تأكيد كرد: اين موضوع اصلي است 
كه بين هم��ه راه آهن ها مورد تأكيد اس��ت و در حال 
حاضر هم ما در حال اجراي اين سياس��ت هس��تيم، 
يعني با كشورهاي همسايه در فعاليت هاي ترانزيتي 
و حمل ونقل بين المللي، تفاهمات خوبي داش��ته ايم 
كه از همه اين كشورها قدرداني مي شود، چون به هر 
حال نتايج مثبت و ارزنده اي داشته است.مديرعامل 
شركت راه آهن جمهوري اسلامي ايران همچنين در 
سي وششمين اجلاس مديران عامل سازمان همكاري 
راه آهن )OSJD( گفت: ترانزيت راه آهن ايران در سال 
99 نسبت به سال قبل با وجود پاندمي كرونا، 29 درصد 
افزايش داشته اس��ت.به گزارش ايرنا، رسولي اظهار 
كرد: در سال گذشته به رغم مسدودي ۴ ماهه مرزها 
با كشورهاي همسايه به دليل پاندمي كرونا، شرايطي 
را ايجاد كرديم تا حمل ونقل ريلي و مبادله كالا در اين 
برهه حساس با كشورهاي همجوار به شكل مطلوبي 
ادامه پيدا كند، به گونه اي كه شرايط مبادله قطارهاي 
ب��اري در حمل ونقل بين المللي طب��ق پروتكل هاي 
بهداش��تي فراهم ش��د و افزايش قاب��ل توجهي را در 
حمل ونقل ريلي ش��اهد بوديم. رسولي تصريح كرد: 
حمل و نق��ل ترانزيت راه آهن ايران در س��ال ۱۳99 
نسبت به سال قبل 29 درصد رشد و صادرات راه آهن 
ايران نيز در اين مدت ۵ درصد افزايش داش��ته است. 
مديرعامل ش��ركت راه آهن جمهوري اسلامي ايران 
اظهار كرد: در مرز ريلي كشورمان با تركيه با افزايش 
و تجهيز ناوگان و توسعه زيرساخت هاي ريلي، حجم 
حمل و نقل بين المللي بيش از ۶۵0 هزار تن بوده كه 
ركورد ۱0 سال اخير را جابه جا كرده است.وي گفت: در 
سال ۱۳99 در مرز ريلي سرخس نسبت به سال قبل 
از آن، به رشد ۱۷۳ درصدي دست يافتيم و با همكاري 
كشور تركمنستان، خط عريض ايستگاه مرزي اينچه 
برون ايران با ايستگاه مرزي تركمنستان متصل شد كه 

تسهيل و افزايش ظرفيت مبادله واگن ها فراهم شد.

مسير جاده اي براي
تعامل تجاري بيشتر با چين 

درپي افتتاح س��ومين گذرگاه مرزي بي��ن ايران و 
پاكستان در چهارشنبه هفته گذشته، حجم مبادلات 
دو كشور تا ۱.۳ ميليارد دلار افزايش خواهد يافت و از 
طريق كريدور اقتصادي »سي پك« مسيري جديد 
براي اتصال به چين در راستاي تحقق سند همكاري  
جامع 2۵ ساله باز خواهد شد.به گزارش ايسنا، افتتاح 
اين پايانه مرزي 2.۵ هكتاري ويژگي هاي بسياري 
براي ايران و پاكس��تان و حتي براي ايران و چين در 
راستاي افزايش مبادلات تجاري دو و چند جانبه به 
همراه دارد.جواد هدايتي، مديركل دفتر ترانزيت و 
حمل و نقل بين المللي س��ازمان راهداري و حمل و 
نقل جاده اي در اين باره به ايسنا گفت: با افتتاح اين 
پايانه مرزي، علاوه بر امكان ارتقاي توس��عه تجارت 
بين دو كشور از سطح بازارچه اي به سطح مرز رسمي 
و بين المللي، حجم بالايي از مبادلات اتفاق افتاده و 
سقف و محدوديتي كه در وضعيت بازارچه اي وجود 
داشت برداشته مي شود. به گونه اي كه از حدود 200 
ميليون دلار در سال گذشته مي توان به تجارت ۱.۵ 
ميليارد دلاري در هر سال رسيد كه البته حدود دو 
سال رسيدن به اين عدد طول مي كشد.وي با اشاره 
به س��رمايه گذاري ۴000 ميليارد ريالي س��ازمان 
راهداري براي افتتاح اين گذرگاه مرزي، افزود: افتتاح 
اين گذرگاه مرزي نه تنها براي مرزنشينان و بوميان 
منطقه رونق اقتصادي بيشتري به ارمغان خواهد آورد 
بلكه ازسوي ديگر مي تواند در صورت تامين امنيت، 
از اين مرز به كريدور اقتصادي چين و پاكس��تان به 
نام »سي پك« از طريق ريل و جاده متصل شد. اين 
مساله مي تواند در راستاي تحقق سند همكاري  جامع 
2۵ ساله بين ايران و چين نيز موثر باشد.مديركل دفتر 
ترانزيت و حمل و نقل بين المللي سازمان راهداري و 
حمل و نقل جاده اي با بيان اينكه مرز مشترك بين 
ايران و پاكستان گفت: يكي ديگر از ويژگي هاي اين 
پروژه اين است كه افتتاح اين گذرگاه مرزي مي تواند 
 در حوزه مس��افري ب��راي ايرانيان و پاكس��تاني ها 
نقش آفرين باشد چرا كه به عنوان مثال هر ساله در 
ماه محرم و به ويژه ايام اربعين مرز ميرجاوه پذيراي 
زائران بسياري از شيعيان پاكستان بوده است كه با 
افتتاح اين پايانه مرزي مذكور مي توان از پتانس��يل 
مسافري آنها نيز استفاده كرد چرا كه امروز از سالن 
مسافري موقت مرز »پيشين« نيز رونمايي خواهد 
شد. بر اساس اين گزارش، در ماه ها و سال هاي آينده 
بايد ديد افتتاح اين پايانه  مرزي، در ادامه تا چه اندازه 
در زمينه افزايش حجم مبادلات تجاري بين ايران 

و پاكستان و حتي ايران و چين اثرگذار خواهد بود. 

سايه موج چهارم كرونا، مذاكرات هسته اي و انتخابات رياست جمهوري بر سر بازار ملك

از يك ميليون و ۳۸۰ هزار متر مربع زمين و مستغلات در سال 99 صيانت شد 

3  ريسك  بهاري در  بازار  مسكن

چالش ها و چشم اندازهاي حقوقي املاك شهرداري
 در سال ۱۳99، از يك ميليون و ۳۸0 هزار متر مربع به ارزش 
تقريبي ريالي ۱۴ هزار ميليارد تومان از زمين ها و موضوعات 
ملكي شهرداري تهران صيانت و در ديوان عدالت اداري راي 

له شهرداري گرفته شد كه عدد بسيار قابل توجهي است.
مهدي حسن زاده شهريور، معاون دعاوي اداره كل حقوقي 
ش��هرداري تهران با اش��اره به دعاوي مطرح ش��ده عليه 
شهرداري تهران در ديوان عدالت اداري بيان كرد: يكي از 
مهم ترين موضوعات دعاوي عليه شهرداري تهران مربوط 
به مطالبه بهاي ملك است، براي طرح اين دعاوي خواهان در 
وهله نخست به ديوان عدالت اداري مي رود و اقدامات تملكي 
شهرداري، تصميمات، صورت جلسه ها و ضوابط را ابطال 
مي كند در مرحله بعد، شاكي در محاكم عمومي مطالبه 
بهاء و خس��ارت مي كند. به همين دليل اداره ديوان اداره 
كل حقوقي شهرداري تهران از اهميت بسياري برخوردار 
است و در اين راستا جهت افزايش بهره وري، اصلاح ساختار 
انجام ش��د.به گزارش ايلنا، به گفته وي، در سال ۱۳99 و 
بعد از اعمال اصلاحات ساختاري از حالت خطي به حالت 
هرمي، آراي له ش��هرداري به يك هزار و ۸۱ مورد و آراي 
عليه شهرداري به ۷۸۶ مورد رس��يد. پرونده هاي ديوان 
عدالت اداري داراي اهميت است چون مربوط به تصميمات 
شهرداري اس��ت و اعم از اقدامات و مصوبات است، به طور 
مثال اخيرا شاكي از شهرداري طرح شكايت كرده بود مبني 
بر اينكه شهرداري بابت تابلوها عوارض دريافت مي كند، اما 
بر اساس قوانين بالادستي راي به نفع شهرداري تغيير پيدا 
كرد؛ چرا كه اولا اين نهاد حق دريافت عوارض را از تابلوهايي 
با بزرگ تر از اندازه تعيين شده دارد و اولًا تعيين عوارض در 
صلاحيت شوراي شهر اس��ت و اگر كسي تا الان عوارض 
پرداخت نكرده عوارض خود را بايد به نرخ روز پرداخت كند.

حس��ن زاده، گفت: به اين دليل كه عوارض پايدار و درآمد 
پايدار براي شهرداري ناشي از تصميمات و مصوباتي است 
كه مرجع آن ديوان عدالت اداري است و اثر فرا منطقه اي و 
فرا فردي دارد، بنابراين بايد توجه ويژه به اين حوزه داشت.

   سند ۲ پارك به نام شهرداري تهران منتقل شد
وي با بيان اينكه براي نخستين بار چند تصميم اداري مهم 
با رويكرد اصلاح فرايندها و وح��دت رويه ميان اداره كل 
حقوقي و مناطق ايجاد شد، توضيح داد: زماني كه پرونده ها 
عليه شهرداري مطرح مي شود تصميمات و نحوه دفاع در 
هيات انديش��ه ورز مطرح و سپس در پرونده هاي مهم به 
مناطق نظر مشورتي داده مي شود و اداره كل در پرونده هاي 
مهم تر به طور مستقيم ورود مي كند.معاون دعاوي اداره كل 
حقوقي شهرداري تهران، با توضيح اينكه در پرونده هايي كه 
مربوط به مطالبه بها بوده است محاكم را متقاعد كرديم كه 
همزمان طرف مقابل هم محكوم به انتقال سند شود، گفت: 
براي نخستين بار اين رويه را ايجاد كرديم كه محكوميت 
ش��هرداري در پرداخت بهاء به صورت همزمان با انتقال 
سند باشد؛ چرا كه در برخي از دعاوي مطروحه زمين جزو 
سرانه ها بوده و مدعي اساساً استحقاق مطالبه بها نداشته و 
بايد سند ايشان ابطال مي شده كه جهت قصور در ابطال 
اسناد فرصت مطالبه بهاء براي او فراهم شده است.  او ادامه 
داد: يكي از پرونده هاي مهمي كه اداره كل حقوقي در اين 
قالب با آن درگير است مربوط به پارك »شهر آرا« است و 
پرونده مشابه ديگر هم كه پارسال از آن دفاع شد مربوط به 
پارك »اركيده« منطقه چهار بوده است كه سند آن به طور 

قطعي به نام شهرداري تهران منتقل شد.

   تخلف پيمانكاران بدون قرارداد
حسن زاده به حفظ حقوق عامه هم اشاره كرد و گفت: در 
حال حاضر در قوه قضاييه نگاه حقوق عمومي حداقلي است؛ 
اما با تلاش اداره كل حقوقي اين نگاه در محاكم عمومي در 
حال توسعه است مثلا تا پيش از اين اگر پيمانكاري بدون 
قرارداد كاري انجام مي داد، نسبت به مطالبات خود طرح 
دعوا مي كرد و شهرداري محكوم مي شد. اما حالا اگر كاري 
بدون قرارداد انجام شود پيمانكار متخلف است و نمي تواند 
مدعي پول خود به نرخ روز باش��د و ش��خص آمر مسوول 

جبران خسارت است و به اين ترتيب دستورات در مدار قانون 
قرار مي گيرد.معاون دعاوي اداره كل حقوقي ش��هرداري 
تهران با اشاره به اينكه اقدام ديگري كه براي نخستين بار 
در تاريخ شهرداري تهران انجام شده مطالبه هزينه هايي 
بوده كه ش��هرداري در دعاوي واه��ي عليه خود پرداخت 
كرده، افزود: گاهي فردي بر اساس يك سند مجعول عليه 
شهرداري مطالبه بها مي كرده و شهرداري در يك فرايند 
طولاني رسيدگي با پرداخت هزينه رسيدگي وصرف وقت 
كارش��ناس پرونده را برنده مي شد؛ اما هزينه دادرسي كه 
پرداخت كرده بود را دريافت نمي كرد؛ اما از س��ال ۱۳99 
شهرداري تهران هزينه دادرسي را طي طرح دادخواست 

حقوقي دريافت مي كند.

   ورود اداره كل حقوقي
به حوزه املاك شهرداري

حس��ن زاده اداره كل حقوقي را يك ب��ازوي اقدام براي 
شهرداري تهران دانست و درباره مسائل حقوقي املاك 
شهرداري هم توضيح داد: متولي املاك، سازمان املاك 
و مستغلات است، اصل موضوعات املاكي در اين سازمان 
پيگيري مي شود. اما اداره كل حقوقي از حيث نظارت در 
روي بيشتر پرونده هاي املاكي ورود مستقيم يا نظارت 
داشته و گاهاً عنوان طرف شكايت قرار گرفته يا خودمان 
با طرح ش��كايت مطالبه حقوقي مي كنيم. به طور مثال، 
اراضي ملي كه طي توافقاتي با دولت به شهرداري واگذار 
شده برخي افراد سودجو با شناسايي اين زمين ها نسبت 
به ابطال آراي ماده ۵۶ كميس��يون مربوطه اقدام و بعد 
نسبت به ش��هرداري طرح دعوي مطالبه بهاء مي كنند، 
در اين زمان اداره كل حقوقي با ورود به پرونده به عنوان 
معترض ثال��ث از تضييع حقوق ش��هرداري جلوگيري 
مي كند.به گفته وي، به پرونده هاي اراضي »مرادآباد«، 
»حصارك كن«، اراضي مربوط به »طرشت« و »شهرك 
ژاندارمري« به طور مس��تقيم ورود داريم، چرا كه موارد 

اينچنيني اثر ش��هري دارند و ش��هرداري نقش بسيار 
موثري در تصميمات شوراي حفظ حقوق بيت المال و 
صيانت از اراضي شهري داشته است.آنطور كه حسن زاده 
گفته است؛ در س��ال ۱۳99، از يك ميليون و ۳۸0 هزار 
متر مربع به ارزش تقريبي ريالي ۱۴ هزار ميليارد تومان از 
زمين ها و موضوعات ملكي شهرداري تهران صيانت و در 
ديوان عدالت اداري راي له شهرداري گرفته شد كه عدد 
بسيار قابل توجهي است. از طرف ديگر با آرايي كه اداره كل 
حقوقي توانست در محاكم عمومي له شهرداري بگيرد، 
چهار هزار و ۱00 ميليارد تومان در اداره كل حقوقي در 
سال ۱۳99 از اموال شهرداري تهران بدون در نظر گرفتن 

مواردي كه در مناطق انجام شده، صيانت شد.

   نظارت بر پروژه هاي مشاركتي 
معاون دعاوي اداره كل حقوقي شهرداري تهران، درباره 
پروژه هاي مش��اركتي هم بيان ك��رد: اداره كل حقوقي 
در پروژه هاي مشاركتي مناطق براي نخستين بار ورود 
مس��تقيم پيدا كرده و كار نظارتي انجام داده است مانند 
پروژه »بام لند« كه اگر چه اساساً ماهيت مشاركتي ندارد 
اما جزو كارهاي مشترك ميان شهرداري و سرمايه گذار 
به صورت ق��رارداد BOLT اس��ت، درب��اره پروژه هاي 
صادقيه، مژده سبلان و ... در همراهي و همكاري سازمان 
سرمايه گذاري و مشاركتها اقدامات موثر حقوقي و كيفري 
انجام شده است.وي همچنين از ورود اين اداره كل به بحث 
گودهاي رها شده در سطح شهر تهران خبر داد و گفت: تا 
پيش از اين، گودها يك موضوع شهرسازي تلقي مي شد؛ 
اما در سال ۱۳99 اداره كل حقوقي به اين موضوع به طور 
مس��تقيم ورود پيدا كرد و از مناطق و سازمان هايي كه 
متولي هس��تند مطالبه شده است، از جمله گود موسوم 
به »گود برج ميلاد«، »سيستانيكا« در منطقه 9 و ساير 
گودهاي بزرگ كه در خصوص آنها نشست هايي برگزار و 
در آخرين نوبت نسبت به مسووليت ها تعيين تكليف شد.



قيمت  بيت كوين با عب��ور از حمايت ۵۰ هزار دلاري، 
به زي��ر اين ناحيه و به كمترين ميزان در ۴۸ روز اخير 
رس��يده اس��ت. قيمت  بيت كوين پس از ثبت ركورد 
تاريخي ۶۵ هزار دلار، دچار اصلاح شد. كاهش قيمت 
 بيت كوين در طول هفته جاري شدت گرفت و در عرض 
چند ساعت، قيمت اين ارز ديجيتال به ۵۱ هزار دلار 
)يعني كمترين قيمت در سه هفته گذشته( رسيد و 
پس از آن در روز پنجش��نبه، باز هم ش��اهد افزايش 
دوباره فش��ار فروش بوديم كه در نهايت به رس��يدن 
قيمت به ۴۸ هزار و ۳۰۰ دلار منجر شد و در ساعاتي 
به ۴۵ هزار دلار هم رس��يد. اي��ن ارز ديجيتال در ۲۴ 
ساعت چيزي در حدود ۸ درصد كاهش را تجربه كرده 
است. داده هاي بازار نشان مي دهد كه تقريبا تمام ۲۰ 
ارز ديجيتال برتر با س��قوط همراه بوده اند. همچنين 
برخي كارشناسان حوزه ارزهاي ديجيتال معتقدند در 
كوتاه مدت نبايد اميدي به افزايش قيمت  بيت كوين 
داشته باشيم و سقوط قيمت اين ارز ديجيتال، پيش 
درآمد اصلاحات شديدتري است. در واقع در حالي كه 
در بلندمدت انتظار مي رود كه بيت كوين به ۶۰۰ هزار 
دلار هم صعود كند، اما تا پيش از آن، احتمال كاهش 
قيمت تا مرز ۲۰ هزار دلار هم وجود دارد. بيت كوين، 
كه ت��ا هفته گذش��ته روزهاي طلاي��ي و اوج قيمت 
خود را س��پري مي كرد ، اكنون روزهاي پرتلاطمي را 
سپري مي كند، به طوري كه ظرف ۱۲ ساعت، قيمت 
 بيت كوين با سقوط ۱۰ درصدي در ساعاتي به كمتر از 
۴۵ هزار دلار نيز رسيد. با وجودي كه اواخر فروردين ماه 
قيمت  بيت كوين حت��ي از مرز ۶۵ ه��زار دلار نيز در 
برخي صرافي ها عبور كرد، ام��ا اين روزها قيمت اين 
ارز ديجيتال جنجالي دس��تخوش اصلاح شده است. 
نمودار قيمت اين رمزارز محبوب از سقوط قيمت ۲۰ 
درصدي در عرض يك س��اعت خبر مي دهد. كاهش 
قيمت  بيت كوين در طول هفته جاري شدت گرفت و 
در عرض چند ساعت، قيمت اين ارز ديجيتال به ۵۱ 
هزار و ۵۰۰ دلار )يعني كمترين قيمت در س��ه هفته 
گذشته( رسيد. از طرفي به گزارش كوين دسك، قيمت 
 بيت كوين شب گذشته و حوالي ساعت ۸ به وقت تهران، 
از ۵۴ هزار و ۹۰۰ دلار سقوط كرد و به ۵۱ هزار و ۵۰۰ 
دلار رس��يد. پس از اين كاهش قيمت، شاهد افزايش 
دوباره فش��ار فروش بوديم كه در نهايت به رس��يدن 
قيمت به ۴۸ هزار و ۳۰۰ دلار منجر شد. پس از آن هم 
هر واحد  بيت كوين به مح��دوده ۴۸ هزار و ۵۰۰ دلار 
رسيد. اين ارز ديجيتال در ۲۴ ساعت چيزي در حدود 

۸ درصد كاهش را تجربه كرده است.

  در بلندمدت، انتظار صعود وجود دارد
ك��ي يان��گ ج��و، مديرعام��ل ش��ركت تحليل��ي 
كريپتوكوان��ت، در اي��ن باره گفته ب��ود: »داده هاي 
درون زنجي��ره اي نش��ان مي دهد ك��ه همچنان در 
بازار صعودي بلندمدت ق��رار داريم.« در صورتي كه 
 بيت كوين تا پايان هفته ميلادي نوساناتي اينچنيني 
داشته باش��د، كندل هفتگي آن با بيشترين سقوط 
از فوريه )بهمن( بس��ته مي شود. در ماه فوريه شاهد 
سقوط هفتگي ۲۱ درصدي  بيت كوين از اوج ۶۴ هزار 
و ۹۰۰ دلاري بوديم. تحليل هاي تكنيكال پيش بيني 
مي كند كه سقوط به زير ميانگين متحرك ۱۰۰ روزه 
در ناحيه ۴۹ هزار دلاري ممكن است به سقوط بيشتر 
تا ۴۶,۰۰۰ دلار بينجامد. ديگر ارزهاي ديجيتال هم 
با كاهشي محس��وس مواجه شدند. ريپل و اتريوم به 
ترتيب ۱۹.۹ و ۱۰.۸ درص��د از ارزش خود را در ۲۴ 
ساعت از دست داده اند. قيمت باينس كوين هم ۵.۸ 
درصد كاهش يافته است. داده هاي بازار نشان مي دهد 
كه تقريبا تمام ۲۰ ارز ديجيتال برتر با سقوط همراه 
بوده اند. پيش از اين تحليلگران بازار نيز هشدار داده 
بودند كه سير صعودي  بيت كوين احتمالا ريزش هاي 
ش��ديدي را به همراه خواهد داشت. هرچند برخي 
ديگر از تحليل گران بازار از  بيت كوين ۷۵ هزار دلاري 
تا ۱۰۰ هزار دلاري صحبت مي كردند. نوسانات قيمت 
 بيت كوين روز بازار س��اير ارزهاي ديجيتال نيز تاثير 
خود را گذاش��ته و باعث ش��ده است كه قيمت ساير 
رمزارزها نيز به شدت كاهش پيدا كند. در اين روزهاي 

س��قوط و اصلاح ريزش رمزارزه��ا، برخي تريدرها 
مشغول خريد ساير توكن ها هستند ولي برخي ديگر 
مي گويند تا زمان اصلاح قيم��ت بيت كوين، خريد 
رمزارزهاي ديگر نيز كار عاقلانه اي نيست. همزمان 
با س��قوط قيمت بيت كوين، اتري��وم ابتدا صعودي 
بلندپروازانه و تاريخي را براي خ��ود رقم زد. اما اين 
صعود نيز پايدار نماند و ظرف ۲۴ ساعت قيمت اتريوم 
نيز تا ۸ درصد افت كرد. در روزهاي نخستين اصلاح 
قيمت بيت كوين، ش��اهد افزاي��ش قيمت صعودي 
دوج كوين بوديم ولي طي ۲۴ ساعت گذشته ارزش 
اين رمزارز نيز سقوط كرد. بايد ديد قيمت اين رمزارز 
محبوب تا چه حدي اصلاح خواهد ش��د و چه زمان 

مجددا شاهد اوح آن خواهيم بود. 

  اصلاح شديد پيش از رسيدن
 به ۶۰۰ هزار دلار

اس��كايت مينرد، مديرارش��د ش��ركت گوگنهايم، 
مي گويد قيم��ت  بيت كوين مي تواند ت��ا ۶۰۰ هزار 
دلار هم پي��ش برود؛ ام��ا قبل از آن ممكن اس��ت 
تا ۲۰ ه��زار دلار س��قوط كند. به گ��زارش كريپتو 
پوتيتو، اسكات مينِرد، مدير ارشد اطلاعات شركت 
گوگنهايم پارتنرز، معتقد است كه قيمت  بيت كوين 
در طولاني مدت صعودي خواهد بود؛ اما پيش از آن 
ممكن اس��ت حتي تا ۲۰ هزار دلار هم سقوط كند. 
به عقيده مينرد، اصلاح قيمتي كه در روز يكش��نبه 
شاهد آن بوديم ممكن است شروعي براي اصلاحات 

ش��ديدتر باشد و حتي ممكن اس��ت قيمت اين ارز 
ديجيتال را ت��ا ۲۰ هزار دلار هم كاه��ش دهد؛ اما 
قيمت  بيت كوين در نهايت و در بلندمدت صعودي 
خواهد بود. مينرد معتقد است كه قيمت  بيت كوين 
در س��ال هاي پيش رو، مي تواند ت��ا ۶۰۰ هزار دلار 
نيز بالا رود. اين نخس��تين بار نيس��ت كه مينرد از 
 بيت كوين ۲۰ هزار دلاري صحبت مي كند و پيش از 
اين نيز همين موضوع را مطرح كرده بود. با اين حال 
كه قيمت  بيت كوين از آن زمان كمي بيشتر شده، اما 
هنوز نتوانسته به ۶۰,۰۰۰ دلار برسد. اسكات مينرد 
در مصاحبه  اخير خ��ود با CNBC به اصلاح قيمت 
 بيت كوين اشاره كرد و گفت: »قيمت  بيت كوين در 
مدت زماني كوتاه، افزايش چشمگيري را تجربه كرد 
و به نوعي دچار حباب ش��د. حال بايد منتظر اصلاح 
شديد در قيمت اين ارز ديجيتال باشيم.« مينرد از 
اين هم فراتر رفت و گفت كه قيمت  بيت كوين با بيش 
از ۵۰ درصد اصلاح، به ركورد خود در سال ۲۰۱۷، 
يعني ۲۰ هزار دلار خواهد رسيد. وي افزود كه با اين 
حال كه چنين اصلاح قيمتي مي تواند در كوتاه مدت 
به ضرر  بيت كوين تمام شود، اما اين »بخشي از فرايند 
پيشرفت  بيت كوين و رس��يدن آن به بازار صعودي 
نهايي« است. مينرد پيش تر هم پيش بيني هايي را 
مبني بر كاهش قيمت  بيت كوين ارايه كرده بود. به 
عنوان مثال در م��اه ژوييه و پس از اينكه  بيت كوين 
ركورد ۴۲,۰۰۰ دلار را ثب��ت كرد، مينرد باز هم به 
قيمت ۲۰,۰۰۰ دلار اش��اره كرد و گفت كه قيمت 
 بيت كوين به ۲۰,۰۰۰ دلار خواهد رس��يد. او حتي 
معتق��د بود كه قيم��ت  بيت كوين تا پايان س��ال از 
۴۰,۰۰۰ دلار فراتر نمي رود؛ اما كمتر از يك ماه بعد، 
خلاف آن ثابت شد. جدا از پيش بيني هايي كه مينرد 
در خصوص عملكرد  بيت كوين در كوتاه مدت دارد، او 
و تيم گوگنهايم پارتنرز بازار طولاني مدت  بيت كوين 
را صعودي تلقي مي كنند. مينرد در اظهارنظرهايي 
تعجب انگيز، قيمت ه��دف  بيت كوين را ۴۰۰ هزار 
دلار يا حتي ۶۰۰ هزار دلار پيش بيني كرده اس��ت. 
اگر قيمت ه��ر واحد  بيت كوين ب��ه ۶۰۰ هزار دلار 
افزايش پيدا كن��د، ارزش كل بازار اين ارز ديجيتال 
به ۱۱ تريليون دلار مي رس��د؛ يعني چيزي بيش از 
۵ برابر ش��ركت اپل كه در حال حاضر پرارزش ترين 
شركت جهان است. جالب است بدانيد كه ارزش كل 
بازار طلا نيز چيزي حدود ۱۱ تريليون دلار تخمين 
زده مي شود. بنابراين اين اتفاق مي تواند ارزش بازار 

 بيت كوين را با ارزش بازار طلا برابر كند.
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حمله  باج افزاري ۵۰ ميليون 
دلاري به اپل

به تازگي يك حمله  باج افزاري به اپل افشا شده كه 
منجر به سرقت اطلاعاتي بي سابقه در مورد طرح ها 
و محصولات توليدي اين ش��ركت ش��ده است. به 
گزارش مهر به نقل از ورج،  باج افزارنويسان، شركت 
تايواني كوانتا را هدف حملات خود قرار داده اند كه 
در زمينه توليد مك بوك و برخي تجهيزات سخت 
افزاري ديگر اپل فعال است. اطلاعات سرقت شده 
مربوط به توليدات فعلي و آتي ش��ركت اپل است. 
اين اقدام توسط يك گروه هكري روس به نام رويل 
صورت گرفته كه به سودينوكيبي نيز مشهور است 
و در تاريخ ۲۰ آوريل تصاويري از داده هاي سرقت 
شده خود را به اشتراك گذاشت. اين اقدام پس از آن 
رخ داد كه شركت تايواني كوانتا از پرداخت باج ۵۰ 
ميليون دلاري به اين گروه هكري خودداري كرد. 
اين هكرها از خود اپل خواسته اند تا اول ماه مه، باج 
درخواستي را پرداخت كند، در غير اين صورت روند 
انتشار اطلاعات خصوصي اپل ادامه مي يابد. كوانتا 
نفوذ هكري به سرورهاي خود را تأييد كرده و افزوده 
كه در حال بررسي موضوع با همكاري متخصصان 
امنيت سايبري است و اين روند بر كسب و كار آن 
تأثيري نخواهد داش��ت. هكرهاي گروه رويل قبلًا 
نيز حملاتي را به ش��ركت هايي مانند اي سر انجام 
داده بودند. اطلاعات منتشر شده توسط اين هكرها 
مربوط به بازطراحي رايانه اي مك، مك بوك اير ام ۱ 
سال ۲۰۲۰ و برخي لپ تاپ هاي هنوز عرضه نشده 

اين شركت بوده است.

ناتواني نمايندگان اپل و گوگل در 
قانع كردن سناتورهاي امريكايي

روز گذشته جلسه استماع گوگل و اپل در كنگره 
امريكا برگزار ش��د ام��ا توضيح��ات نمايندگان 
شركت ها درباره دريافت هزينه از توسعه دهندگان 
اپ ها و رفت��ار غيررقابتي نمايندگان را قانع نكرد. 
به گزارش مهر به نقل از رويترز، روز گذشته پنلي 
از س��ناتورهاي امريكايي از مقامات اپل و گوگل 
درباره س��لطه اپ اس��تورهاي آنه��ا و همچنين 
سواس��تفاده از قدرت در مقابل رقباي كوچك تر 
سوالاتي پرس��يدند. ايمي كلوبوچار سناتور ارشد 
دموكرات در اين جلسه استماع گفت اپل و گوگل 
مي توانند از قدرتش��ان براي مس��تثني كردن يا 
س��ركوب كردن اپ هايي استفاده كنند كه رقيب 
محصولات شان به حساب  مي آيند و هزينه هايي 
زياد از توسعه دهندگان دريافت مي كنند كه روي 
رقابت تأثير مي گذارد. اين در حالي است كه عده اي 
از توسعه دهندگان اپ از جمله اسپاتيفاي )سرويس 
پخش موسيقي( از مدت ها قبل شكايت دارند كه 
سياست اجباري اشتراك گذاري درآمد حاصل از 
فروش محصولات ديجيت��ال و قوانين حضور در 
اپ استورهاي اپل و گوگل نوعي رفتار ضد رقابتي 
به حساب مي آيد. نمايندگان اپل و گوگل در اين 
جلسه به سناتورها اعلام كردند شركت هاي مذكور 
به شدت فروشگاه هاي اپ خود را كنترل مي كنند و 
قوانين مربوط به اشتراك گذاري درآمد اپ ها براي 
تأمين هزينه هاي اقدامات امنيتي جهت حفاظت 
از مشتريان در مقابل اپ ها و اقدامات مخرب لازم 
است. اما كايل آن دير مدير ارشد همخواني اپل در 
پاسخ به سوال سناتور جاش هاولي اعلام كرد تمام 
هزينه هاي دريافتي از توسعه دهندگان اپ ها صرف 
اقدامات امنيتي نمي شود. اما توضيحات »آن دير« 
و ويلسون وايت )يكي از مديران گوگل و نماينده 
ش��ركت در جلسه اس��تماع( درباره عدم دريافت 
هزينه هاي اجباري از اوبر و اپ هايي كه محصولات 
فيزيكي مي فروشند، نمايندگان مجلس امريكا را 

قانع نكرد.

رشد مشتركان نتفليكس با بازگشايي 
كسب و كارها كاهش يافت

نتفليكس اع��لام كرده ك��ه رش��د كاربرانش در 
اولين س��ه ماهه امسال كمتراز حد تصور بود كه با 
افزايش رقابت در بازار پس از قرنطينه يك هشدار 
محس��وب مي شود. به گزارش پيوس��ت به نقل از 
وال استريت ژورنال، اين ش��ركت اعلام كرد كه از 
ژانويه تا مارس چهار ميليون كاربر جديد داشته كه 
از پيش بيني شش ميليوني اين شركت كمتر بود. 
ريد هيستينگز، هيات مديره و مديرعامل نتفليكس 
در يك تماس تصويري درمورد نتايج شركت در اين 
زمينه گفت: »درحال حاضر اوضاع كمي متزلزل 
است.« به دنبال اين خبر سهام نتفليكس ۸.۴ درصد 
سقوط كرد. ارزش سهام اين شركت در دوازده ماه 
گذشته ۲۶ درصد كاهش يافته است. ميزان كاربران 
جديد در سه ماهه اول سال ۲۰۲۱ نسبت به ۱۵.۸ 
ميليون نفري كه سال گذشته با شروع پاندمي كرونا 
و در خانه ماندن مردم به اين پلتفورم اضافه شدند 
كاهش يافته است. گرگوري پيترز، مدير اجرايي 
نتفليكس در جلس��ه اي با س��رمايه گذاران گفته 
اس��ت »وقتي مردم در قرنطينه هستند مشاركت 
آنها بيش��تر مي شود.« بس��ياري از مشترياني كه 
واكسينه شده اند ديگر در خانه نمي مانند و با وجود 
تهدي��د كرونا چگونگي هزينه ك��رد خود را تغيير 
داده اند و از طرف ديگر شركت هاي هواپيمايي در 
اين تابستان پيش بيني كرده اند كه وضعيتشان تا 
حدودي بهبود خواهد يافت. سينماها و ديگر كسب 
و كارهاي محلي كه از بحران كرونا و محدوديت هاي 
آن ضربه خوردند در نيويورك، لس آنجلس و چند 
مكان ديگر شروع به بازگش��ايي كردند و در حال 
اس��تخدام نيرو هس��تند.همچنين نتفليكس در 
نامه اي به سهامداران اعلام كرد كه باور دارد رشد 
مشتركان »به دليل كش��ش بزرگ كوويد ۱۹ در 
س��ال ۲۰۲۰ و سرعت پايين توليد محتوا در نيمه 
اول اين س��ال كه توليد را به دليل كرونا به تاخير 
انداخت كاهش يافته است.«رشد كمتر از حد انتظار 
اين شركت در دوره اي است كه رقابت در اين بازار 
افزايش يافته اس��ت. ديزني پلاس از شركت والت 
ديزني كه حدود يك س��ال و نيم پيش راه اندازي 
ش��د حالا ۱۰۰ ميليون كاربر در جهان دارد. ديگر 
رقبا از جمله HBO Max از AT&T، اپل تي وي 
پلاس از شركت اپل و پرايم ويدئو از آمازون نيز در 
حال سرمايه گذاري سنگين در اين حوزه هستند. 
با وجود بازار شلوغ شبكه هاي نمايش، نتفليكس 
مي گويد رقباي اين ش��ركت نقش��ي در عملكرد 
ضعيف آنه��ا ندارند. هيات مديره اين ش��ركت در 
اين مورد گفت: »هيچ تغيير قابل توجهي در بازار 
رقابتي مشاهده نكرديم. ما تمام داده ها را بررسي 
كرديم اما تفاوتي نمي بينيم.« نتفليكس مي گويد 
كه انتظار دارد در نيمه دوم امس��ال كه برنامه هاي 
 You" و " The Witcher" پرطرفداري مانن��د
" قسمت هاي جديدش��ان را عرضه كنند بار ديگر 
تعداد مشتركان افزايش يابد. نتفليكس پيش بيني 
كرده كه امس��ال بيش از ۱۷ ميلي��ارد دلار روي 
توليد محتوا هزينه كند. تد ساراندوس، مدير ارشد 
محتواي اين ش��ركت هم اعلام كرد كه بسياري از 
پروژه هايي كه مي خواس��تند اوايل امسال منتشر 
كنند به تعويق افتاده اند. با اين حال نتفليكس در 
هفته هاي اخير با اكتس��اب و اخ��ذ مجوز در حال 
تقويت محتوا اس��ت. اين ش��ركت قراردادي يك 
ميليارد دلاري را با شركت سوني پيكچرز منعقد 
كرد و حق پخش محتواي سينمايي اين شركت را 
از سال ۲۰۲۲ در اختيار خواهد داشت. همچنين 
مبلغي را براي حق ساخت قسمت هاي بعدي فيلم 
»Knives Out « با ب��ازي دنيل كرگ پرداخت 
كرده است. به عنوان بخشي از قرارداد سوني، اين 
دو ش��ركت محتوايي نو را ب��راي نتفليكس توليد 
مي كنند. نتفليكس گفته اس��ت كه اين سه ماهه 
قصد بازخريد س��هام را دارد و امكان خريد تا س��ر 
حد ۵ ميليارد دلار را خواهد داش��ت. اين شركت 
سود س��ه ماهه ۱.۷۱ ميليارد دلار يا ۳.۷۵ دلار در 
ازاي هر سهم را براي امسال گزارش كرده كه سال 
گذشته اين رقم ۵۴۲.۲ ميليون دلار يا ۱.۱۹ دلار 
در ازاي هر س��هم بود. درآمد اين شركت از ۶.۶۴ 
ميليارد دلار به ۷.۱۶ ميليارد دلار رس��يده است. 
نتفليكس ۱.۳۶ ميليارد دلار سود خالص و درآمد 
۷.۱۳ ميليارد دلار را براي اين دوره پيش بيني كرده 
است. در سه ماهه اول مشتركان خارجي بيشترين 
رشد را داشتند. نتفليكس ۱.۸ ميليون كاربر جديد 
را براي مناطق اروپ��ا و خاورميانه گزارش كرده و 
آسيا هم ۱.۴ ميليون كاربر جديد براي نتفليكس 
داش��ته اس��ت. تعداد كاربران در امريكاي لاتين 
۳۶۰ ه��زار و در امريكا و كانادا ۴۵۰ مورد بيش��تر 
شده اس��ت. رييس هيات مديره اين شركت اعلام 
مي كند كه محتواي خود براي ژاپن و كره جنوبي 
را مش��خص كرده است. اما درمورد هند »هنوز در 
حال بررسي هستيم.« اين شركت ماه مارس را با 
۲۰۸ ميليون كاربر جهاني به پايان برد. نتفليكس 
انتظار دارد كه در سه ماهه دوم يك ميليون كاربر 
جديد داشته باشد درحالي كه در سه ماهه دوم سال 
گذشته نتفليكس ۱۰ ميليون كاربر جديد جذب 
كرد. سال گذشته و به دنبال سيل كاربران جديد، 
نتفليكس مجموعه تغييراتي انجام داد. نتفليكس 
قيمت پرطرفدارترين طرح ماهيانه اش را يك دلار 
افزايش داد و به ۱۳.۹۹ دلار در ماه رساند و هزينه 
اش��تراك ويژه خود را هم با افزايش��ي ۲ دلاري به 
۱۷.۹۹ دلار در ماه رساند. از سوي ديگر ماه گذشته 
اين شركت طرحي براي تقويت رمز عبور را آزمايش 
كرد كه قرار بود از اشتراك گذاري حساب جلوگيري 
كند. اما رييس هيات مديره اين ش��ركت گفت كه 
اين شركت هيچگاه با مساله رايج اشتراك حساب 
بين مشتريان مخالفتي ندارد و قرار نيست امكان 

چنين كاري را از بين ببرد.

قيمت  بيت كوين ظرف ۱۲ ساعت، با سقوط ۱۰ درصدي در ساعاتي به كمتر از ۴۵ هزار دلار رسيد

سقوطآزادبيتكوين

اختصاص ۹۱ ميليارد تومان تسهيلات به شركت هاي نوپا

رجيستري، قاچاق تلفن همراه را به صفر رساند

مطابق با گزارش  عملكردي معاونت سياست گذاري 
و توسعه اقتصاد ديجيتال سازمان فناوري اطلاعات، 
بيش از ۹۱ ميليارد تومان تسهيلات در يكسال اخير از 
محل سامانه نوآفرين به شركت هاي نوپا اختصاص يافته 
اس��ت. به گزارش مهر، سامانه ايران نوآفرين بر اساس 
مصوبه هيات وزيران در خردادماه سال ۹۸ در حمايت 
از شركت هاي نوپا به عنوان درگاه واحد ارايه خدمات 
به زيست بوم نوآفريني كشور توسط سازمان فناوري 
اطلاعات اي��ران و با همكاري معاونت علمي و فناوري 
رياست جمهوري و سازمان نظام صنفي رايانه اي كشور 
و صندوق نوآوري و ش��كوفايي طراحي و پياده سازي 
شده است. چشم انداز ايجاد اين سامانه، تبديل شدن به 
پنجره واحد ارايه خدمات به حوزه نوآفريني در كشور و 
ايجاد پايگاه داده يكپارچه و جامع، براي درج و نگهداري 
و تحلي��ل اطلاع��ات در جهت سياس��ت گذاري هاي 
صحيح و كلان كش��ور است. از جمله اهداف اين طرح 
نيز مي توان به حمايت از كسب و كارهاي نوپا، هموار 
كردن مسير توسعه و رشد اكوسيستم نوآفريني، توانايي 
ارزيابي دقيق ش��ركت هاي نوپا در كش��ور، شناسايي 
جامع��ه آماري دقيق از اكوسيس��تم نوآفريني، ايجاد 
امنيت رواني و اقتصادي براي اين شركت ها اشاره كرد. 
معاونت سياس��ت گذاري و توس��عه اقتصاد ديجيتال 
س��ازمان فناوري اطلاعات ايران به تازگي در گزارشي 
عملكردي، آخرين وضعيت اين سامانه و داده هاي ثبت 
شده در آن را به اشتراك گذاشته شده است. مطابق با 
اين گزارش، ۹۸۰ شركت نوپا و بزرگ، ۱۲۹۷ تيم نوپا 
و ۲۲۷۷ سفارش خدمات در اين سامانه به ثبت رسيده 
است. بررسي ها نشان مي دهد كه بيشترين آمار ثبت 
تيم هاي نوپا و نيز شركت هاي نوپا مربوط به تهران است 
و در مجموع با بيش از ۴۰ درصد پراكندگي، بيشترين 
تيم ها و ش��ركت هاي نوپا در تهران مس��تقر هستند. 
شركت هاي ارايه دهنده خدمات در زيست بوم نوآفريني 
در دس��ته هاي خدمات امنيت اطلاع��ات، تبليغات و 

بازاريابي ديجيتال، توزيع محصولات و خدمات پستي، 
تس��ت كاربري محصول و خدمات، مشاوره حقوقي، 
پايش ش��بكه هاي اجتماعي، خدمات اپليكيش��ن، 
خدمات تراكنش مالي و كيف پول، نرم افزارهاي اداري 
و حس��ابداري، فضاي ابري، پردازش و ذخيره س��ازي 
و زيرساخت محتوا طبقه بندي ش��ده اند كه خدمات 
مربوط به فضاي ابري و پردازش و پس از آن تبليغات، 
بيش��ترين خدمات مورد استقبال از س��وي كاربران 
هس��تند. وضعيت فعاليت تيم هاي نوپا از نظر صنعت 
نش��ان مي دهد كه بيش از ۵۰ درصد تيم ها مربوط به 
صنعت ICT هستند و بر اساس نوع خدمت، نيز فناوري 
اطلاعات بيشترين درصد فراواني را دارد. عملكرد سامانه 
نوآفرين در تسهيلات پرداختي به شركت ها و تيم هاي 
نوپاي كشور از محل كميته وام وجوه اداره شده وزارت 
ارتباطات نشان مي دهد كه در بازه زماني دي ماه ۹۸ تا 
اسفند سال ۹۹ مبلغ ۹۱ ميليارد و ۹۹۱ ميليون تومان 
به ۲۴۲ شركت متقاضي از محل دبيرخانه تسهيلات 
وجوه اداره شده وزارت ارتباطات، اختصاص يافته است. 
در همين حال ۱۱ ميليارد توم��ان قرارداد عامليت با 
يكي از صندوق هاي كارآفريني منعقد شده و همكاري 
با صندوق نوآوري و شكوفايي نيز از طريق حمايت در 
توليد مودم، موبايل، پروژه POTN، تجهيزات اكتيو 
ديتاسنتر، توليد محتوا، پروژه ابر ايران و تجهيزات انتقال 
صورت گرفته است. اين گزارش نشان مي دهد كه مبلغ 
۱۷ ميليارد تومان نيز به ۲۳ شركت متقاضي وام كرونا 
و كسب و كارهاي آسيب ديده از شيوع اين بيماري، در 
بازه زماني فروردين تا مهر ۹۹ اختصاص يافته است كه 
بيشتر مربوط به متقاضيان كسب و كارهاي خدمات 
گردش��گري و بليت، خدمات در مح��ل و تحويل غذا 
مي شود. در بازه زماني دي ماه ۹۸ تا اسفند ۹۹ ماهانه 
به طور متوسط مبلغ ۶ ميليارد تومان از محل وجوه اداره 
ش��ده وزارت ارتباطات، به شركت هاي نوپا تسهيلات 

تعلق گرفته است. 

وزارت ارتباطات اعلام كرد با اجراي طرح رجيستري 
)سامانه شناسايي گوش��ي تلفن همراه و تجهيزات 
داراي س��يم كارت( توانست قاچاق تلفن همراه را به 
صفر برساند، در دو سال ابتدايي اجراي اين طرح بيش 
از ۲۶۰ ميليون تلفن همراه در كشور رجيستر شد. به 
گزارش ايرنا، وزارت ارتباطات در پنجاهمين قسمت از 
ويديوهاي ايران هوشمند، به شرح فرآيند اجراي طرح 
رجيستري تلفن همراه و مزاياي آن پرداخته است. 
س��امانه شناسايي گوش��ي تلفن همراه و تجهيزات 
داراي س��يم كارت ب��ه عنوان طرح »رجيس��تري« 
ش��ناخته مي ش��ود. اين طرح براي حف��ظ حقوق 
مشتركان و جلوگيري از فروش گوشي هاي قاچاق 
كه از رويه هاي غيرقانوني وارد كشور مي شوند تدوين 

و اجرايي شده است. طرح رجيستري، تمام برندهاي 
مختلف تلفن هم��راه موجود در بازار اي��ران را در بر 
گرفته و موجب حذف واردات گوش��ي هاي قاچاق و 
افزايش واردات قانوني گوشي و تجهيزات داراي سيم 
كارت شده است. در طرح رجيستري پس از روشن 
كردن تلفن با اس��تفاده از كد فعال سازي درج شده 
روي جعبه يا كارت گارانتي و از طريق شماره گيري 
كد دستوري #۷۷۷۷* با انتخاب گزينه فعال سازي و 
وارد كردن شناسه IMEI روي جعبه، مي توانيد تلفن 
همراه خود را فعال كنيد. اين طرح با ابتكار سازمان 
تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي از مهرماه ۹۶ آغاز 
و تا پايان سال ۹۸ بيش از ۲۶۰ ميليون تلفن همراه 
و سيم كارت فعال را شامل شد. ارايه گارانتي اصلي و 

خدمات پس از فروش و جلوگيري از ورود گوشي هاي 
بي كيفيت و مضر براي سلامتي از جمله اهداف طرح 
رجيستري است. از اين طريق مي توانيد اصالت گوشي 
تلفن همراه خود را اس��تعلام كنيد. ورود به سامانه و 
اپليكيشن همتا و اپليكيش��ن دولت همراه، راه هاي 
استعلام اصالت گوشي تلفن همراه و تجهيزات داراي 
س��يم كارت هس��تند. به گزارش ايرنا اواخر تيرماه 
۹۸ همايش »ايران هوش��مند« حضور محمدجواد 
آذري جهرم��ي وزير ارتباطات و وزي��ران ارتباطات 
كشورهاي روسيه، تركيه و جمهوري آذربايجان، در 
سالن اجلاس سران آغاز به كار كرد. »ايران هوشمند« 
ايراني اس��ت بهره من��د از نيروي انس��اني خلاق كه 
چالش ها را فرصت بروز نوآوري مي داند؛ كشوري كه 

در آن توسعه اقتصاد ديجيتال براي حمايت از كسب 
و كارهاي نوپا به يك روال تبديل ش��ده باشد. ايران 
هوشمند يعني حكمراني هوش��مند، يعني مبارزه 
با فس��اد و ايجاد س��ازوكارهاي ش��فاف در خدمات 
اداري و در دس��ترس بودن انواع خدمات عمومي در 
گوشي همراه هر ايراني؛ ايران هوشمند يعني ايران 
متصل به جهان اما مقاوم سازي شده در برابر سلطه 
فناورانه؛ ايران هوش��مند آينده روشن را براي نسل 
امروز و فرداي خود به ارمغان مي آورد. هدف از ايران 
هوش��مند و طرح هاي متعدد ذيل آن ايجاد ثروت از 
طريق اقتصاد ديجيتال است و استارتاپ ها به عنوان 
فوتون هاي روشن كننده اقتصاد ديجيتال نقشي مهم 

در اين زمينه خواهند داشت.

»آگهي ارزيابي كيفي سازندگان / توليدكنندگان كالا«
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 نظر به دس�تور مواد1و۳ قانون تعيين تکليف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
1۳۹0/۹/20 و برابر رای شماره 1۳۹۹60۳1001۳02۳۵۷۷مورخ 1۳۹۹.12.11هيات قانون تعيين 
تکليف .....موضوع ماده يک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی ....چمستان....... تصرفات مالکانه 
و بلامعارض متقاضی آقای/خانم سحر دهقان حداد....فرزند..علی....نسبت به ششدانگ يک 
قطعه زمين با بنای احداثی / به مساحت .....424.۸۵ متر مربع به شماره پلاک ...۷6....فرعی از 
....4از اصلی واقع در قريه ميرنابخش...دو خريداری شده از آقای /خانم..ولی اله دهقان مالک 
رسمی محرز گرديده اس�ت لذا به موجب ماده ۳ قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و 
س�اختمانهای فاقد سند رس�می و ماده 1۳ آئيين نامه مربوطه اين اگهی در دو نوبت به فاصله 
1۵ روز از طريق اين روزنامه و محلی/کثيرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای هيات 
الصادق تا در صورتيکه اشخاص ذينفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند بايد از تاريخ 
انتشار اولين آگهی و درروستاها از تاريخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت 
محل وقوع ملک تسليم و رسيد اخذ نمايند. معترض بايد ظرف يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض 
مبادرت به تقديم دادخواست به دادگاه عمومی محل نمايد و گواهی تقديم دادخواست به اداره 
ثبت محل تحويل دهد که در اين صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است 
و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد يا معترض گواهی تقديم دادخواست به 
دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکيت می نمايد و صدور 

سند مالکيت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نيست. م الف 1۹۹11۵۷۹
تاريخ انتشار نوبت اول.. 1400.02.04تاريخ انتشار نوبت دوم. 1400.02.1۸

 آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی

رئيس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان-  عين اله تيموری

نظر به دس�تور مواد1و۳ قانون تعيين تکليف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
1۳۹0/۹/20 و برابر رای شماره 1۳۹۹60۳1001۳0200۸6مورخ 1۳۹۹.11.0۹هيات قانون تعيين 
تکليف .....موضوع ماده يک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی ....چمستان....... تصرفات مالکانه 
و بلامعارض متقاضی آقای/خانم معصومه غضنفری نيا ....فرزند..ناصر ....نسبت به ششدانگ يک 
قطعه زمين با بنای احداثی / به مساحت .....226.۸0 متر مربع به شماره پلاک ...22۵....فرعی 
از .... 6اصلی واقع در قريه ايرکابخش...دو خريداری ش�ده از آقای /خانم..شکراله پورحسين 
مالک رسمی محرز گرديده است لذا به موجب ماده ۳ قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 
و س�اختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 1۳ آئيين نامه مربوطه اين اگهی در دو نوبت به فاصله 
1۵ روز از طريق اين روزنامه و محلی/کثيرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای هيات 
الصادق تا در صورتيکه اشخاص ذينفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند بايد از تاريخ 
انتشار اولين آگهی و درروستاها از تاريخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت 
محل وقوع ملک تسليم و رسيد اخذ نمايند. معترض بايد ظرف يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض 
مبادرت به تقديم دادخواست به دادگاه عمومی محل نمايد و گواهی تقديم دادخواست به اداره 
ثبت محل تحويل دهد که در اين صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است 
و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد يا معترض گواهی تقديم دادخواست به 
دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکيت می نمايد و صدور 

سند مالکيت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نيست. م الف 1۹۹11۵۷4
تاريخ انتشار نوبت اول.. 1400.02.04 تاريخ انتشار نوبت دوم. 1400.02.1۸

 آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی

رئيس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان- عين اله تيموری



تعادل | فرشته فريادرس |
تعيي�ن ن�رخ پاي�ه صادرات�ي يك�ي از داغ ترين 
موضوعات در عرصه تجارت خارجي اس�ت كه به 
صادرات و بازگشت ارزهاي صادراتي گره خورده 
اس�ت.صادراتي كه براساس آمارها تاپايان بهمن 
۹۹ مع�ادل ۱۵ درصدو ت�ا پايان س�ال ۹۹ معادل 
۲۰ درصد افت را نش�ان مي دهد. س�كاندار بانك 
مركزي اما دلي�ل اين افت ص�ادرات را به كاهش 
نرخ پاي�ه صادراتي گره مي زند كه ب�ه اصرار وزير 
اقتص�اد و رييس كل گمرك انجام ش�ده اس�ت. 
ادعايي كه معاون فني گم�رك آن را رد مي كند و 
مي گويد: طبق پيش�نهاد بانك مركزي به دولت، 
كميته قيمت گذاري كالاهاي صادراتي در گمرك 
مكلف ش�ده، در مقاطع دوماه�ه ارزش كالاهاي 
صادرات�ي را به روزرس�اني كن�د. همچنين بنابر 
بسته سياستي نحوه برگشت ارز صادراتي، بانك 
مرك�زي مجاز ش�د ۲۰ درص�د از ارزش صادراتي 
اعلامي توس�ط گم�رك اي�ران را به دلي�ل نحوه 
محاس�به ارزش پايه صادراتي در ميزان بازگشت 
ارز حاصل از صادرات آنان منظور كند. گفته هاي 
مهرداد جمال ارونقي حكايت از اين داردكه بانك 
مركزي نه تنها با تشكيل كميته مخالفت نداشته، 
بلكه گمرك را مكلف به به روزرس�اني ارزش ها از 
طريق مصوبه هيات وزيران كرده است. »تعادل« 
به منظور روش�ن شدن ابعاد بيشتر اين موضوع و 
چگونگي تعيين نرخ پايه صادراتي وجزييات آن 
به گفت وگو با »مهرداد جمال ارونقي«معاون فني 
گمرك پرداخته است كه مش�روح آن را در ادامه 

مي خوانيد: 
     

  يكي از موضوعات خيلي مهم در عرصه تجارت 
خارجي كه طي سال هاي اخير به دليل تنگناهاي 
ارزي بيشتر مورد توجه قرار گرفته، بحث تعيين 
ارزش پايه صادراتي است؛  اگر ممكن است در مورد 
فرمول محاسباتي نرخ پايه صادراتي، توضيحاتي 

ارايه دهيد؟ 
با توجه به سياست هاي ارزي دولت در شرايط اقتصادي 
حاضر، لزوم ارزش گذاري صحيح كالاهاي صادراتي، يكي 
از دغدغه ها و اولويت هاي مهم گمرك ايران بوده است به 
نحوي كه ارزش گذاري پايي��ن در اقلام صادراتي، باعث 
افزايش صادرات و متعاقباً كمبود كالا در سطح عرضه شده 
و ارزش گذاري بالا و غيرواقعي در اين اقلام، باعث تعطيلي 
بنگاه هاي اقتص��ادي به دليل عدم امكان ايفاي تعهدات 
ارزي غيرواقعي و نيز گرايش به صدور كالا با كارت هاي 
اجاره اي يا يك بارمصرف مي گردد. بنابراين نقش گمرك 
در تحقق اهداف و برنامه ها، به منظور بازگشت ارز حاصل 
از صادرات، حفظ اش��تغال پايدار و نيز توسعه صادرات 

غيرنفتي بسيار حايز اهميت است.
اما درمورد تعيين نرخ پايه صادراتي بايد توجه داش��ت 
ارزش گمركي كالاي صدوري، عبارت اس��ت از قيمت 
فروش كالا براي صدور به اضاف��ه هزينه بيمه، باربري و 
حمل و نقل و ساير هزينه هايي كه به آن كالا تا خروج از 
قلمرو گمركي تعلق مي گيرد كه از روي سياهه و اسناد 
تسليمي صادركننده تعيين مي گردد. حال، در صورت 
عدم ارايه اس��ناد يا نا متناسب بودن ارزش اظهار شده به 
دلايل مستند، گمرك ارزش كالاي صدوري را با استعلام 
از مراجع ذيربط و براساس قيمت عمده فروشي آن در بازار 
داخلي به اضافه هزينه هايي كه تا خروج از قلمرو گمركي 

به آن تعلق مي گيرد تعيين مي نمايد.
  براي تعيي�ن اين نرخ پايه صادراتي فقط گمرك 
ايران اعمال نظر مي كند يا سازمان ودستگاه هاي 

ديگري هم در اين امردخالت دارند؟ 
به منظور تعيين ارزش كالاهاي صادراتي، گمرك ايران 
مي تواند كارگروهي متشكل از نمايندگان گمرك ايران و 
دستگاه هاي ذيربط شامل اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و 
كشاورزي جمهوري اسلامي ايران، سازمان توسعه تجارت 
و وزارتخانه ذير بط تش��كيل دهد. چ��ون احصاء قيمت 
عمده فروشي بازار داخلي برخي از محصولات صادراتي 
از سوي گمرك ايران ممكن نيس��ت از اين رو نسبت به 
استعلام كتبي ارزش كالاهاي صادراتي از وزارتخانه ها و 
سازمان هاي دولتي مانند وزارت جهاد كشاورزي، وزارت 
نفت، س��ازمان توس��عه تجارت، وزارت صنعت، معدن 
وتجارت، اتحاديه ها و انجمن ها، اقدام و سپس جوابيه در 
كارگروه مزبور مطرح مي شود. بايد توجه داشت مجموع 
ارزش كالاه��اي صادراتي ثبت ش��ده در پرتال گمرك 
جمهوري اس��لامي ايران بالغ بر 57887 ركورد بوده كه 
سهم ارزش هاي ثبت شده صادراتي در سال 1399 طي 

31 جلسه كارگروه مزبور بالغ بر 19300 ركورد است. 
  آق�اي ارونقي اخير ريي�س كل بانك مركزي در 
اظهاراتي دليل اصلي افت ۲۰ درصدي صادرات غير 
نفتي در سال۹۹ با وجود افزايش نرخ ارز را اصرار 
وزير اقتصاد و رييس كل گمرك ايران براي كاهش 
نرخ پايه صادراتي كالاهاي مختلف عنوان كردند؛ 

آيا اين ادعا صحت دارد؟ 
هرگونه كاه��ش ارزش پايه صادرات��ي در اين كارگروه 
مصوب مي شود كه البته گمرك ايران نيز در اين كارگروه 
صرفاً داراي يك رأي است. اما بايد به اين نكته مهم توجه 
كرد كه طبق پيش��نهاد بانك مركزي به دولت، كميته 
قيمت گذاري كالاهاي صادراتي در گمرك مكلف شده 
است، در مقاطع دوماهه ارزش كالاهاي صادراتي را به روز 
رساني كند. همين طور وفق بسته سياستي نحوه برگشت 
ارز حاصل از صادرات، بانك مركزي مجاز شد 20 درصد 
از ارزش صادراتي اعلامي توسط گمرك ايران را به دليل 
نحوه محاسبه ارزش پايه صادراتي در ميزان بازگشت ارز 

حاصل از صادرات آنان منظور كند. 
در مورد كاهش 20 درصدي صادرات هم كه اعلام شده 
نياز به اين توضيح است كه در دوازده ماهه سال 1399، 
ميزان صادرات قطعي كالاهاي غير نفتي كش��ور بالغ بر 
113 ميليون تن و به ارزش 35 ميليارد دلار بوده اس��ت 
كه در مقايسه با مدت مش��ابه سال 1398، كاهشي 15 
درصدي در وزن و 14/6 درصدي در ارزش دلاري داشته 
اس��ت. آمار صادرات به تفكيك كالاهاي پتروش��يمي، 
ميعانات گازي و ساير كالاها در سال گذشته نشان مي دهد 
صادرات كالاهاي پتروشيمي بالغ بر 47/6 ميليون تن، 
ميعانات گازي معادل 576 هزار تن و س��اير كالاها بالغ 
بر 65/4 ميليون تن بوده كه نس��بت به سال 1398، به 
ترتي��ب 22/89، 42/42 و 7/46 درص��د از نظ��ر ارزش 

كاهش داشته است. 
  پس منظور از افت ۲۰ درصدي صادرات در يازده 
ماهه ۹۹ بوده، چراكه براساس آمار ۱۲ ماهه سال ۹۹ 
و آماري كه هم اكنون ارايه كرديد، صادرات در سال 
۹۹ نس�بت به ۹۸ كاهش نزديك به۱۵ درصدي از 

نظر ارزشي داشته نه ۲۰ درصدي. 
بله. افت 7 ميلياردي صادرات مورد نظر رييس كل بانك 

مربوط به آمار 11 ماهه سال 99 بوده است. 
   خب اين تعيين نرخ براساس چه فاكتورهايي 

اعمال و اعلام مي شود؟ 
در اينجا بايد به اين موضوع توجه داشت كه نرخ بازار داخلي 
برخي كالاها مانند »محصولات پتروشيمي، سنگ آهن، 
شمش فلزات و ...« متأثر از قيمت هاي اعلامي بازارهاي 
بين المللي يا منطقه اي معتبر اس��ت. ب��ه عنوان مثال، 
قيمت محصولات پتروشيمي در سايت نشريه بين المللي 
ARGUS يا نرخ شمش فلزات برگرفته از سايت بورس 
فل��زات لن��دن LME و.... بوده كه اي��ن قيمت ها نيز به 
صورت ماهيانه يا هفتگي توسط نمايندگان دستگاه هاي 
عضوكارگروه ارزشگذاري جهت لحاظ در تعيين و محاسبه 
قيمت كالاهاي يادشده ارايه مي شود و هرگونه افزايش يا 
كاهش ارزش هاي پورتال گمرك ايران متأثر از افزايش 
يا كاهش قيمت هاي بين المللي ي��ا منطقه اي مربوطه 

خواهد بود.
  استنباطم از حرف هاي شما اين است كه كاهش 
نرخ پايه صادراتي از دلايل عمده كاهش صادرات 

نبوده است. همينطور است؟ 
بله. با يك بررسي ساده مي توان به اين موضوع رسيد كه 
كاهش نرخ پايه صادراتي از دلايل عمده كاهش صادرات 
يا تقليل ارزش صادرات كشور نبوده و دلايل متعددي در 
اين راستا نقش ايفاء مي كنند كه لازم است به اين دلايل 
هم توجه لازم صورت پذيرد تا شائبه اي براي افكار عمومي 

به وجود نيايد. 
  چه دلايلي؟ 

پيشتر عرض شد؛ از دلايل عمده مي توان به كاهش قيمت 
محصولاتي چون پتروشيمي، شمش فلزات و ...، كاهش 
قيمت نفت در بازارهاي جهاني اش��اره كرد. البته علاوه 
شرايط كرونايي، كاهش نرخ پايه صادراتي از ديگر عوامل 

اثر گذار بر افت صادرات سال 99 بوده است. 
  آيا هنوز ن�رخ پايه هاي صادراتي براس�اس ارز 

تعيين مي شود؟
بله، نرخ پايه هاي صادراتي براساس نرخ ارز اعلامي از سوي 

بانك مركزي تعيين و اعلام مي شود. 
  صادركنن�دگان معتقدند اگر تعيي�ن نرخ پايه 
صادراتي بر اس�اس ريال محاسبه شود، مي تواند 
بخشي از مشكلات ارزي و تجاري را برطرف كند. 
البته اين نظ�ر را خيلي ها از جمل�ه بانك مركزي 
قبول ندارد، آيا محاسبه اقلام به پايه ريالي اساسا 

امكانپذير است؟ 
بله اين موضوع امكانپذير است و گمرك هم قبلا نرخ پايه 
صادراتي را بر اساس ارز محاسبه مي كرد. منتها براساس 
مصوبه ابلاغي س��ال 1397 بانك مركزي مقرر شد نرخ 
پايه صادراتي براساس ريال محاسبه شود كه اين تصميم 
هم به دليل تنگناهاي ارزي و صيانت از منابع ارزي گرفته 
شد. بنابراين مشكل خاصي براي گمرك كه بخواهد نرخ 
پايه صادراتي را براساس ريال در نظر بگيرد، وجود ندارد. 
  جن�اب ارونق�ي بحث ديگ�ري كه وج�ود دارد 
اين اس�ت كه صادركنن�دگان معتقدند، ش�يوه 
محاسبه پايه صادراتي اساسا ايراد دارد، به گفته 
آنه�ا نماينده هاي گمرك قيمت عم�ده را در نظر 
مي گيرند؛ اگر اين قيمت ها به روز نباشد ۳۰ درصد 
تعهد صادركننده بالات�ر مي رود؛ يعني ۳۰ درصد 
تعهد ارزي كاذب به صادركننده تحميل مي شود؛ 

نظرتان در اين باره چيست؟ 
نص صريح ماده 16 قانون گمركي، ارزش پايه صادراتي 
كالاها بايد بر اساس قيمت عمده صادراتي در نظر گرفته 
مي ش��ود. اما در مورد كالاهايي كه ارزش آنها به صورت 
تهاتر، دايمي يا مستمر به روز مي شود، ارزش آنها مرتبا 
به روز رس��اني مي شود. برهمين اس��اس، اتحاديه هاي 
مربوطه قيمت ها را به صورت هفتگي يا ماهانه در اختيار 
گمرك قرار مي دهند و گمرك هم موظف است براساس 

قيمت هاي دريافتي، ارزش كالاها را به روز رساني كند. 
 به اعتقاد بخش خصوصي، تعداد اقلام صادراتي 
بس�يار بالاس�ت و نمي توان مدام اين قيمت ها را 

به روزرساني كرد؟ 

ممكن است با توجه به تكثر وتنوع اقلام، يك ايستايي در 
اين زمينه وجود داشته باشد، اما گمرك حتما قيمت ها 
اعلامي از سوي اتحاديه ها را چه به صورت هفتگي باشد 
يا ماهانه اعمال مي كند. دراينجا پيشنهاد گمرك براي 
تس��ريع در انجام امور اين است كه اگر اتحاديه ها تمايل 
داش��ته باش��ند مي توانند در بانك اطلاعاتي خودشان 
قيمت ها را به روز رس��اني كنندو پ��س از تاييد گمرك 
قيمت هاي درج شده از همان تاريخ اعلامي اعمال شود. 

  س�وال ديگر اينكه آيا در اين محاسبه ها هزينه 
صادركننده، بارنامه، ترخيص، پول سوخت، مسائل 
مرتبط با تحريم، مس�ائل صرافي ك�ه همه به ارز 

محاسبه مي شود در نظر گرفته مي شود يا خير؟
بله همه اين هزينه ها تا زمان خروج كالا از قلمرو گمركي 
در تعيين نرخ پايه صادراتي لحاظ مي ش��ود. البته چند 
درصدي هم به عنوان س��اير هزينه ها نيز در نظر گرفته 

مي شود. 
  بحث ديگر در مورد تنوع اقلام صادراتي اس�ت، 
مث�لا در طول فص�ل قيمت ي�ك محصولي مثل 
گوجه فرنگ�ي به ق�دري پايين اس�ت كه كس�ي 
نمي خواه�د از زمي�ن جم�ع كند و زمان�ي ديگر 
قيمت ها نجومي اس�ت. اين تفاوت قيمت چگونه 
در نظر گرفته مي شود؟ در حالي كه در جدول براي 

آن  يك رديف در نظر گرفته مي شود...
در مقاطع مختلف سال ارزش محصولات متناسب با آن 
فصل و شرايط فصلي درنظر گرفته مي شود. حتي اگر نياز 
باش��د كه در مقاطع كوتاه تر اين كار انجام شود، اتحاديه 
مربوطه مي تواند ارزش محصول خود را براس��اس قانون 
گمركي اعلام كند تا گمرك هم در اين زمينه اقدام لازم 

وفوري را براي درج قيمت جديد انجام دهد. 
  مساله اي ديگر يكه بعضا صادركنندگان به آن اشاره 
مي كنند اينكه به عن�وان مثال يك محصولي مثل 
سيب كه به هندوستان صادر مي شود، با سيب روسيه 
متفاوت است. ممكن است يكي ۵۰ سنت فروخته 
مي شود و يكي دو دلار؛ يا بعضا ممكن است محصول 
صادر ش�ده فاسد بش�ود يا به صورت كميسيوني 
فروخته شود، بنابراين نمي شود به اين صورت روي 
محصولات ۱۰۰ درصد قيمت گذاشت. صادركنندگان 
معتقدند بايد تنوع، فساد، كميسيوني فروش و مساله 
افت قيمت را در تعيين نرخ پايه در نظر گرفت. آيا اين 

موارد در نظر گرفته مي شود؟ 
در تمامي اين موارد، اتحاديه و سنديكاي مربوطه قيمت 
محصول را براس��اس نوع بسته بندي يا فله اي بودن، نوع 
كالاو درجه بندي آن به گمرك اعلام مي كند و گمرك هم 
براساس آن اعمال نظر مي كند. بنابراين سطح درجه بندي 
و نوع بسته بندي و ... بر تعيين قيمت اثر گذار و در تعيين 
نرخ پايه صادراتي لحاظ مي شود. اما اينكه اين تفكيك در 
سطح كشورها اعمال شود، نه چنين چيزي در محاسبات 

گمرك براي نرخ پايه صادراتي در نظر گرفته نمي شود. 
  خب به نظرتان اين يك ايراد محسوب نمي شود؟ 
البته درنظر گرفتن كشور هدف صادراتي، سهم چنداني 
در فرمول محاس��باتي نرخ پايه صادراتي ندارد. اما به هر 

حال مي شود در اين مورد هم اقداماتي انجام داد.
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تعطيلات كرونايي اصناف 
يك هفته ديگر تمديد شد

فارس| رييس اتاق اصناف تهران با اشاره به تمديد 
تعطيلات كرونايي اصناف، گفت: براساس مصوبه 
ستاد ملي كرونا، تعطيلات صنوف گروه هاي شغلي 
دو، سه و چهار به مدت يك هفته تمديد شد. قاسم 
نوده فراهاني افزود: براساس مصوبه ستاد ملي كرونا 
و ابلاغ استاندار تهران، مبني بر تمديد يك هفته اي 
محدوديت هاي ضد كرونايي در ش��هرهاي قرمز و 
نارنجي، در شهر تهران تعطيلات گروه هاي شغلي 
دو، سه و چهار اصناف به مدت يك هفته ديگر تمديد 
ش��د. رييس اتاق اصناف تهران افزود: براساس اين 
ابلاغ گروه هاي ش��غلي يك همچن��ان مي توانند 
هفته آينده با رعايت پروتكل هاي بهداشتي فعاليت 

داشته باشند. 
وي اظهار داشت: بازار بزرگ تهران نيز مشمول اين 
تعطيلات مي شود و براساس مصوبه ستاد ملي كرونا 
تمامي مشاغل گروه دو، سه و چهار در بازار تهران نيز 
تعطيل خواهند بود. نوده فراهاني با تاكيد بر اينكه 
اصناف مكلف به رعايت مصوبات س��تاد ملي كرونا 
هس��تند، گفت: در راستاي حفظ سلامتي مردم با 
متخلفان احتمالي برابر قانون برخورد مي ش��ود و 
در صورت مش��اهده تخلف اصناف مطابق دستور 
قضايي واحده��اي صنفي متخلف پلمب خواهند 
ش��د. وي همچنين با انتق��اد از تعطيلي صنوف و 
فعاليت سازمان هاي مرتبط با اصناف بيان داشت: 
اصناف براي فعاليت آمادگي اجراي دقيق هر نوع 
پروتكل بهداشتي را دارند اما بسته بودن واحدهاي 
صنفي و فعاليت س��ازمان امور مالياتي و بانك ها با 
توجه به مشكلات و شرايط سخت اقتصادي اصناف 
كارشناسي نيست. نوده فراهاني اظهار داشت: تمديد 
تعطيلي صنوف گروه هاي شغلي دو، سه وچهار از 
شنبه 4 ارديبهش��ت آغاز و جمعه 10 ارديبهشت 

ادامه دارد.

اعلام جزييات عرضه خودرو 
در بورس كالا

ايلن�ا |روح الله ايزدخ��واه رييس كميت��ه خودرو 
كميس��يون صنايع و معدن مجلسدر مورد تصويب 
عرضه خودرو در بورس كالا در كميسيون صنايع اظهار 
كرد: عرضه خودرو در بورس در كميس��يون صنايع 
تصويب شده و بايد در صحن هم به راي گيري گذاشته 
شود، س��پس به ش��وراي نگهبان مي رود در صورت 
تصويب، نهايي مي شود. در اين طرح مطرح شده، آن 
دسته از خودروهايي كه طبق قانون اجرايي اصل 44 
مشمول قيمت گذاري مي شوند، در بورس كالا عرضه 
 ش��وند.وي در مورد نحوه قيمت گذاري تصريح كرد: 
قيمت پايه عرضه در بورس كالا توسط شوراي رقابت 
بر مبناي قيمت تمام شده بر اساس هزينه هاي همان 
سال تعيين مي شود، اولويت تقاضا هم توسط شوراي 
رقابت تعيين مي شود كه بر اساس افراد و خانواده هاي 
فاقد خودرو اس��ت. وي افزود: فروش خودرويي كه از 
بورس خريداري مي ش��ود تا 2 سال مشمول ماليات 
30 درصدي نسبت به قيمت خريداري شده مي شود. 
اي��ن كار مي تواند كمك كند تا جلوي س��وداگري و 
خريد خودرو به قصد سود گرفته شود.ايزدخواه افزود: 
مابه التفاوت قيمت فروخته ش��ده در بورس و قيمت 
پايه به حس��ابي در خزانه واريز مي ش��ود، 30 درصد 
از آن صرف توسعه حمل و نقل عمومي مي شود، 70 
درصد هم به عنوان تس��هيلات براي توسعه صنعت 
خودروسازي كش��ور و توس��عه فناوري هاي جديد 
خودرويي هزينه مي ش��ود. وي با اعلام خبر تشكيل 
يك س��تاد براي مديريت منابع گفت: براي مديريت 
اين منابع ستادي به نام ستاد »نهضت قطعه سازي« 
تشكيل مي شود. اعضاي اين ستاد نمايندگان وزارت 
صمت، معاونت علمي رياست جمهوري، شوراي رقابت 
و انجمن قطعه سازي تشكيل مي شود كه تخصيص 
اين منابع را مديريت مي كند. تا 10 درصد از منابع را 
هم مي تواند به قراردادهاي تحقيق و توسعه دانشگاه ها 
يا شركت هاي دانش بنيان طرف قرارداد خودروسازان 
اختصاص دهد. ايزدخواه بيان كرد: اين تسهيلات به 
خودروس��ازاني تعلق مي گيرد كه مطالبات معوق با 
قطعه سازان نداشته باشند. براي حمايت از قطعه سازي 
اين موضوع را مطرح كرديم تا خودروسازاني كه بدهي 
معوق به قطعه س��ازان دارند نتوانند از اين تسهيلات 
اس��تفاده كنن��د. وي در پاس��خ به س��والي در مورد 
خودروهاي مشمول فروش در بورس كالا گفت: حدود 
50 درصد از خودروها كه عموما پرمصرف هس��تند، 
قيمت آنها در بازار تعيين كننده است و نوسان قيمت 
دارند در بورس كالا عرضه مي ش��وند. شوراي رقابت 
براي همه خودروها قيمت گذاري نمي كند بلكه براي 
خودروهايي كه ممكن است حساسيت بيشتري در 
مورد آنها وجود داشته باش��د قيمت گذاري صورت 
مي گيرد كه همان خودروها در بورس عرضه مي شوند.

پشت پرده تمديد ثبت سفارش 
۴۲۰ كانتينر لوازم خانگي

تس�نيم|مديركل حقوقي گمرك با بيان اينكه 
عدم اعتراض بانك مركزي و وزارت صمت به حكم 
ديوان عدالت در خصوص420كانتينر جاي تامل 
داردگفت: تمديد ضمانتنامه شركت واردكننده 
از اين جهت انجام ش��د كه با وجود دستور موقت 
ديوان، باطل شدن ضمانتنامه ها به معناي ترخيص 
كالا بود.مصطفي ميرسليم اخيرا اعلام كرده است ، 
نكته قابل توج��ه واردات در اين اس��ت كه بعضا 
كالاهاي وارد شده ممنوعه با نام ساير درج شده اند 
و شايد به همين دليل است كه واردات اين كالاهاي 
ممنوعه به راحتي صورت گرفته است. اقدام عجيب 
و قابل تأمل ديگر گمرك، تمديد ضمانتنامه هاي 
420 كانتينر لوازم خانگي و پيگيري ترخيص آنها 
بوده و اين در صورتي اس��ت كه واردات كالاهاي 
گروه 4 از جمله لوازم خانگي حداقل دو و نيم سال 
است كه به دليل ضرورت حمايت از توليد داخلي 
و حفظ ذخاير ارزي ممنوع است. يك پرونده ديگر 
از قاچاق  از مبادي رسمي قاچاق هشتاد كاميون 
گازوئيل به جاي روغن صنعتي است كه با تعويض 
نمونه شاهد در يكي از گمركات و شكايت سازمان 

همجوار كشف شده است.
شركت ك... مالك 420 دس��تگاه كانيتنر لوازم 
خانگ��ي موجود در گمرك، باب��ت كالايي كه در 
گمرك داشته، به دليل قرار گرفتن در گروه 4 يا 
ممنوعه داراي مشابه توليد داخل، كالا ترخيص 
نشد، صاحب كالا شكايتي را عليه گمرك مطرح 
كرده و در ش��عبه 3 ديوان عدال��ت اداري بعد از 
بررس��ي عليه گمرك و بانك مرك��زي و وزارت 
صمت، قاعدتا به 3 دستگاه ابلاغ شده بود. گمرك 
بررسي مي كند اطلاعات را مي گيرد از دفاتر فني 
و گمرك اجرايي پاس��خ مي دهد نهايتا شعبه 3 
حكم ورود بر ش��كايت صادر مي كند. در همين 
رابطه وحيد خدرويسي مديركل حقوقي گمرك 
ايران گفت: در ادامه احكام بدوي به دستگاه هاي 
سه گانه از جمله گمرك، بانك مركزي و وزارت 
صمت ابلاغ مي ش��ود، گمرك هم ظرف 20 روز 
فرصت قانون��ي، اعتراض مي كند. گمرك در اين 
فرص��ت 20 روزه اعتراض مي كند، درخواس��ت 
تجديد نظر مي دهد و در ش��عبه 5 ديوان عدالت 
اداري موض��وع مط��رح و رس��يدگي مي ش��ود. 
نمايندگان گمرك پاس��خ مي دهن��د و ابهامات 
شعبه برطرف مي شود. شعبه 5 به حق مي آيد و 
دادنامه ب��دوي را نقض مي كند و دادنامه تجديد 

نظر ابلاغ مي شود. 

ويژه

گام اساسي پالايشگاه اصفهان براي 
تبديل شدن به پتروپالايش 

معاون اقتصادي و بازرگاني و عضو هيات مديره شركت 
پالايش نفت اصفهان و شركت پتروشيمي اصفهان 
گفت: اين ش��ركت با خريد حدود 42 درصد س��هام 
پتروش��يمي اصفهان، گام اساسي براي تبديل شدن 
به پتروپالايش را برداشت. مهدي صرامي بابيان اينكه 
پالايشگاه اصفهان 100 درصد خوراك پتروشيمي 
استان را تأمين مي كند، اظهار داشت: با تبديل  شركت 
پالايش نفت اصفهان به پترو پالايش و سرمايه گذاري 
در صنايع پايين دستي كه به پالايشگاه وابسته هستند 
و خوراك خود را از اين مجتمع عظيم صنعتي دريافت 
مي كنند، نياز ساير صنايع نيز تأمين مي شود.  عضو 
هيات مديره شركت پالايش نفت اصفهان با اشاره به 
اينكه حركت امروزه كشورهاي پيشرفته دنيا به سمت 
ايجاد واحدهاي پترو پالايش��ي )تجميع واحدهاي 
پتروشيمي و پالايشگاهي( است و اين روند اهميت 
ويژه موضوع را نشان مي دهد، اذعان داشت: افزايش 
حاش��يه س��ودآوري نفت، كاهش آلودگي، كاهش 
هزينه تأمين خ��وراك و مديريت يكپارچه از مزاياي 

پتروپالايش شدن است.
 س��يد مصطفي الهي مديرعامل شركت پتروشيمي 
اصفهان نيز با بيان اينكه با حمايت مديران ش��ركت 
پالايش نفت اصفهان، پيوند پتروشيمي و پالايشگاه 
اصفه��ان، محكم ت��ر از قب��ل خواهد ش��د، گفت: با 
بهره گيري از تجربيات و تعاملات دوسويه و هم افزايي 
دو ش��ركت مي توان ارزش هاي اف��زوده جديد براي 
پتروشيمي اصفهان ايجاد كرد. سيد مصطفي الهي 
تكاليف مجمع عمومي شركت پتروشيمي اصفهان را 
نقشه راه اين شركت عنوان كرد و انجام آن را ضروري 
دانس��ت و افزود: اجرايي ش��دن پروژه ها و طرح هاي 
جامع بهينه س��ازي ش��ركت از گام ه��اي پيش رو و 
اقدامات موثر اين شركت بوده كه بايد هرچه سريع تر 

آغاز و پيگيري شود.

معاون فني گمرك در گفت وگو با »تعادل« درباره كاهش نرخ پايه صادراتي شفاف سازي كرد

رد ادعاي »همتي« درباره افت صادرات 
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تقديم دادخواست به اداره ثبت محل تحويل دهد که در اين صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه 
حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد يا معترض گواهی 
تقديم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکيت 

می نمايد و صدور سند مالکيت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نيست. م الف ۱۹۹۱۰۸۳۲
 تاريخ انتشار نوبت اول.. ۱4۰۰.۰۱.۲۱ تاريخ انتشار نوبت دوم. ۱4۰۰.۰۲.۰4

 آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی

رئيس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان- عين اله تيموری

 نظر به دستور مواد۱و۳ قانون تعيين تکليف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
۱۳۹۰.۰۹.۲۰ برابر رای شماره ۱۳۹۹6۰۳۱۰۰۱۳۰۲4۱۱۳...مورخ ۱۳۹۹.۱۲.۲۰ .هيات قانون تعيين 
تکليف .....موضوع ماده يک قانون مذکور مس�تقر در واحد ثبتی ....چمستان....... تصرفات 
مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای/خانم...حسن يوسفی ....فرزند... سليمان نسبت به ششدانگ 
يک قطعه زمين با بنای احداثی / به مس�احت .....4۵4.۳۱ متر مربع به شماره پلاک ...۲۹۵ ....
فرعی از.....۱۲7فرعی از ... ۸ .... اصلی واقع در... قريه اميرآباد بخش...يک ...خريداری شده از 
آقای /خانم... قربان فضلی مالک رسمی محرز گرديده است لذا به موجب ماده ۳ قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئين نامه مربوطه اين 
آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طريق اين روزنامه و محلی/کثيرالانتشار در شهرها منتشر و 
در روستاها رای هيات الصادق تا در صورتيکه اشخاص ذينفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته 
باشند بايد از تاريخ انتشار اولين آگهی و درروستاها از تاريخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض 
خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تس�ليم و رسيد اخذ نمايند. معترض بايد ظرف يک ماه 
از تاريخ تسليم اعتراض مبادرت به تقديم دادخواست به دادگاه عمومی محل نمايد و گواهی 
تقديم دادخواست به اداره ثبت محل تحويل دهد که در اين صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه 
حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد يا معترض گواهی 
تقديم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکيت 

می نمايد و صدور سند مالکيت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نيست. م الف ۱۹۹۱۰7۵6
تاريخ انتشار نوبت اول.. ۱4۰۰.۰۱.۲۱تاريخ انتشار نوبت دوم. ۱4۰۰.۰۲.۰4

 آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

رئيس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان - عين اله تيموری

 نظر به دس�تور مواد ۱ و ۳ قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب ۱۳۹۰/۰۹/۲۰ و برابر رای شماره ۱۳۹۹6۰۳۱۰۰۱۹۰۰۹67۱ مورخ ۱۳۹۹/۱۱/۱4 
هيات موضوع قانون تعيين تکليف موضوع ماده يک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی 
فريدونکنار تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای ابوعلی فيروزجاهی فرزند شکراله 
نسبت به ششدانگ يک قطعه زمين با بنای احداثی به مساحت ۲۳۰.۳۵ متر مربع به شماره 
پلاک 766 فرعی از 66 اصلی واقع در فريدونکنار بخش ۲ خريداری از مالک رسمی محرز 
گرديده است . لذا به موجب ماده ۳ قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئين نامه مربوطه اين آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طريق 
اين روزنامه و محلی / کثير الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای هيات الصاق تا در 
صورتيکه اشخاص ذينفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند بايد از تاريخ انتشار اولين 
آگهی و در روستاها از تاريخ الصاق در محل تا دوماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع 
ملک تسليم و رسيد اخذ نمايند. معترض بايد ظرف يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض مبادرت 
به تقديم دادخواست به دادگاه عمومی محل نمايد و گواهی تقديم دادخواست به اداره ثبت 
محل تحويل دهد که در اين صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و 
در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد يا معترض ، گواهی تقديم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکيت می نمايد و 

صدور سند مالکيت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نيست. م الف ۱۹۹۱۱۰۳4
 تاريخ انتشار نوبت اول : ۱4۰۰/۰۱/۲۱ تاريخ انتشار نوبت دوم : ۱4۰۰/۰۲/۰4 

 آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

علی قلی زاده کردی رئيس ثبت اسناد و املاک فريدونکنار

برابر رای شماره ۹۹.۲۲۰۸۹ هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی 
مس�تقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بهش�هرتصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی بنام آقای رجب بختياراش�رفی 
فرزندمهدی درششدانگ يک قطعه باغ به مس�احت ۲۰7۵.۸۲مترمربع قسمتی از پلاک 4۸-اصلی به شماره کلاسه 
۹۹.۱4۰۸واقع دراراضی قريه پاسند بخش۱7 ثبت بهشهر محرز گرديده است لذابه منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱4 آگهی ميشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند 
از تاريخ انتش�ار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم وپس از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه از 
تاريخ تسليم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع قضايی تقديم نمايند بديهی است در صورت انقضاء مدت مذکور وعدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد. م الف ۱۹۹۱۰7۵7
 تاريخ انتشار نوبت اول ۱4۰۰.۰۱.۲۱ تاريخ انتشار نوبت دوم ۱4۰۰.۰۲.۰4 

 آگهی موضوع ماده 3قانون وماده 13آيين نامه
 قانون تعيين وتکليف وضعيت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی 

رئيس اداره ثبت اسناد واملاک بهشهر -  محمد مهدی قليان

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي 
خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به 

اين سامانه پيامك نمايند. 



W W W. T A A D O L N E W S P A P E R . I R  Sat. Apr 24. 2021  1921   شنبه 4 ارديبهشت 1400    11  رمضان 1442  سال هفتم    شماره 

i n f o @ t a a d o l n e w s p a p e r . i r

صاحبامتیاز:موسسهرسانهنگارانخوبانديش
مديرمسوول:حجتطهماسبي
سردبیر:حجتطهماسبي

نشانی:خیابانستارخان-خیابانكوثردوم-بنبستمینو
تلفن:66420769-نمابر:66420417

چاپ:همشهري-توزيع:نشرگسترامروز-تلفن:61933000
سازمانشهرستانها:66126088

اذانظهر:13:02اذانمغرب:20:04اذانصبحفردا:4:48

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبس�ايترس�ميروزنامهدردسترساست

خبرروز

»لبخند ماسك« بهترين فيلم كوتاه تجربي جشنواره برزيل شد
فيلم كوتاه »لبخند ماسك« به كارگرداني عباس غزالي، برنده جايزه بهترين فيلم كوتاه تجربي از جشنواره برزيل شد.دومين 
فيلم كوتاه عباس غزالي كه در دل ماجراهاي كرونا، به معضل نام آشنا و تلخ اجتماعي، اسيد پاشي و لبخندهاي پنهان شده در 

پشت نقاب آن مي پردازد، اواخر سال گذشته ميلادي در كشور تركيه ساخته شد.
 اين فيلم كوتاه پس از حضور در فستيوال هاي كلكته، سينه ووياژ، برِِمِن آلمان و نامزد شدن در فستيوال كوچ كانادا، در پنجمين 

حضور بين المللي خود، برنده جايزه بهترين فيلم كوتاه تجربي برزيل شد.تنها بازيگر اين فيلم كوتاه زهرا كريمي است. 

جامعه خبر

 روند تخريبي سياره زمين 
را معكوس كنيم

معاون محيط طبيعي و تنوع زيس��تي سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت در پيامي به مناسبت 
روز جهاني زمين با اشاره به اينكه شعار اين روز 
»احياي زمين« تعيين شده تاكيد كرد بايد روند 
تخريبي سياره زمين را معكوس كنيم. كيومرث 
كلانتري در اين پيام آورده اس��ت كه شعار روز 
جهاني زمين در سال ۲۰۲۱، هم راستا با عنوان 
احياي اكوسيستم كه توسط سازمان ملل متحد 
براي دهه ۲۰۳۰-۲۰۲۱ برگزيده شده، احياي 

زمين اعلام شده است.
اوافزود: امروز روز جهاني زمين اس��ت، مراس��م 
گرامي داشت روز جهاني زمين كه در ايران با نام 
روز »زمين پاك« خوانده مي شود، از سال ۱۹۷۰ 
تاكنون هر ساله با هدف ارتقاء آگاهي و آموزش 
در مورد مسائل زيست محيطي و ترويج فرهنگ 
حفاظت و پاسداشت زمين در روز ۲۲ آوريل در 
سراسر جهان برگزار مي ش��ود. كلانتري ادامه 
داد: هرچند همانطور كه بارها يادآور شده ايم، نه 
يك روز خاص بلكه هر روز متعلق به زمين است. 
زميني كه بي مزد و منت نعمت هواي پاك، آب 
تميز، مناظر زيبا و هرآنچه نياز ما انسان هاست را 
در اختيار ما قرار مي دهد. پس مي بايست هر روز 
و هر لحظه به حفظ و پاس��داري از اين گنجينه 
ارزشمند بينديشيم و بپردازيم، شعار روز جهاني 
زمين در سال ۲۰۲۱، هم راستا با عنوان »احياي 
اكوسيستم« كه توسط سازمان ملل متحد براي 
ده��ه ۲۰۳۰-۲۰۲۱ برگزيده ش��ده، »احياي 
زمين« اعلام ش��ده است. اين موضوع بر احياي 
اكوسيس��تم هاي جهان از طري��ق فرآيندهاي 
طبيعي، ظهور فناوري هاي س��بز و تفكر خلاق 
تمركز دارد. او ادام��ه داد: اين وظيفه يكايك ما 
اهالي كره زمين است كه عزم خود را جزم كنيم، 
روند تخريبي اين سياره را معكوس كنيم و به كفه 
احياي آن بيفزاييم. احياي زمين و سلامت آن، 
ضامن بهبود معيشت، سلامت، رفاه و شادابي ما 
و كاهش فقر و تهيدستي اس��ت. ما براي حفظ 
سلامت خود ناچار به حفظ سلامت زمين و احياي 
آن هستيم. »داشتن يك سياره سالم يك انتخاب 

نيستيك ضرورت است. «
معاون سازمان محيط زيس��ت افزود: از آنجا كه 
امسال نيز به دليل ماندگار شدن ميهمان ناخوانده 
دردسرساز در سراسر دنيا، همچنان مانند سال 
گذشته تعداد زيادي خانه نشين هستند و رعايت 
فاصله اجتماعي و عدم حضور در اماكن عمومي 
پر جمعيت از اهم اقدامات پيش��گيرانه اس��ت، 
متاسفانه امكان برگزاري همايش و جشنواره هاي 
حضوري وجود نداشته يا بسيار محدود است و 
جشن هاي روز جهاني زمين در جاي جاي دنيا به 

صورت مجازي برگزار مي شود.

طلب 200 ميليوني از پرستاران براي بازنشستگي
مدرك كتبي وجود دارد كه به پرس��تار 
مي گويند ۲۵۰ ميليون تومان واريز كند 
تا از مزاياي مش��اغل س��خت و زيان آور 
استفاده كند، بايد ديد در سازمان تامين 
اجتماعي چه خبر است. رييس سازمان 
نظام پرستاري با بيان اين مطلب گفت: 
رفتاري كه با پرس��تارها در اين ش��رايط 
دشوار مي شود درست نيست. بسياري از 

آنها جان خود را براي نجات جان بيماران فدا كردند و هنوز 
هم با تمام توان در حال ارايه خدمات درماني به بيماران 
هستند. محمد ميرزابيگي با اشاره به برخي از مشكلات 
كادر پرستاري، بيان كرد: يك پرستار كه از عنوان مشاغل 
سخت و زيان آور استفاده مي كند قاعدتاً اگر خانم است 
با ۲۰ سال و اگر آقا است با ۲۵ سال بايد بازنشسته شود 
و طبق قانون حقش اس��ت. اما آقايان اين موضوع را در 
اين مدت اج��را نكردند يا حق بيمه اي كم نكردند، الان 
كه پرس��تار به مرز بازنشستگي رسيده به او مي گويند 

بايد بالاي ۲۰۰ ميلي��ون بپردازد تا بتواند 
بازنشس��تگي خود را بگيرد. او افزود: بايد 
رييس سازمان تامين اجتماعي در اين مورد 
به پرستارها پاسخ دهد و نه فقط به پرستارها 
بلكه به كساني كه از مشاغل سخت و زيان بار 
استفاده مي كنند كه اين چه رفتاري است 
كه با اين عزيزان مي شود؟ اين رفتارها يك 
مقدار رفتارهاي انحصارطلبانه است كه به 
نظر مي رسد اگر مي خواهيم پرستارها و مدافعين سلامت 
انگيزه لازم را داش��ته باشند. اگر ش��اخص ما براساس 
فرمايشات مقام معظم رهبري، سياست هاي كلي سلامت 
و قوانين بالادستي و قوانين مصوب شده است، بايد طبق 
آن عمل كنيم.رييس نظام پرستاري گفت: مسوولان 
محترم در اين رابطه زيكزاك نروند و صريح در رابطه با 
اين مسائل گزارش دهند، پرستارها كه اين روزها جان 
خود و همت خود را براي مردم گذاشتند تا آنها را نجات 

دهند، رفتاري كه با اين عزيزان مي شود درست نيست.

بدون شركت در امتحانات ارتقا به پايه بالاتر امكان ندارد
طب��ق اولويت هايي كه به س��تاد ملي 
مقابل��ه ب��ا كرون��ا اع��لام مي كنن��د، 
واكسيناس��يون انجام خواهد ش��د و ما 
نيز متقاضي قرار گرفتن فرهنگيان در 
اولويت واكسيناس��يون هس��تيم.وزير 
آموزش و پرورش اظهار داشت: ما به طور 
كلي پيشنهاد واكسيناسيون را مطرح 
كرده ايم، اما بايد در س��تاد ملي مقابله 

با كرونا بررس��ي و س��پس نتيجه آن به ما اعلام شود.  
حاجي ميرزايي درباره ش��رايط واكسيناسيون براي 
دانش آموزان اس��تثنايي توضيح داد: اين موضوع نيز 
تابع ستاد مقابله با كرونا است، درباره افرادي كه بيماري 
خاص دارند، بر اساس نظرات ستاد ملي مقابله با كرونا 
تصميم گيري خواهد شد.در پاسخ به اين سوال كه آيا 
براي واكسيناسيون معلمان و دانش آموزان بازه زماني 
خاصي اعلام ش��ده اس��ت؟ گفت: به هر حال وزارت 
بهداش��ت و س��تاد ملي مقابله با كرونا دراين زمينه 
سيستم شناس��ايي دارند و طبق اولويت هايي كه به 

آنها اعلام مي كنند، واكسيناسيون انجام 
خواهد شد و ما نيز متقاضي قرار گرفتن 
فرهنگي��ان در اولويت واكسيناس��يون 
هستيم.وزير آموزش و پرورش در واكنش 
به اينكه رييس آموزش و پرورش استثنايي 
اعلام كرده، دانش آموزاني كه به آموزش 
مجازي متصل نشدند و نتوانستند امتحان 
بدهند، بايد س��ال آينده مجدد در همان 
پايه تحصيل كنند. آيا راهكاري براي مساعدت با اين 
دانش آموزان وجود ندارد؟ بيان كرد: كرونا آموزش را 
از حضوري به غيرحضوري تغيير داد، مقررات ما را كه 
تغيير نداده است. بالاخره براي ارتقا پايه بالاتر بايد در 
كلاس هاي غيرحضوري شركت كرده و در امتحانات 
پاياني هم شركت كنند. حاجي ميرزايي در پايان بيان 
كرد: بدون ش��ركت در امتحانات ارتقا ب��ه پايه بالاتر 
امكان ندارد، البته ارزيابي دانش آموزان متناس��ب با 
دستورالعمل هاي س��تاد ملي مقابله با كرونا به عهده 

شوراي مدرسه گذاشته شده است.

فوت ۳۸0 بيمار كوويد۱۹ در كشور
بنابر اعلام وزارت بهداش��ت، ۳۸۰ بيمار 
كوويد۱۹ جان خود را از دس��ت دادند و 
همچنين ميزان تزريق واكسن كرونا در 
كش��ور به ۷۱۸۵۱۰ دُز رس��يد. تاكنون 
۵۶۳ هزار و ۸۱۰ نفر دُز اول واكسن كرونا 
و ۱۵۴ هزار و ۷۰۰ نفر نيز دُز دوم را تزريق 
كرده اند و مجموع واكسن هاي تزريق شده 
در كشور به ۷۱۸ هزار و ۵۱۰ دُز رسيد. بر 

اساس معيارهاي قطعي تش��خيصي، ۲۲ هزار و ۹۰۴ 
بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كشور شناسايي شده 
است كه ۳۴۲۳ نفر از آنها بستري شدند.مجموع بيماران 

كوويد۱۹ در كش��ور به دو ميليون و ۳۵۸ 
هزار و ۸۰۹ نفر رسيد. همچنين مجموع 
جان باختگان اين بيماري ب��ه ۶۸ هزار و 
۷۴۶ نفر رسيد.خوشبختانه تاكنون يك 
ميليون و ۸۵۰ هزار و ۷۹۱ نفر از بيماران، 
بهب��ود يافته يا از بيمارس��تانها ترخيص 
ش��ده اند و ۵۱۰۷ نفر از بيماران مبتلا به 
كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
بيمارستانها تحت مراقبت قرار دارند.تاكنون ۱۴ ميليون 
و ۹۶۶ هزار و ۱۴۹ آزمايش تشخيص كوويد۱۹ در كشور 

انجام شده است.

رييس جمهور آينده بايد بداند

با شعار، مشكلات جامعه كارگري حل نمي شود
مهم ترين انتظار جامعه، نه فقط جامعه 
كارگري، از دولت آينده اين است كه 
ش��عاري ندهند كه ت��وان انجام آن را 
نداشته باش��ند. ش��عارهايي كه تا به حال روساي 

جمهور داده اند، هيچ كدامشان انجام نشده است.
رييس كانون عالي انجمن هاي صنفي كارگران ايران 
در اين باره به ايلنا مي گويد: در مورد بحث مشكلات 
جامعه كارگري بايد بگويم كه درخواست ما در ابتدا 
اين است كه به جامعه كارگري اهميت دهند. وقتي 
ما به چيزي اهميت مي دهيم در قبالِ آن مسووليت 
مي پذيريم و در راستاي آن عمل مي كنيم. تاكنون 
هيچ كدام از روس��اي جمهور به مشكلات جامعه 
كارگري اهميت نداده ان��د به همين خاطر نه تنها 
مشكلات كارگران دردوره هاي مختلف حل نشده 
بلكه مشكلاتِ جديدي نيز اضافه شده است.جامعه 
كارگري  ما با احتس��اب بازنشستگان الان چيزي 
حدود ۴۸ميليون نفر هستند پس ما در مورد مشكل 
بيش از نيمي از جامعه صحبت مي كنيم. بنابراين 
دولت آينده بايد با نمايندگان كارگران مش��كلات 
جامعه كارگري را دسته بندي كند و براي حل آن 
اقدام نمايد. بزرگ ترين خواس��ته ما اين است كه 
آقاي رييس جمهور كارگروهي تشكيل دهند كه 
بتوانند مشكلات كارگران را با تشكلات و نمايندگان 

كارگري تا جايي كه مي توانند حل كنند.

  عم�ل ب�ه قان�ون، درخواس�ت جامع�ه 
كارگري از رييس جمهور آينده است

ناص��ر چمني مي افزايد: البت��ه؛ نكته حائز اهميت 
در م��ورد رييس جمهور آينده اين اس��ت كه خود 
را ملزم به اجراي قانون كن��د. ببينيد هيچ كدام از 
روس��اي جمهور تا به امروز م��اده ۴۱ قانون كار را 
به طور كامل پياده نكرده اند. در واقع در هيچ دور اي 
به تعيين دستمزد براس��اس سبد معيشت و تورم 
توجه نشده است. برخي از سال ها از جمله امسال 
به يكي از مولفه ها، يعني تعيين دستمزد براساس 
تورمِ اعلام شده توسط بانك مركزي توجه شد كه 
البته ما اين تورم اعلام ش��ده را قبول نداريم. وقتي 
قيمت برخي اجن��اس بيش از ۱۲۰درصد افزايش 

پيدا كرده است چطور نرخ تورم را ۳۶درصد اعلام 
مي كنند؟!  او اظهار مي كند: دولت به عنوان يكي از 
طرفهاي تعيين كننده در شوراي عالي كار مي تواند 
در اين زمينه اقداماتي انجام دهد و براساس قانون 
كار دس��تمزد را تعيين كند.  يك��ي از بزرگ ترين 
اقداماتي كه رييس جمهور آين��ده مي تواند انجام 
دهد، كنترل تورم اس��ت. متاس��فانه در هر دوره با 
افزايش تورم مواجه مي ش��ويم و جامعه كارگري 
ديگر توان ايستادن مقابل اين همه مشكلات با اين 

حقوق هاي ناچيز را ندارد.

  ۹۸درصد از جامعه كارگري ما قراردادي 
هستند و اين يعني فاجعه!

رييس كانون عالي انجمن هاي صنفي كارگران ايران 
مي گويد: وقتي رشد اقتصادي نداريم و دولت ها توانِ 
ايجادِ اش��تغال را ندارند، عرضه و تقاضا در بازاركار 
نيز با هم همخواني پيدا نمي كند و در اين ش��رايط 
چنانچه امنيتِ شغلي وجود نداشته باشد، بهره كشي 
از كارگران نيز افزايش پيدا مي كند. در حال حاضر 
شاهدِ اخراجِ كارگران ۲۵ ساله هستيم و قانون هم 
نمي تواند مقابل كارفرما بايستد چراكه تبصره ۲ ماده 
۷ قانون كار معلق مانده و اين موضوع دست كارفرما 
را براي اخراج باز گذاش��ته است. او مي افزايد: بحث 
قرارداهاي موقت امنيت روان��ي جامعه كارگري را 
مورد هدف قرار داده است. وقتي يك كارگر ۲۵ ساله 
اخراج مي ش��ود، كارگران ديگر هم احساس ناامني 
مي كنند و اين موضوع بار رواني كارگران را افزايش 
مي دهد. در حال حاضر از همه طرف به كارگران فشار 
وارد مي ش��ود؛ از يك طرف مشكلاتِ مالي و كفاف 

ندادنِ دستمزد و از طرفي ديگر بارِ رواني ناشي از عدم 
وجود امنيتِ شغلي. اين مشكلات بر روي جامعه هم 
تاثير مي گذارد، اين كارگر به هر حال مشكلاتِ ناشي 
از كار را به درون خانواده مي برد، فرزند آن خانواده وارد 
جامعه مي شود و اين چرخه استرس و عدم آرامش 
دائم ادامه پيدا مي كند. ت��ا جايي كه ما با جامعه اي 
مواجه مي شويم كه به لحاظ رواني در وضعيت خوبي 
قرار نگرفته است. در اين صورت هزينه هاي درمان 

هم افزايش پيدا مي كند. 

  براي همسان س�ازي حقوقِ بازنشستگان 
بايد رديف بودجه مجزايي تعيين كرد

ناصر چمني در بخش ديگري از سخنانش مي گويد: 
همسان س��ازي به اين نحوي كه اجرا ش��د، مورد 
قبول نيست. در مورد همسان سازي بازنشستگان 
كشوري و لشكري، دولت رديف مجزايي در بودجه 
گذاش��ته اس��ت اما اين اتفاق براي همسان سازي 
بازنشس��تگان تامين اجتماعي نيفتاد. صرفا چند 
ميليارد از بدهي هاي س��ازمان را تهاتر كردند. در 
جريانِ همسان س��ازي هم با مش��كلات بسياري 
مواجه شدند كه حتي نتوانس��تند رضايتِ نسبي 
كارگران را نيز جلب نمايند. به نظر من دولت آينده 
و تش��كل هاي كارگري به خصوص تش��كل هاي 
بازنشس��تگي، بايد در اين زمينه اقداماتِ مناسبي 
را انجام دهند. در همه جاي دنيا به كس��اني كه در 
اقتصاد كش��ور نقش دارند و نيروي مولد هستند، 
احترام خاصي قائلند اما در ايران اينگونه نيس��ت. 
دولت ب��ه كارگران كه مي رس��د مي گويد از جيب 
خودتان هزينه كنيد! اينكه دولت هنوز نرخ جديدِ 
حق مسكن را تصويب نكرده است، نشان از ارزشي 
دارد ك��ه دولت ب��راي طبقه كارگر قائل اس��ت. او 
مي افزايد: در بحث بدهي ِ دولت به تامين اجتماعي، 
دولتِ جدي��د بايد جورِ دولت هاي گذش��ته را هم 
بكشد. در كارگروهي كه به آن اشاره كردم، بايد به 
اين مساله هم پرداخت. رييس جمهور جديد بايد 
در ابتدا براي ۴ سالِ رياست جمهوري خود برنامه  
ارايه دهد و مثلا بگويد توانِ پرداختِ بيست درصد 

از بدهي دولت به تامين اجتماعي را دارم.

گزارش

رويداد

مرگ گربه ماهي ها در سواحل جاسك معمايي است كه 
به نظر مي رسد هنوز پاسخ قانع كننده اي براي آن وجود 
ندارد. روز ۱۳ فروردين، انتشار تصاويري از مرگ ده ها 
گربه ماهي در سواحل بندر جاسك، سوالات زيادي را 
به وجود آورد، كه روز به روز پاسخ ها به آنها متناقض و 
پيچيده تر شد.آن روز شاهدان عيني اين اتفاق را اين طور 
توصيف كرده بودند؛ »از صبح تاكنون گربه ماهي هاي 
تلف شده در دريا و سواحل جاس��ك با آب و امواج بالا 
آمدن و تعداد زيادي نيز حتي در دريا موجود اس��ت.« 
بعد از آن هم احمد احمدي نيا معاون سياسي، امنيتي و 
اجتماعي فرمانداري جاسك، با تاييد اين موضوع گفت 
كه »همه ماهيان از گونه گربه ماهي بوده كه در ساحل 
مقسا اتفاق افتاده است كه ظاهرا زمان زيادي از مرگ 

آنها به احتمال زياد شب گذشته مي گذرد.«

  آلودگي هاي نفتي؛ سناريو شماره يك
در ميان همه اين سناريوها مسوولان عامل اصلي را 
آلودگي هاي نفتي اعلام كردند، حبيب مس��يحي، 
مديركل حفاظت محيط زيست هرمزگان، در اين 
رابط��ه در روز ۱۳ فروردين به ايرانا گفت: بررس��ي 
ميداني ونمونه برداري از لاشه ماهيان براي ارسال به 
آزمايشگاه مرجع انجام شده وبيماري نيز به عنوان 
يك احتمال ضعيف مطرح اس��ت. به احتمال زياد 
آلودگي نفتي دليل  اين اتفاق اس��ت.البته مديركل 
حفاظت از محيط زيس��ت هرمزگان، اين سناريو را 
به طور قطعي تاييد نكرد و اعلام كرد كه بررسي هاي 
بيش��تري بايد صورت بگيرند. يك روز بعد هم او در 
گفت وگو با ايسنا نظر خود را تغيير داد و گفت: احتمال 
آلودگي نفتي به علت ازدياد قاچاق س��وخت در آن 
منطقه نيز وجود دارد كه البته به دليل تك گونه بودن 
اين تلفات، احتمال ضعيفي است و همچنين وجود 
بيماري در بين اين تك گونه نيز احتمال ضعيف تري 

اس��ت كه در دس��ت بررس��ي قرار داده ايم. ما همه 
احتمالات را در نظر گرفته، نمونه برداري هاي لازم 
را انجام داديم و براي آزمايش به آزمايش��گاه مرجع 

ارسال كرديم.

  رد سناريو قبلي و اعلام عامل اصلي
سرانجام روز ۱۶ فروردين پس از بررسي هاي صورت 
گرفته درباره اين فاجعه زيست محيطي، اعلام شد 
كه آلودگي زيست محيطي مثل آلودگي نفتي عامل 
مرگ گربه ماهيان در س��واحل جاسك نبوده است. 
براساس گزارشي طبق بررسي  نهايي صورت گرفته، 
ظاهرا قايقيكي از صيادان غرق مي شود و ماهي ها در 
ناحيه ساحلي پخش مي شوند و اين علت ماجرا بوده 
است.مسيحي در اين رابطه توضيح داد: آنچه واقعيت 
امر بود اين اس��ت كه چند تع��داد از اين قايق هاي 
صيادي، ش��ب دوازدهم براي صي��ادي مي روند و 
بعد از ظهر آن روز موقع برگش��ت به تلاطم امواج بر 
مي خورند كه يكي از آن قايق ها دچار سانحه مي شود 
و متاسفانه محصولات از بين مي رود و آلودگي نفتي 

علت اين اتفاق نبوده است.

  تكرار ماج�را و مرگ دوب�اره گربه ماهي ها 
در ساحل

ام��ا۸ روز بع��د در روز ۲۴ فروردين دوب��اره تصاوير 
جديدي از مرگ گربه ماهي ها در س��واحل جاسك 
منتشر شد كه دوباره منجر به ايجاد همان سوالات 
قبلي ش��د. فرماندار جاس��ك، در اين رابطه گفت: 
متاسفانه بار ديگر عصر ديروز در ساحل جاسك كهنه 
در غرب شهر جاسك شاهد تلف شدن گربه ماهي ها 
بوديم و ش��اهدان عين��ي آن را دردناك ت��ر از قبل 
مي دانند و طول اين فاجعه را حدود ۸ تا ۱۰ كيلومتر 

تخمين زده اند.

  پافشاري بر دلايل قبلي
با اين وجود مسوولان سازمان محيط زيست همچنان 
بر موضع قبلي خود پافش��اري كردن��د و گفتند دليل 
اين اتف��اق به همان بحث قبلي برمي گ��ردد. آن ها در 
گزارشي نوشتند: »در ۲۳ فروردين۱۴۰۰ براي دومين 
بار گزارشي مبني بر تلفات تعداد زيادي گربه ماهي در 
شهرستان جاسك رسيد كه بلافاصله كارشناسان در 
محل حاضر شده و به بررسي موضوع پرداختند. پيرو 
بررسي ها مشخص شد در ساحل جاسك كهنه واقع در 
شهرستان جاسك در طول تقريبي۱۰ كيلومتر و عرض 
متوسط ۵ تا ۷ متر تعداد زيادي ماهي تلف شده و توسط 

دريا به ساحل آورده شده است.

  زلزله و گربه ماهي ها
از سويي به جز سه سناريو اعلام شده، در چند روز اخير 
سوالاتي درباره ارتباط زلزله با مرگ گربه ماهي ها هم به 
وجود آمده است، در روز ۱۶ فروردين مهدي زارع، استاد 
پژوهشگاه بين المللي زلزله شناسي و مهندسي زلزله، در 
يادداشتي در روزنامه شرق نوشته بود: »گربه ماهي به ويژه 
به تغييرات الكتريكي در مدت ۱۰ تا ۳۰ روز قبل از زلزله 
حساس است و اين حساس��يت، قبل از زلزله غيرفعال 
مي شود. در ۱۲ س��ال تحقيق، در ۲۷ مورد از ۸۷ زلزله 
بزرگ تر از سه در مقياس بزرگاي ژاپنييا تقريبا۳۱ درصد 
مواردي كه در توكيو اتفاق افتاده بود، گربه ماهي ها به طور 
غيرمعمولي پاسخ داده بودند.« با وقوع زلزله در تاريخ۲۹ 
فروردين در بوش��هر، واقعي بودن اين سناريو به شدت 
تقويت شد، اگرچه به نظر مي رسد فاصله ۵۰۰كيلومتري 
اين دو اتفاق اين سناريو را هم رد مي كند. برهمين اساس 
به نظر مي رسد هنوز سوالات زيادي درباره ماجراي مرگ 
گربه ماهي ها در سواحل جاسك وجود دارد كه تكرار آن 
باعث شده است تا برخي نسبت به اينكه صيادي تنها دليل 

اين فاجعه بوده، قانع نشوند.

معماي مرگ گربه ماهيان در سواحل جاسك

عكسروز

كوتاهوخواندني

درآخرينتحقیقاتيكهدرمجلهسلمنتشرشده،علتبزرگيمغزانسانراوجوديكژنخاصعنوانكردهكهعلتوسبباينتفاوتوتمايز
شدهاست.نسبتحجممغزانسانبهكالبداودرمقايسهباسايرجاندارانبسیاربیشتروبزرگتراست،درحاليكهجنینانسانهماناندازهگوريل

وشامپانزهبودهاماحجممغزجنینانسانسهبرابرمغزاينحیواناتاست.
سیستميكهبهتازگيايجادشدهاستوازنظربیوماركرهايخونمرتبطبااختلالاتخلقينظارتميكندميتواندبهروشهايجديديبراي
تش�خیصودرمانافسردگيواختلالدوقطبيمنجرشودكههمهبايكآزمايشخونسادهشروعميشود.آزمايشخونممكناستچنین
ارزيابيهايسلامتيرابرايبررسياينكهآياعلائمافسردگيبهعواملديگرمرتبطاسترااطلاعدهدامابرايتشخیصعینيومستقلخود

بیماريازآنهادرعملبالینياستفادهنميشود.
محققاندراجلاسس�الانهانجمنامريكاييتحقیقاتسرطان)AACR(،اعلامكردند:دادههايكارآزماييبالینيجديدنشانميدهد
كهيكدارويپیش�رفتهآزمايش�يبانامTebentafuspدربیمارانمبتلابهسرطاننادراماتهاجميچش�متقريباًنیميازخطرمرگرا
كاهشميدهد.ملانوميووآلبیمارياستكهتاكنونهیچدرمانپزشكينداشتههمچنیندر50سالگذشتهازنظرتحقیقاتبالینينیز

هیچپیشرفتينشانندادهاست.

ويرانيمدارسروستاييشهرستان»گرمي«؛ويرانيكاخآرزوها


	Taadol-01
	Taadol-02
	Taadol-03
	Taadol-04
	Taadol-05
	Taadol-06
	Taadol-07
	Taadol-08

